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روزنامه صبح ایران
پیشرو
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مرعشی در گفتگو با پیشرو خبر داد؛

ارائه بیش از ۷۵۰ هزار خدمت درمانی به 
حجاج کشورمان در عربستان

وزیر ارتباطات: 

۹۹ درصد دستگاه های اجرایی 
دولت به پنجره واحد هوشمند 

متصل شده اند

سردار منتظرالمهدی خبر داد؛

آماده باش صددرصد پلیس برای تامین 
امنیت انتخابات ریاست جمهوری

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر از ارائه بیش از ۷۵۰ هزار خدمت بهداشتی 
و درمانی به حجاج ایرانی در عربستان تا امروز خبر داد.

سید علی مرعشی، رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر گفت: از 
شروع عملیات بهداشتی و درمانی هلال احمر در حج تمتع سال جاری، 

۷۵۰ هزار و ۴۴2 خدمت )شامل ویزیت عمومی و تخصصی، دارو و...

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ۵۰۰ خدمت دولت به 
شکل برخط انجام می شود و ۹۹ درصد دستگاه های اجرایی دولت 
به پنجره واحد هوشمند متصل شده اند.عیسی زارع پور در حاشیه 

جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ۹۹ درصد ...

سخنگوی پلیس از آمادگی کامل پلیس برای انتخاباتی پر نشاط در سایه امنیت و انتظام 
کامل در پهنه جغرافیای ایران زمین خبر داد.سردار سعید منتظرالمهدی 
گفت: بیش از 22۰ هزار نیرو که قریب به ۱۹۰ هزار نفرشان در پای 
صندوق های رأی گیری از آغاز تا پایان شمارش آرا حضور و رصد، پایش...

سلاجقه در حاشیه جلسه هیئت دولت؛

رئیس جمهور آینده، 
»محیط زیست« را یکی از 
راهبردهای اصلی خود بداند

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: برای انتخابات ریاست جمهوری 
از  از راهبردهای اصلی و  انتخاب کنیم که محیط زیست را یکی  فردی را 
مسائل مهم و زیربنایی توسعه بداند.»علی سلاجقه« رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست در حاشیه جلسه  هیئت دولت با حضور خبرنگاران، گفت: سعی 
می کنیم برای انتخابات ریاست جمهوری فردی را انتخاب کنیم که محیط 

زیست را یکی از راهبردهای اصلی و از مسائل مهم و زیربنایی توسعه 
بداند.وی در خصوص آتش سوزی جنگل های لردگان، اظهار کرد: با 

صفحه  2سازمان منابع طبیعی کشور همکاری داشته و از همه ظرفیت ها...

پرداخت 
۴۹۴ هزار وام ودیعه 

به مستاجران در 
دولت سیزدهم

جوهری: 
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ولادت امام موسی کاظم علیه السلام مبارک باد

کودکان هم کاربران ترافیکی هستند 
سرمقاله

در حوزه عبور و مرور و حمل و نقل یکی از کاربران ترافیکی ما کودکان 
و  راننده  عنوان  به  بزرگترها  و  بزرگان  که  همینطور  یعنی  هستند. 
یا سرنشین و یا عابر پیاده از معابر و از وسیله نقلیه استفاده می کنند 
کودکان هم به همین ترتیب در داخل خودروها یا به عنوان سرنشین 
یا عابر پیاده در معابر یا دوچرخه سوار یا حتی بعضی مواقع می بینیم از 
اسکوتر استفاده می کنند و اینها هم یک بخشی از کاربران ترافیک هستند 

و مسائل و مشکلات مربوط به خودشان را هم می بینیم.
این است که وقتی  تلخی هم است  واقعیت  و  واقعیت دارد  آنچه که 
آمارها را نگاه می کنیم نزدیک به حدود ۱۰ درصد کسانی که در حوادث 
رانندگی دچار صدمات و لطمات جسمی می شوند و بعضاً فوت می کنند 

کودکان زیر ۱2 سال هستند.
تصادفات  کشته های  از  درصد   ۱۸ که  می دهد  نشان  آمارها  بررسی 
جان باختگان زیر ۱۸ سال هستند که اکثر آنها در تصادفات و سوانح 

ترافیکی نه مقصرند، نه مسبب.
بر همین اساس هم بود که پلیس راهنمایی و رانندگی در سال گذشته 
با محوریت معاونت اجتماعی و فرهنگ ترافیک پویش ۱۸-۱۸ را طراحی 

و راه اندازی کرد.
وقتی علت این حوادث و سوانح را بررسی می کنیم به این نتیجه می رسیم 
که بعضاً برخی از این عزیزان که احساس می کنند بزرگ شده اند و به 
سن بلوغ دارند می رسند بدون اینکه گواهینامه رانندگی داشته باشند از 
موتور سیکلت استفاده می کنند. یعنی یک عمل مجرمانه ای را مرتب 
می شوند و متأسفانه اکثر آنها هم تصادف می کنند و پرونده دار و گرفتار 

می شوند.
بخش دوم آنها کسانی هستند که داخل خودروها نشسته اند و سن 
شأن زیر ۱2 سال است که متأسفانه در صندلی های جلو می نشینند 
و در معرض خطرات و آسیب های جدی در زمان ترمزهای شدید و یا 
توقف های شدید و یا تصادفاتی که اتفاق می افتد اولین کسی که آسیب 

می بینند همین ها هستند.
بر اساس قوانین مقررات راهنمایی و رانندگی نشستن کودکان زیر ۱2 

سال در صندلی جلو ممنوع است.
قبیل  از  داخل خودروها  در  دیگر هم کودکان کسانی هستند  بخش 
اتوبوس ها، مینی بوس ها و سواری ها که متأسفانه چون از کمربند ایمنی 
استفاده نمی کنند و یا صندلی کودک متناسب با سن شأن برایشان تهیه 
نمی شود در تصادفات معمولاً راننده و سرنشین جلو چون کمربندهای 

ایمنی را بسته اند آسیب نمی بینند یا آسیب دیدگی شأن جزئی است.
اما کودکانی که در صندلی عقب نشسته اند و بدون صندلی کودک یا 
حفاظ و کریر در صورت بروز حادثه به ستون ها یا شیشه برخورد کرده یا 
گاهاً از وسیله به بیرون پرتاب می شوند. این هم بخش دیگری از آسیب ها 

است که کودکان هیچ تقصیری هم ندارند و متحمل صدمات می شوند.
بخش سوم هم کسانی که دچار آسیب می شوند کودکانی هستند که 
معمولاً در معابر به صورت ناگهانی وارد سطح راه ها می شوند و اکثر آنها 
هم به همراه بزرگترها و والدین هستند ولی بعضی مواقع از آنها فاصله 
می گیرند یا دنبال توپ یا بادکنک هستند یا یک منظره خاصی توجه آنها 
را جلب کرد به صورت ناگهانی و بدون دانش و آگاهی وارد راه ها می شوند 
و راننده را در یک موقعیت عدم فرار قرار می دهند و منجر به تصادف و 

بروز حادثه می شود یعنی یک وضعیت اجتناب ناپذیری شکل می گیرد.
در مجموع وقتی اینها را جمع بندی می کنیم می بینیم که گروهی از افراد 
جامعه ما دچار آسیب می شوند. گروهی که آینده ساز کشور ما هستند، 
گروهی که کشور ما را می توانند نجات بدهند از این جهت که جمعیت 
شناسان معتقدند که ما آینده پیری خواهیم داشت ولی به همین سادگی 

متأسفانه بچه هایمان را از دست می دهیم.
داخل  مواقع  برخی  کرد  اشاره  می توان  هم  آن  تلخ تر  نمونه  به  حتی 
پارکینگ منازل یا مجتمع ها وقتی که بچه ها آنجا حضور دارند یا مشغول 
بازی هستند رانندگان که می خواهند وسیله نقلیه شأن را جابجا بکنند 

و از پارکینگ خارج بشوند خیلی باید احتیاط کنند که خدایی ناکرده 
منجر به حوادث تأسف بار نشود.اما آنچه که باید به آن توجه بشود من 
حرف اولم هم این است که ما حوزه تربیت مان در جامعه باید تقویت و 

تعالی پیدا بکند.
تربیت در سنین کودکی شکل می گیرد و همیشه آرزویم این است که 
اسم وزارت آموزش و پرورش به وزارت تربیت و آموزش تغییر پیدا بکند. 
انتظار اول ما از خانواده ها است به عنوان کسانی که این بچه ها را دارند 
تربیت می کنند تربیت بچه ها تا شش سالگی و مهمترین و بهترین زمان 
آموزش است اینها را پرورش و یاد بدهند با رفتارهای صحیح ترافیکی 

خودشان.
وقتی پدر و مادری داخل خودرو کمربند ایمنی می بندند، وقتی از رعایت 
قوانین صحبت می کنند به صورت اتوماتیک بچه ها اینها را می آموزند به 

طوری که آموزش در این مرحله مثل حکاکی بر روی سنگ است.
خانواده ها ابتدا روی تربیت کار کنند، سپس به کودکان آموزش بدهند و 
بعد مراقبت کردن است. خانواده ها بایدبه این سه مرحله بپردازند. اینکه 
موتور سیکلت را در اختیار بچه ها قرار ندهند. اگر دوچرخه برای بچه ها 
استفاده ها  آنها  از  پارک ها  در  پیست های دوچرخه  می خرند در محل 
صورت گیرد. اگر اسکورتر، اسکیت دارند و این قبیل وسایل را دارند 
در مراکز و مکان خودش استفاده کنند و اینکه اگر کودکان همراهشان 
داخل خودرو هست باید در صندلی کودک قرار داده بشوند. و به بهانه 
اینکه گران بودن این گونه وسایل ایمنی، بچه ها را در معرض خطر قرار 

ندهند.
به هر حال کسی که خودرو خریده و بچه هم دارد باید خودش را ملزم به 

تهیه صندلی کودک متناسب با سن و سال و جثه بچه ها بداند.
بخش بعدی وزارت آموزش و پرورش است. البته یک بخشی در اختیار 
بهزیستی قرار می گیرند در مهدهای کودک. بهزیستی می تواند نقش 
بسیار سازنده ای داشته باشد در حوزه های آموزشی و تربیتی در مهد 

کودک ها که تعامل خیلی خوبی بین پلیس و بهزیستی وجود دارد.
بخش سوم، وزارت آموزش و پرورش است که انشاالله تغییر پیدا کند به 

وزارت تربیت و آموزش که به مباحث تربیتی بیشتر توجه بکنند.
المللی  بین  کنفرانس  برای  فنلاند  به کشور  که  از سفرهایم  یکی  در 
پیشگیری از مصدومیت ها و ارتقای ایمنی در سال 2۰۱۶ داشتم در آنجا 
سیاساکتی رتبه سوم جهانی در ارتباط با تولیدات مربوط به کودکان و 

همیاران پلیس کسب کرده بود.
در آنجا وضعیت آموزش و پرورش بررسی و سوال کردیم متوجه شدیم 
که ۵-۶ ماه اول در ارتباط با مسائل آموزشی هیچ توجهی نمی شود 
و صرفاً روی مسائل پرورشی از قبیل اهمیت آب، هوا، ترافیک، قانون، 

شجاعت، گذشت، صبوری کار می کنند و آموزش و تعلیم می دهند.
همه این تعلیمات با بازی با روش های خاص خود زمان شناسانه که 
بچه ها آنها را به راحتی بپذیرند و برایشا قابل فهم باشد انجام می شود. 

بنابراین ما باید در کشورمان چنین اتفاق مبارکی رخ بدهد.
مطلب بعدی حوزه رانندگان است. کسانی که از وسیله نقلیه استفاده 
می کنند حتماً باید حضور بچه ها را در معابر مد نظر قرار بدهند و مراقبت 

بکنند حادثه یا تصادف ناگواری برای بچه هایمان رخ ندهد.
رانندگان  به عنوان  به هموطنان عزیزمان  است که  توصیه هایی  اینها 
که وسایل نقلیه را دارند هدایت می کنند مراقبت و مواظبت بکنند از 
بچه هایی که از معابر دارند تردد می کنند و جان این عزیزان را حفظ 
بکنیم.اگر پلیس راهنمایی و رانندگی از چندین سال پیش به سمت 
و سوی همیاران پلیس رفته به دلیل این است که نتایج و آمارها این 
را نشان داد که اگر این اینها آموزش بدهیم اولاً آینده ترافیکی خوبی 
خواهیم داشت. ثانیاً از همین الان بچه ها مسئولیت پذیر بار خواهند آمد 
و قوانین و مقررات را یاد خواهند گرفت و می تواند کمک بکند حتی به 

پیشگیری از تصادفات و حوادث.
با کار علمی و پژوهشی که انجام شد بین پلیس و دانشگاه مشخص شد 
اینها ۱۸ درصد در کاهش تخلفات رانندگی توانستند نقش داشته باشند. 
همچنین کار موفقیت آمیزی توسط همین بچه ها در کشور ما شکل 

گرفت./  عین الله جهانی 

تاثیر چالش های قانونی بر فلج شدن 
»نهاد مددکاری اجتماعی«

یادداشت 

یکی از اهداف متعالی واکنش اجتماعی به رفتارهای معارض قانون اطفال و نوجوانان، 
اصلاح، تربیت و کمک به باز اجتماعی شدن آنان است که به لحاظ منحصر به فرد 
بودن ویژگی های جسمی، روانی و اجتماعی هر یک نسبت به دیگری، تصمیمگیری، 
مجازات و هرگونه تدبیر کیفری توسط مراجع قضائی، باید متناسب با وضعیت فردی 
و اجتماعی آنان صورت گیرد. مساله ی قانون شکنی اطفال و نوجوانان پیش از آن که 
یک موضوع کیفری تلقی گردد، امری روانشناسی ـ تربیتی در نظر گرفته می شود و 

مبنای واکنش نیز رویکرد اصلاح پذیری و تربیتی است.
متخصصان  و  کارشناسان  نظریات  از  بهره مندی  مقصود،  این  به  رسیدن  برای 
غیرحقوقی در روند تصمیم گیری قضائی بنا به مراتبی که گذشت، لازم بوده و در 

واقع از ضروریات یک دادرسی کیفری عادلانه این است.
در این  باره باید توجه داشت که وقتی مقام قضائی قصد دارد با تعیین علت ارتکاب 
جرم، نسبت به تصمیمات گیری هایی در جهت اصلاح، درمان و تربیت اطفال و 
نوجوانان با در نظر گرفتن شرایط و خصوصیات اخلاقی و فردی آنان اقدام نماید، 
بهتر است از مجموعه ی این عوامل تأثیرگذار غافل نباشد. یکی از مصادیق بهره گیری 

مقام قضائی از حمایت های غیرحقوقی موصوف، نهاد »مددکاری اجتماعی« است.
فدراسیون بین المللی مددکاری اجتماعی )IFSW( و انجمن بین المللی مدارس 
مددکاری اجتماعی )IFSW( در تعریفی آورده است: »مددکاری اجتماعی، حرفه 
کاربردی و رشته تحصیلی دانشگاهی است که توسعه و تغییر اجتماعی، انسجام 
اجتماعی و توانمندسازی افراد را تسهیل می کند و اصول عدالت اجتماعی حقوق بشر، 

مسئولیت جمعی و احترام به تفاوت ها در مددکاری اجتماعی اساسی اند«.
به نوشته »حامی عدالت« در بند الف ماده ۱ آیین نامه ی اجرایی مددکاری اجتماعی 
سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور، مصوب ۱3۷۹ نیز در تعریف 
مددکاری اجتماعی این چنین آمده است: »مددکاری اجتماعی عبارت است از تلاش 
در جهت فراهم کردن زمینه هدایت معنوی و مادی مددجو و شناخت توانایی و 
نارسایی ها و  استعداد ها و چاره جویی  بهره ور کردن  مشکلات مددجو و سعی در 
مشکلات روانی، اجتماعی و اقتصادی مددجو، و تلاش در جهت تطبیق مقتضیات 
اجتماعی با شرایط فردی مددجو، فراهم آوردن شرایط پذیرش اجتماعی مددجو و 
سازگاری اجتماعی وی«.خدمات مددکاری اجتماعی مشتمل بر خدمات حرفه ای، 
تخصصی و حمایتی برای همه گروه های سنی اعم از کودکان، نوجوانان و جوانان، 
بزرگسالان و سالمندان، افراد توانا و افراد کم توان از نظر جسمی، ذهنی، روانی و 
مراحل  اجتماعی در  نقش مددکاری  تبیین  به  نوشته حاضر  اما  است؛  اجتماعی 
مختلف دادرســی کیفری اطفال و نوجوانان معارض  قانون یعنی مرحله رسیدگی 
و صدور حکم و سپس اجرای حکم و پس از آن می پردازد.پیش بینی بهره مندی 
از نقش مددکاران اجتماعی در پروسه رسیدگی قضائی، برای نخستین بار صراحتاً 
در سال ۱33۸ و با تصویب قانون تشکیل دادگاه اطفال بزهکار متجلّی شد، اما 
از آنجا که اجرای این قانون موکول به تشکیل کانون اصلاح و تربیت بود، عملًا تا 
سال ۱3۴۵ ـ که نخستین کانون اصلاح و تربیت در شهر تهران تأسیس گردید 
قانون آیین دادرسی کیفری سابق مصوب  ـ اجرای آن معوق ماند.در ماده 222 
۱3۷۸ آمده بود: »چنانچه درباره وضعیت روحی و روانی طفل یا، ولی یا سرپرست 
قانونی او یا خانوادگی و محیط معاشرت طفل تحقیقاتی لازم باشد، دادگاه می تواند 
به هر وسیله ای که مقتضی بداند آن را انجام دهد و یا نظر اشخاص خبره را جلب 
نماید.« در این مقرره قانونی، هرچند صراحتاً از مددکار اجتماعی نام نبرده و به گفتن 
اشخاص خبره بسنده کرده، با تفسیر موسع می توان یکی از اشخاص خبره ی مرتبط 
با تحقیقات لازم در مورد اطفال و نوجوانان را مددکار اجتماعی دانست و این در 
حالی است که قانون تشکیل دادگاه های اطفال و نوجوانان ۱33۸ صراحتاً به حضور 
مددکار اجتماعی اشاره کرده بود.جایگاه عملی مددکاری اجتماعی با تدوین شدن 
لایحه ی حمایت از حقوق کودکان و نوجوانان در سال ۱3۸۷ مورد توجه قرار گرفت 
و با حضور رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در جلسات بررسی و تدوین این 
لایحه، استفاده از ظرفیت مددکاران اجتماعی در شناسایی، پذیرش، نگهداری و 
حمایت بازتوانی اطفال و نوجوانان پیش بینی گردید. این جایگاه با تصویب قانون 
آیین دادرسی کیفری مصوب ۱3۹2 و قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب 
۱3۹۹ تثبیت شد و با حضور آنان در دادگاه ویژه اطفال و دادسرای نوجوانان و ارائه 
نظرات مشورتی و گزارش آن در خصوص وضع مادی، خانوادگی و اجتماعی متهم، 

در تشکیل و تکمیل پرونده شخصیت اطفال و نوجوانان، تصمیم عادلانه و کارشناسانه 
قضائی بسیار تسهیل می گردد.

در ماده 2۹۸ قانون آیین دادرسی کیفری ۱3۹2 قانون گذار بیان می دارد: »دادگاه 
اطفال و نوجوانان با حضور یک قاضی و دو مشاور تشکیل می شود. نظر مشاور، 
مشورتی است.« و در ماده ۴۱۰ صریحاً از مددکاران اجتماعی نام برده که یکی از 
مشاوران دادگاه اطفال و نوجوانان است. هم چنین قانون گذار در ماده 2۰3 همان 
قانون، بازپرس را در حین انجام تحقیقات در جرایمی که مجازات قانونی آن ها سلب 
حیات، قطع عضو، حبس ابد و یا تعزیر درجه چهار و بالاتر است و هم چنین در 
جنایات عمدی علیه تمامیت جسمانی که میزان دیه ی آن ها ثلث دیه ی کامل مجنی 
علیه یا بیش از آن بوده، مکلف کرده است تا دستور تشکیل پرونده شخصیت متهم 
را به واحد مددکاری اجتماعی صادر نماید. مددکار اجتماعی با استفاده از دانش و 
تخصص خود در مصاحبه و برقراری ارتباط با اطفال و نوجوانان و انجام پرسش از 
ایشان، نسبت به تشکیل پرونده شخصیت اقدام و مقام قضائی را در صدور حکم 

مناسب یاری می رساند.
قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب ۱3۹۹ نیز که حاصل بازنگری و بررسی 
همه جانبه ی قانون حمایت از کودکان و نوجوانان مصوب ۱3۸۱ است، یک قانون 
با رویکرد اجتماعی و با بیشترین نقش در مددکاران اجتماعی و سازمان بهزیستی 
محسوب می شود. بر اساس قانون مزبور، دفتر حمایت از اطفال و نوجوانان قوه ی 
قضائیه به منظور ایجاد زمینه های همکاری با سایر نهاد ها از جمله سازمان بهزیستی 
کشور در قوه قضائیه تشکیل می شود و یکی از وظایف این دفاتر حمایتی که متشکل 
از مددکار اجتماعی است، ارائه خدمات و معاضدت های حقوقی و مددکاری اجتماعی 

است.
دادرسی  در  بسزایی  اهمیت  از  که  نیز  حکم  صدور  و  قضائی  رسیدگی  مرحله 
کیفری اطفال و نوجوانان برخوردار است، می تواند با مداخله ی مددکاران اجتماعی، 
سیاست های بازپرورانه و مبتنی بر اصل فردی کردن پاسخ های خود را هرچه بهینه تر 
قانون، یک مددکار  این  بر اساس ماده 3۸  این هدف،  برای تحقق  نماید.  محقق 
پیشنهاد های  و  مشورتی  نظر  ارائه  و  دادرسی  جلسات  در  اجتماعی، حق حضور 
حمایتی از طفل و نوجوان را دارد و به موجب مادتین ۴۰ و ۴۱، مرجع قضایی 
می تواند با در نظر گرفتن غبطه و مصلحت طفل یا نوجوان، انجام اقداماتی از قبیل 
ارزیابی و تحقیقات مقدماتی درباره وضعیت جسمی، روحی و روانی وی یا والدین، 
اولیاء و یا سرپرستان قانونی او، وضع خانوادگی و محیط سکونت، اشتغال و تحصیل 
را به مددکاران اجتماعی بهزیستی محول کند. همین طور می تواند در جرایم موضوع 
مواد )۷(، )۸( و )۹( این قانون، چنان چه مرتکب، از والدین یا اولیای طفل یا نوجوان 
باشد، پس از أخذ نظر تخصصی مددکار اجتماعی، نسبت به صدور قرار تعلیق تعقیب، 

تعویق صدور حکم یا تعلیق اجرای مجازات اقدام کند.
پس از آن که رسیدگی توام با تدبیر و توجه مرجع قضائی به وضعیت فردی و اجتماعی 
طفل و نوجوان و بهره مندی از نظریات متخصصین منتج به صدور حکم حمایتی 
در قبال ایشان گردید، اجرای این احکام حمایتی، زمانی منتج به نتیجه اصلاح و 
بازپروری می شود که بر حسن اجرای آن نظارت وجود داشته باشد. بدین منظور در 
مادتین ۴۴ و ۴۵ قانون حمایت از اطفال و نوجوانان پیش بینی شده که مددکاران 
اجتماعی بهزیستی با دستور و نظارت مرجع قضایی و در صورت لزوم با بهره گیری 
از خدمات سایر اشخاص و نهاد های مربوط، بر نتایج اقدامات و دستورات صادرشده 
نظارت نموده و انجام صحیح و مناسب آن ها را پیگیری می کنند. دادگاه صادرکننده 
حکم قطعی می تواند با در نظر گرفتن گزارش مددکاران اجتماعی مبنی بر ایجاد 
تغییر در وضعیت طفل یا نوجوان، والدین، اولیا یا سرپرستان قانونی، در تصمیمات 
صادره، بازنگری و تصمیم گیری مجدد کند. مددکاران اجتماعی در راستای انجام این 
وظیفه می توانند از مساعدت سایر نهاد ها از جمله شهرداری، دهیاری، نیروی انتظامی 
و… بهره مند شوند.با توجه به مطالب فوق، علی رغم توجه مقنّن به نهاد مددکاری 
اجتماعی و تشریح صریح وظایف این نهاد به لحاظ نقش مهم و حمایتی که در 
پروسه ی رسیدگی کیفری دارد، در عرصه ی عملیاتی فعالیت آن به لحاظ پیش بینی 

نشدن ساز و کار های اجرایی لازم با چالش جدی رو به روست.
واحد مددکاری  تأسیس  با  اجرایی،  موانع و خلا های  رفع  از  انتظار می رود پس   
اجتماعی و جذب و استخدام متخصصان توانمند و مسئولیت پذیر این رشته، شاهد 
حضور هرچه فعال تر این گروه در فرآیند دادرسی کیفری اطفال و نوجوانان معارض 
قانون باشیم. امید است در کنار این مهم، قضات دادگاه های ویژه ی اطفال و نوجوانان 
نیز برای اهتمام در استمداد از این نهاد به منظور اتخاذ تدبیر کارشناسانه حمایتی 
در قبال اطفال و نوجوان این مرز و بوم موررد تشویق و توصیه ی مناسب و لازم 

قرار گیرند.

۹۷ درصد جمعیت روستایی کشور تحت 
پوشش برنامه پزشکی  خانواده هستند
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وزیر فرهنگ: 
مراسم اربعین رئیس جمهور 

در همه مراکز شهری و روستایی 
برگزار می شود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سیدحسن نصرالله 
سخنران مراسم چهلم شهید رئیسی است.محمدمهدی 
جمع  در  دولت  هیات  جلسه  حاشیه  در  اسماعیلی 
خبرنگاران گفت: مراسم چهلم شهید رئیسی فردا در 
همراه  نصرالله  سیدحسن  سخنرانی  پخش  با  تهران 
خواهد بود و مردم و شیفتگان خدمت فردا همزمان 
با تهران در همه مراکز شهری و روستایی برای رئیس 
جمهور عزیز مراسم یادبود اربعین دارند.وی افزود: همسر 
شهید رئیسی فردا در مراسم چهلم رئیس جمهور شهید 
سخنرانی خواهد کرد.وزیر فرهنگ گفت: برنامه بعدی 
چهلم شهید رئیسی در حرم مطهر رضوی و در کنار 

مرقد رئیس جمهور شهید برگزار می شود.

تهران  استان  انتخابات  ستاد  رئیس 
داشته  توجه  کاندیداها  کرد:  تاکید 
از ساعت هشت صبح روز  باشند که 
تبلیغات  ماه  تیر  هفتم  پنجشنبه 
انتخاباتی ممنوعه بوده و اخذ رای در 
روز جمعه تنها با ارائه دو مدرک هویتی 
کارت ملی و شناسنامه ممکن است.

در گفت وگویی  عباس جوهری  سید 
ضمن تشریح آخرین وضعیت فرآیند 
تهران،  استان  در  انتخابات  برگزاری 
مستحضر  که  گونه  همان  کرد:  بیان 
روز جمعه هشتم  ان شاءالله  هستید 
انتخابات  دوره  چهاردهمین  ماه  تیر 
خواهیم  برگزار  را  جمهوری  ریاست 
که  کوتاهی  فرصت  رغم  علی  کرد. 
داشتیم،  انتخابات  این  برگزاری  برای 
آمادگی  ما  گرفته  صورت  اقدامات  با 
کامل را در مجموعه  ستاد انتخابات 
استان تهران برای برگزاری هرچه بهتر 

و باشکوه تر انتخابات داریم.
طور  همان  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
هیات های  هستید  مستحضر  که 
حوزه های  و  شهرستان ها  در  اجرایی 

انتخابیه صورت گرفته و  تعیین شعب 
اجرایی  عوامل  است.  گرفته  صورت 
صندوق ها نیز کارهایشان انجام شده و 
تعرفه ها نیز تحویل مجموعه ستادهای 
انتخاباتی شهرستان ها شده است. همه 
انتخابات  برگزاری  برای  کار  مقدمات 
انتخابات  ستاد  است.رئیس  فراهم 
کرد:  تصریح  ادامه  در  تهران  استان 
روز  تا  انتخابات  تبلیغات  ایام  در  ما 
پنجشنبه هفتم تیر ماه  تا ساعت ۸ 
تبلیغات انتخابات ادامه خوادهد داشت. 
روز پنجشنبه از ساعت ۸ صبح به بعد 
تبلیغات ممنوع خواهد بود. اکنون در 
برگزاری  شاهد  تهران  استان  سطح 
از  گوناگونی  همایش های  و  برنامه ها 
هستیم.  انتخاباتی  نامزدهای  سوی 
استان  در  انتخابات  تنور  الحمدالله 
تهران داغ است. امیدوار هستیم مردم 
بر  و  آگاهانه  انتخابات  با  نیز  تهران 
برنامه های  از  اساس دریافت هایی که 
هر یک از نامزدها داشتند بتوانند یک 

انتخاب خوبی را داشته باشند.
شاءالله  ان  کرد:  تاکید  ادامه  در  وی 

در موعد مقرر شاهد استقرار ریاست 
که  نکته ای  باشیم.  جدید  جمهوری 
ایام  در  نامزدها  طرفداران  به  بنده 
تبلیغات تاکید می کنم این است که 
اقداماتی که موجب تخریب  از  حتما 
یا  و  شود  می  مقابل  کاندیداهای 
در  ناکرده درگیری هایی که   خدایی 
خودداری  باشد  ستادها  مجموعه 
کنند. الحمدالله  در مجموعه ستادهای 
در  خاصی  گزارش  نیز  تهران  استان 
های  دستگاه  نداشتیم.  این خصوص 
را  نظارت خاص خود  نیز  ما  نظارتی 
انجام می دهند.وی در ادامه بیان کرد: 
عزیزان استانی نیز اگر تخلف خاصی را 
ملاحظه کردند چه در قبل از انتخابات 
و  انتخاباتی  تبلیغات  بحث  در  چه 
می  انتخاباتی  برگزاری  حین  در  چه 
توانند نکات خود را به بازرسی ستاد 
انتخابات منتقل کنند. با شماره تلفن 
و  گرفته  تماس  توانند  می   ۴۵۵۰۰
نکات خود را مطرح کنند. ان شاءالله 
در اسرع وقت به آن رسیدگی خواهد 
شد. به استحضار عزیزان برسانم که در 

انتخابات مجلس شورای اسلامی برای 
اولین بار اعلام شد که با پنج مدرک 
شناسایی می تواند آمده و رای بدهند 
بر  ریاست جمهوری  انتخابات  در  اما 
با  تنها  شده  اعلام  که  قانونی  اساس 
دو مدرک هویتی می توانیم اخذ رای 
کارت  و  شناسنامه  با  باشیم.  داشته 
ملی.  از عزیزان خواهش داریم تا در 
پای صندوق رای با کارت ملی حضور 
پیدا کنند یا با شناسنامه اقدام کنند. 
تنها با این دو مدرک هویتی می توانیم 

آرای عزیزان را دریافت کنیم.
دوم  دور  انتخابات  در  ما  افزود:  وی 
مجلس شورای اسلامی موفق شدیم 
انتخابات تمام الکترونیک را به بهترین 
نحو در استان تهران برگزار کنیم علی 
اینکه آمادگی کامل را داشته و  رغم 
منوط  دادیم،  انجام  هم  مانوری  یک 
به تصمیم عزیزتان در شورای نگهبان 
شد  اعلام  که  طوری  همان  اما  بود 
انتخابات به صورت  در سراسر کشور 
انتخابات  شد.  خواهد  برگزار  دستی 

تمام الکترونیکی نخواهیم داشت.

جوهری: 

اخذ رای فقط با شناسنامه و کارت ملی

وزیر ارتباطات: 
۹۹ درصد دستگاه های اجرایی دولت 

به پنجره واحد هوشمند متصل 
شده اند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ۵۰۰ خدمت دولت 
به شکل برخط انجام می شود و ۹۹ درصد دستگاه های 
اجرایی دولت به پنجره واحد هوشمند متصل شده اند.

عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
اجرایی  دستگاه های  درصد  کرد: ۹۹  اظهار  خبرنگاران 
دولت به پنجره واحد هوشمند متصل شده اند. بیش از 
۲۵۰ دانشگاه و ۵۰ شهرداری به این پنجره متصل شده 
اند. شهروندان بدون مراجعه به دفاتر مشاورین املاک 
می توانند قرارداد اجاره را در منزل با موجر امضا کنند. 
این کار یکی دو ساعت زمان می برد و نیاز به پرداخت 
هزینه نیست. کارنامه دانش آموزان، فیش های حقوقی 
معلمان از این طریق قابل مشاهده است.وی ادامه داد: 
بیش از ۴۵۰ میلیون بار از این خدمات در ۲ سال گذشته 
به شکل  الان ۵۰۰ خدمت دولت  است.  استفاده شده 

برخط انجام می شود.

نماینده مجلس :
 استمرار رویکرد تعاملی بین قوای 
مقننه و قضاییه کمک شایانی برای 

رفع دغدغه های مردم است
نماینده مردم رشت در مجلس دوازدهم با بیان اینکه 
قوه قضاییه  بین مجلس و  تعاملی  استمرار رویکرد 
به حل مشکلات دستگاه قضا شود  می تواند منجر 
اظهار کرد: تعامل بین قوه مقننه و قوه قضاییه به 
رفع مسائل و دغدغه های مردم کمک شایانی خواهد 
داشت.جبار کوچکی نژاد ضمن اشاره به تقدیر بیش از 
بیان  قضاییه  قوه  اقدامات  از  مجلس  نماینده   ۲۸۰
داشت: با توجه به اینکه قوه قضاییه در اجرا هم ورود 
دارد، این بیانیه حامل این پیام است که نمایندگان 
تمایل دارند ارتباط بیشتری با دستگاه قضا برقرار کنند.

نماینده مردم رشت در مجلس دوازدهم اظهار کرد: 
مسئولان  و  دادگستری ها  رؤسای  می کنیم  توصیه 
استانی قوه قضاییه با نمایندگان هر استان و شهرستان 
تعامل بیشتر داشته باشند چراکه هر چقدر فاصله ها 
کم شود در پیشرفت امور مردم مثمرثمرتر است.وی 
گفت: هفته قوه قضاییه فرصت مناسبی است تا رئیس 
دستگاه قضا و نمایندگان در جلسه ای مشترک شرکت 
کنند و مسائل مردم را بازگو کنند، یا استان به استان 
جلسات نمایندگان با مسئولان قوه قضاییه برگزار شود.

کوچکی نژاد با بیان اینکه استمرار رویکرد تعاملی بین 
مجلس و قوه قضاییه می تواند به حل مشکلات دستگاه 
قضا کمک کند اظهار کرد: با توجه به اینکه دیدگاه 
نمایندگان از بطن جامعه نشات می گیرد تعامل بین 
قوه مقننه و قوه قضاییه به رفع مسائل و دغدغه های 

مردم کمک شایانی خواهد کرد.

پوشش ۹0 درصدی هزینه دارو 
بیماران خاص توسط بیمه ها

محمدی با بیان اینکه بیش از ۹۰ درصد هزینه دارو های 
بیماران خاص توسط بیمه ها پوشش داده می شود، گفت: 
بیماران کمتر از ۱۰ درصد هزینه دارو را پرداخت می کنند.

سیدحیدر محمدی با اشاره به واردات بخشی از دارو های 
یادآور شد:  آنها،  برای  ارز دولتی  تامین  بیماران خاص و 
۹۰ از هزینه تمام شده دارو نیز توسط سازمان های بیمه 
گر پوشش داده می شود بنابراین پرداختی بیماران خاص 
است. دارو  قیمت  درصد   ۱۰ حداکثر  یا  و  صفر  بعضا 
به فهرست دارویی کشور  از ورود دارو ها  افزود: قبل  وی 
و به تبع آن قرار گرفتن تحت پوشش بیمه، باید هزینه 
اثربخشی دارو بر بیماری مشخص و اثبات شود بنابراین 
در صورتی دارو با حمایت بیمه ای وارد بازار می شود که 
توجیه علمی و اقتصادی برای درمان بیماری داشته باشد.

معاون وزیر بهداشت تصریح کرد: در موارد اندکی که از 
نظر سازمان های بیمه گر هزینه اثربخشی دارو اثبات نشده و 
دارو توسط پزشکان تجویز شده باشد با لحاظ موارد استثنا، 
دارو توسط سازمان غذا و دارو، به صورت تک نسخه ای 
وارد می شود.وی تصریح کرد: اگر اثربخشی دارویی توسط 
پزشکان اثبات شود، کمیته های اقتصادی و درمانی، ارزیابی 
هزینه  لحاظ  به  هم  دارو  یعنی  می دهند  انجام  را  خود 
اقتصادی اثربخشی و هم به لحاظ پروسه درمان اثر بخشی، 
مورد ارزیابی قرار می گیرد و اگر در هر دو کمیسیون تائید 
شود، سازمان های بیمه گر آن را می پذیرند و این دارو ها نیز 
تحت پوشش بیمه قرار می گیرد البته همانطور که بیان شد 

فراوانی این موارد بسیار اندک است.

رحمان شجاعی: رئیس سازمان حفاظت 
انتخابات  برای  گفت:  زیست  محیط 
ریاست جمهوری فردی را انتخاب کنیم 
که محیط زیست را یکی از راهبردهای 
اصلی و از مسائل مهم و زیربنایی توسعه 
سازمان  رئیس  سلاجقه«  بداند.»علی 
حفاظت محیط زیست در حاشیه جلسه  
هیئت دولت با حضور خبرنگاران، گفت: 
ریاست  انتخابات  برای  می کنیم  سعی 
که  کنیم  انتخاب  را  فردی  جمهوری 
راهبردهای  از  یکی  را  زیست  محیط 
زیربنایی  و  مهم  مسائل  از  و  اصلی 
آتش  خصوص  در  بداند.وی  توسعه 

سوزی جنگل های لردگان، اظهار کرد: 
با سازمان منابع طبیعی کشور همکاری 
مهار  برای  همه ظرفیت ها  از  و  داشته 
آتش استفاده می کنیم، اما با این درجه 
حرارت که وجود دارد و متأسفانه برخی 
مسائل هم عمدی است و در این شرایط 

کار با مشکلاتی مواجه است.
سلاجقه افزود: به دولتی بها می دهیم که 
محیط زیست را یکی از راهبردی ترین 
راهکار خود داشته باشد و موضوع تغییر 
وحش،  حیات  و  تالاب ها  حفظ  اقلیم، 
موضوع پسماندها و پساب ها از مسائل 

اساسی است که باید به آن توجه شود.

سلاجقه در حاشیه جلسه هیئت دولت؛

رئیس جمهور آینده، »محیط زیست« را یکی از راهبردهای اصلی خود بداند

تاکید  با  ارتش  هماهنگ کننده  معاون 
اثر  بازدارندگی  در  انتخابات  اینکه  بر 
مستقیم دارد، گفت: حضور در انتخابات 
و انتخاب اصلح خنثی کننده توطئه های 
در  را  کشور  جایگاه  و  است  دشمنان 

سطح جهان بالا می برد.
در  سیاری  حبیب الله  دریادار  امیر 
و  حقوق  رسته  روز  نشست  ششمین 
همایش آزمون سخت حقوق بین الملل 
در آینه فلسطین که در ستاد فرماندهی 
نیروی زمینی ارتش برگزار شد، اظهار 
رژیم  جنایات  و  غزه  بحث  در  داشت: 
صهیونیستی در کشتار مردم بیگناه غزه 
این  پیروز  قطعا  که  داشت  توجه  باید 
در  اما  فلسطین هستند،  مردم  صحنه 
قبال این جنایات این سوال پیش می 
آید که مدعیان حقوق بشر کجا هستند 

و سازمان های بین المللی کجا هستند؟
افزود:  ارتش  هماهنگ کننده  معاون 
سوال همه آزادیخواهان جهان این است 
قبال  در  بین المللی  مجامع  کاربرد  که 
این جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی 
و  کوکان  مردان،  و  زنان  کشتار  در 
غیرنظامیان چیست؟ چرا از این جنایات 

جلوگیری نمی شود.
معاون هماهنگ کننده ارتش در ادامه 
به وظایف کشورهای اسلامی در قبال 
عنوان  و  اشاره  فلسطین  مظلوم  مردم 
کشورهای  حاکمان  و  سران  کرد: 
اسلامی باید اقدامات عملی و راهبردی 
خود برای فشار بر مجامع جهانی برای 

توقف ماشین کشتار رژیم صهیونیستی 
میدان  در  تا  دهند  افزایش  را  غزه  در 

شاهد اثرات مثبت این اقدامات باشیم.
که  این  بر  تاکید  با  سیاری  دریادار 
سربلند  و  پیروز  نهایت  در  مقاومت 
است، گفت: مطمئن باشید مجاهدت و 
مقاومت فلسطینیان در نهایت منجر به 
پیروزی آنها در برابر رژیم صهیونیستی 
امور  اهمیت  درباره  شد.وی  خواهد 
اجرای  کرد:  بیان  ارتش  در  حقوقی 
بر  حقوقی  اشراف  و  مقررات  و  قوانین 
فرمانده  یک  توانمندی های  از  مسائل 
محسوب شده و سبب می شود تا یک 
سازمان در مسیر رشد و تعالی حرکت 
کرده و به بیراهه نرود؛ در واقع اجرای 
بر  حقوقی  اشراف  و  مقررات  و  قوانین 
مسائل، ضامن موفقیت سازمان در انجام 
مأموریت ها بوده و موجب سالم ماندن 

سازمان، کارکنان و مسئولان می شود.
دریادار سیاری در ادامه یکی از آفت های 
سازمان ها را ناآگاهی و مسلط نبودن بر 
مسائل حقوقی عنوان کرد و گفت: اگر 
قوانین و مقررات به دلیل عدم اطلاع و 
سازمان  آن  نشود  اجرا  اشراف حقوقی 
مواجه  جدی  آسیب های  با  آینده  در 
خواهد شد.دریادار سیاری با بیان اینکه 
مهمترین سرمایه، یک سازمان نیروی 
انسانی باتجربه است، تاکید کرد: نیرویی 
که سال ها تلاش کرده تا به سازمان خود 
خدمت کند، امکان دارد به علت عدم 
بهره گیری از مشاوره حقوقی و ناآگاهی 

نسبت به مسائل قانونی در وهله نخست 
سازمان  به  دوم  مرحله  در  و  خود  به 

متبوعه اش آسیب برساند.
اجرای  تردید  بدون  کرد:  تأکید  وی 
دانش  علم،  به  نیاز  مقررات  و  قوانین 
و آگاهی دارد و در واقع امروز فعالیت 
حقوقی یک امر کاملًا تخصصی محسوب 
لازم  بسترهای  باید  بنابراین  می شود، 
جهت بهره گیری مستمر از کارشناسان 
حقوقی وجود داشته باشد تا در راستای 
ارتقای توان نیرو و سازمان به بهترین 
نحو از توانمندی های آنان استفاده شود.

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: ما 
نحوی  به  حقوقی  امور  حوزه  در  باید 
و  سازمان  واقعی  نیاز  که  کنیم  عمل 
رده های تابعه برطرف شود و کارشناسان 
این حوزه باید به میزان اهمیت کار خود 
در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی های 
بدانند  و  باشند  داشته  توجه  سازمان 
اندازه  چه  تا  صحیح شان  عملکرد  که 
می تواند در هدایت مجموعه به سمت 

رشد و تعالی، مؤثر واقع شود.
دریادار سیاری با اشاره به اینکه بسیاری 
از مسائل حقوقی در سطح نیروها قابل 
خاطرنشان  است،  شدن  فصل  و  حل 
به  باید  ما  پیشگیرانه  اقدامات  کرد: 
گونه ای باشد که کمتر نیازمند استفاده 
از مراجع قضایی و محاکم باشیم و در 
امور مجلس  قوانین و  اداره  این زمینه 
ارتش اقدامات شایسته و اثربخشی انجام 

داده که قابل تقدیر است.

جمهوری  ریاست  انتخابات  درباره  وی 
فرمودند  انقلاب  معظم  رهبر  گفت: 
مظهر  و  نظام  حیات  عامل  انتخابات 
استقلال، خداباوری، همدستی، فرصت 
تجدید قدرت نظام و وصل کننده مردم 
سیاری  است.دریادار  اجرایی  بدنه  به 
ادامه داد: دشمن با همه امکانات تلاش 
با  ببرد و  ناامن سازی را پیش  تا  دارد 
امیدی میان مردم تلاش می  نا  ایجاد 
ناامید کنند و  کند مردم را از نامزدها 
به  را  ایجاد دو قطبی کاذب شرایط  با 
نفع اهداف خود پیش ببرد، اما وظیفه 
ما تلاش برای افزایش مشارکت است، 
تمام تلاش ما افزایش بازدارندگی است 
و انتخابات در بازدارندگی اثر مستقیم 
دارد و مانند دفاع مقدس حضور مردم 
خنثی  را  دشمن  مختلف  های  توطئه 
ارتش  هماهنگ کننده  کند.معاون  می 
در  مردم  بالا  مشارکت  کرد:  تصریح 
ثبات  و  انقلاب  بودن  انتخابات مردمی 
مجاهدت  با  می دهد.  نشان  را  کشور 
ثبات  از  ما  کشور  شده  انجام  های 
بالایی برخوردار است و مشارکت مردم 
افزایش می دهد و گویای  را  ثبات  این 
قدرت نرم کشور ماست.معاون هماهنگ 
کننده ارتش عنوان کرد: انتخاب اصلح 
خنثی کننده توطئه های دشمنان است 
و جایگاه کشور را در سطح جهان بالا 
می برد. پس اگر ایران آباد و آزاد می 
پای  جمعه  روز  در  باید  همه  خواهیم 

صندوق های رای حاضر شویم.

دریادار سیاری: 

انتخابات در بازدارندگی اثر مستقیم دارد

رییس صندوق نوآوری :
ظرفیت تولید موتور کولر کم مصرف 

ایجاد شد
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی از همکاری با وزارت 
گفت:  و  خبرداد  برق  ناترازی  مشکل  حل  برای  نیرو 
ظرفیت تولید یک میلیون موتور کولر کم مصرف ایجاد 
شد.محمد صادق خیاطیان در پاسخ به اینکه بارها در 
سخنرانی های اخیر خود اعلام کردید که ۳ حوزه فناوری 
هوش مصنوعی، میکروالکترونیک و زیست فناوری و ۳ 
مساله آب، امنیت غذایی و انرژی در سال ۱۴۰۳ اولویت 
زمینه های  این  در  صندوق  برنامه  آیا  است،  صندوق 
موضوعی مشخص شده است، گفت: بله، این موضوعات 
در هیأت عامل صندوق نوآوری به تصویب رسیده و در 
همکاری با سایر دستگاه ها کار را پیش می بریم.رئیس 
صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: به طور مثال در حوزه 
»امنیت غذایی« با وزارت جهادکشاورزی مرتب در حال 
رایزنی و گفت و گو هستیم و قرار شده در مسائل و 
چالش های اصلی کشور که فناوری می تواند به حل آن 
مسائل کمک کند به ما اعلام کنند تا ما ظرفیت دانش 
بنیان ها را پای کار بیاوریم. در حال حاضر در حوزه امنیت 
غذایی ۳-۲ موضوع در حال نهایی شدن است.وی ادامه 
داد: در حوزه »هوش مصنوعی« از آنجا که راه اندازی 
مرکز ملی هوش مصنوعی توسط رئیس جمهور شهید 
ابلاغ شد، ما می خواهیم هماهنگ با کل کشور باشیم و 
کار جزیره ای و جدا در این حوزه انجام ندهیم، بنابراین 
را  بتوانیم کار  تا  افتاده  اقداماتمان وقفه  یک مقدار در 
با مرکز ملی هوش مصنوعی هماهنگ کنیم.خیاطیان 
خاطرنشان کرد: در حوزه »زیست فناوری« نیز یکی دو 
مساله کاملًا مشخص شده و در حال طراحی جزئیات آن 
هستیم که این مسائل در حوزه تجهیزات و دارویی است 
و هم ترکیب فناوری است؛ مثل بایوسنسورها که هوش 
مصنوعی و میکروالکترونیک در آن نقش دارد و از طرفی 
مثلًا به کاهش قند خون کمک می کند، در حال طراحی 
این نوع برنامه ها هستیم و به زودی اعلام خواهیم کرد.

عقب  »آب«  در حوزه  که  مطلب  این  بیان  وی ضمن 
ایم، گفت: در  نرسیده  بندی  به جمع  هستیم و هنوز 
حوزه »انرژی« اما کار شروع شده و تاکید بر بهره وری 
انرژی است. در این حوزه موضوع ناترازی برق را اولویت 
قرار دادیم و قرار است با همکاری وزارت نیرو )مجموعه 
ساترا توانیر( و سازمان استاندارد موضوع موتورهای بی ال 
دی سی )فوق کم مصرف( را نهایی کنیم.رئیس صندوق 
نوآوری و شکوفایی بیان کرد: از سال ۱۴۰۲ به ظرفیت 
سازی برای تولید این نوع موتورها اقدام کردیم و امسال 
برنامه داریم، این موتورها وارد بازار شوند. ما توانستیم با 
حدود ۸۰۰ میلیارد ارائه تسهیلات به شرکت های دانش 
بنیان، یک میلیون ظرفیت تولید موتور بی ال دی سی 
ایجاد کنیم و امیدواریم سریع تر بر روی کولرها نصب و 
وارد بازار شوند.وی تصریح کرد: گفته شده این موتورها 
باعث کاهش ۵۰ درصدی مصرف برق و ۳۰ درصدی 
مصرف آب می شود و وزارت نیرو نیز اعلام کرده است 
این سیستم مجهز شود،  به  کولر  میلیون  اگر ۲۰  که 
حدود ۵ هزار مگاوات کاهش مصرف برق خواهیم داشت. 
امیدواریم با یک برنامه ریزی دقیق بخشی از اهداف این 

طرح را محقق کنیم.

سید مجتبی نیایش: وزیر آموزش و 
پرورش با تاکید بر اینکه محل تحقق 
پیشران،  سازمان  نوجوان  موضوع 
دانش آموزی است و باید به آن توجه 
و  تربیت است  ما  شود، گفت  مساله 
باید پا به پای هم بکوشیم و این میثاق 
وزارت  پرورشی  فعالیت های  در  ما 

آموزش و پرورش است.
مدیران  دیدار  در  صحرایی  رضامراد 
کشور،  کل  دانش آموزی  سازمان 
از  یکی  را  دانش آموزی  سازمان 
مهمترین مکان ها برای تحقق مفهوم 
هویت برشمرد و گفت: مفهوم دیگر 
موقعیت های  انواع  تحول،  سند  در 
است.  غیررسمی  و  رسمی  یادگیری 
و سازمان  آمده  در سند  این ها  همه 
خیلی  تعهد  اساس نامه  براساس 
جدی نسبت به آن ها دارد. تربیت در 
تقسیم بندی رسمی و غیررسمی است. 
رسمی همان کلاس درس است ولی 
غیررسمی همان موقعیت هایی است 
که سازمان در تشکل های خود ایجاد 

می کند. 
اینکه  بر  تاکید  با  صحرایی  رضامراد 

دانش  آموزی  سازمان  عملیات  قدرت 
خیلی بالاست، خطاب به مدیران این 
سازمان گفت: کجا آموزش و پرورش 
را  آن  کند،  کمک  شما  به  می تواند 
احصا کنید، آموزش و پرورش وظیفه 
دارد به شما کمک کند. بنده این را با 

اعتقاد عرض می کنم. 
پانا  ظرفیت  از  استفاده  بر   صحرایی 
باید  ما  گفت:  افتخار  و  کرد  تاکید 
خبرگزاری  این  برای  که  باشد  این 

چکار کرده ایم؟ چه به آن افزوده ایم؟ 
این  و  سازمان  این  برای  چکار  ما 
انجام داده ایم که دیگری  خبرگزاری 
انجام نداده است؟ باید به باشگاه پانا 
کمک شود، باشگاه باید تقویت شود. 

تعقل،  تفکر،  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کلیدواژه های  مساله  و حل  استدلال 
نباید هیچ وقت  و  است  تحول  سند 
پرسیدن  سوال  از  را  دانش آموزان 
محدود و محروم کنیم، گفت: سازمان 

دانش آموزی باید  به بیانیه گام دوم نگاه 
کند. گام دوم، گام کودکان و نوجوانان 
گام  با  را  خود  نسبت  است.  سازمان 
دارم  انتظار  من  کند.  مشخص  دوم 
سازمان دوره های آموزشی بیانیه گام 
دوم را برای تمامی مربیان خود برای 
اجرا  خود  فعال  دانش آموزان  یکایک 
کند. پانا روی گام دوم کار کند. بچه ها 
گام دوم را بخوانند. بچه ها بدانند گام 
دوم به چه معناست. ما باید در مدرسه 
 گام دوم را خیلی محکم برداریم. وزیر 
اینکه  بر  تاکید  با  پرورش  و  آموزش 
محل تحقق موضوع نوجوان پیشران، 
به  باید  و  است  دانش آموزی   سازمان 
آن توجه شود، گفت:  مساله ما تربیت 
است و باید پا به پای هم بکوشیم و 
این میثاق ما در فعالیت های پرورشی 
است.  پرورش  و  آموزش  وزارت 
خیلی  تابستان  یک  که  امیدواریم 
باید  کنید.  برنامه ریزی  را  پرشور 
مراقبت کنید که فعالیت های تربیتی 
نگذارید  نشود.  کمرنگ  تابستان  در 
اثرگذار  فعالیت های  بر  سستی  غبار 

شما بنشیند. 

و زیر آموزش و پرورش در دیدار مدیران سازمان دانش آموزی کل کشور تاکید کرد؛

محل تحقق »نوجوان پیشران«  سازمان دانش آموزی است

معاون آموزشی وزارت بهداشت مطرح کرد؛
افزایش حقوق دستیاران از ابتدای 

سال جاری اجباری است
تاکنون  اگر  گفت:  بهداشت  وزارت  آموزشی  معاون 
دانشگاهی افزایش حقوق دستیاران را اعمال نکرده،باید 
را  ماه  ابتدای سال محاسبه کرده وهر سه  از  را  مبالغ 
دانشگاه  مسئولیت  رافع  مشکلی،  وهیچ  کند  پرداخت 
نیست.دوره دستیاری تخصصی پزشکی به دوره ای ۴ تا 
۵ سال رشته های تخصصی پزشکی اطلاق می شود که 
پزشکان عمومی پس از شرکت در آزمون پذیرش دستیار 
وارد این دوره می شوند و علاوه بر تحصیل در یکی از 
۲۵ رشته تخصصی، فعالیت های درمانی بیمارستان های 
وابسته به وزارت بهداشت را زیر نظر اساتید دانشگاه ها 
بهرام  دکتر  گذشته،  سال  می دهند.اسفندماه  انجام 
از  با خبرنگار مهر،  عین الهی؛ وزیر بهداشت در گفتگو 
افزایش حقوق دستیاران پزشکی خبر داد. در این افزایش 
حقوق، دستیاران پزشکی مجرد ۱۲ میلیون و دستیاران 
متأهل ۱۵ میلیون تومان باید حق الزحمه دریافت کنند.

پیش از این، اعتبار حق الزحمه دستیاران پزشکی از منابع 
می شد  تأمین  پزشکی  علوم  دانشگاه های  اختصاصی 
در بودجه سال جاری، ردیف بودجه ای ۳ هزار میلیارد 
تومانی برای حقوق دستیاران پزشکی در نظر گرفته شده 
است. اختصاص بودجه جداگانه برای حقوق دستیاران 
پزشکی می تواند تضمینی برای پرداخت به موقع حقوق 
آن ها باشد.با این وجود، هنوز برخی دستیاران پزشکی 
در فضای مجازی از تعویق حقوق خود خبر می دهند.

دکتر ابوالفضل باقری فرد در مورد این که چرا افزایش 
حقوق دستیاران پزشکی در برخی دانشگاه ها انجام نشده 
است؟ گفت: افزایش حقوق دستیاران پزشکی از ابتدای 
سال جاری الزامی است ولی به دلیل این که تغییر ایجاد 
شده در حقوق دستیاران مبلغ قابل توجهی بود، ممکن 
است برخی دانشگاه ها به دلیل مشکلات دیرتر پرداخت 
می کنند.وی تاکید کرد: اگر تاکنون دانشگاهی افزایش 
حقوق دستیاران را اعمال نکرده، باید مبالغ را از ابتدای 
سال محاسبه کرده و هر سه ماه را پرداخت کند و هیچ 
مشکلی، رافع مسئولیت دانشگاه نیست.معاون آموزشی 
با بیان این که تذکرات لازم به صورت  وزارت بهداشت 
مکتوب و شفاهی به دانشگاه ها داده شده است، اظهار 
امیدواری کرد: تمامی دستیاران از این ماه هم حقوقشان 
را بر اساس مصوبه جدید بگیرند و هم افزایش حقوق 
ماه های اخیر نیز به آن ها پرداخت شود.وی تاکید کرد: 
در صورتی که این اتفاق نیفتد، با مسئولین امر برخورد 

قانونی صورت خواهد گرفت.
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گروه اجتماعی: معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان 
تحت  کشور  روستایی  جمعیت  درصد  اینکه ۹۷ 
پوشش برنامه پزشکی خانواده هستند، گفت: شبکه 
بهداشتی و درمانی افتخار انقلاب اسلامی است که 
واکسیناسیون،  بیماری ها،  کنترل  در  موثری  نقش 
کاهش آمار مرگ ومیر مادران، نوزادان و کودکان زیر 

پنج سال داشته است.
حسین فرشیدی اظهار داشت: وزارت بهداشت طی 
دوره های مختلف اقدامات گسترده ای داشته که از 
بسیاری اقدامات مردم اطلاع ندارند. در حوزه بهداشت 
ابتدا باید مشکلات شناسایی، سپس برای آن ها راه حل 
ارائه شود. به عنوان نمونه ۳۰ سال پیش بیماری های 
عفونی عامل عمده مرگ و میر ها بود. اما اکنون ما 
سالانه ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار فوتی در کشور داریم که 
عامل بیش از ۸۰ درصد این مرگ و میر ها بیماری های 
غیر واگیر هستند که از این ۸۰ درصد بیش از ۴۳ 
که  دارد  اختصاص  عروق  قلب و  بیماران  به  درصد 
بیماری های قلب و عروق شامل عوامل خطر متعددی 
می شود، اما عمده این بیماری ناشی از پرُفشاری خون 
و دیابت است. بنابراین، برای کاهش آمار مرگ و میر 
باید راه کاری برای کنترل بیماری های غیر واگیر بویژه 

پرفشاری خون و دیابت بیابیم.
۹۷ درصد جمعیت روستایی کشور تحت پوشش 

برنامه پزشکی خانواده هستند
وی با اشاره به برنامه پویش ملی سلامت که با هدف 
شناسایی بیماران مبتلا به پرفشاری خون و دیابت اجرا 
شد، ادامه داد: شبکه بهداشتی و درمانی افتخار انقلاب 
اسلامی است که نقش موثری در کنترل بیماری ها، 
واکسیناسیون، کاهش آمار مرگ میر مادران، نوزادان 
و کودکان زیر پنج سال داشته است. اما با وجود آنکه 
۹۷ درصد از جمعیت روستایی کشور از طریق برنامه 
این شبکه هستند،  پوشش  پزشکی خانواده تحت 
متاسفانه در مناطق شهری این شبکه دچار ضعف 
شدید است. بر همین اساس ما با اجرای برنامه ملی 
هدف  سه  بیماری یابی،  بر  علاوه  سلامت  پویش 
اساسی دیگر، یعنی شناسایی ضعف شبکه بهداشتی 
و درمانی، چگونگی تقویت شبکه و کنترل بیماری های 

غیر واگیر از طریق فرهنگ سازی را دنبال کردیم.
فرشیدی با اعلام آمار استخراج شده از مبتلایان به 
پرفشاری خون به عنوان یکی از دو فاکتور مورد نظر 
در برنامه ملی پویش سلامت، گفت: در این پویش 
۸۰۰ هزار بیمار مبتلا به پرُفشاری خون در کشور 
شناسایی شدند که قبل از آن خودشان از ابتلا به 
پرُفشاری خون مطلع نبودند و فقط در استان اصفهان 
۶۰ هزار بیمار مبتلا به پرُفشاری خون شناسایی شد. 
ضمن آنکه در این پویش ۱۰ میلیون نفر موردِ پرِه 
هایپرتنشن )فردی که استعداد ابتلا به پرفشاری خون 
شبکه  اگر  که  درحالی  شدند.  شناسایی  دارد(  را 
بهداشتی و درمانی در مناطق شهری مانند این شبکه 
در مناطق روستایی فعال بود، نباید یک باره با این آمار 

مواجه می شدیم.
و  درمان  بهداشت،  وزیر  بهداشت  معاون  گفته  به 
آموزش پزشکی با اجرای برنامه پویش ملی سلامت 
در  درمانی  و  بهداشتی  شبکه  تقویت  ضرورت  به 
مناطق شهری با هدف ایجاد دسترسی همه افراد 
بالای ۳۰ سال به این شبکه پی بردیم که برای تحقق 
برنامه سلامت خانواده در مناطق  اجرای  این مهم 
شهری در دستور کار وزارتخانه قرار گرفت و مقرر شد، 
همه گروه های سنی بالای ۳۰ سال هر ۶ ماه یک بار 
برای کنترل فشارخون، دیابت و غربالگری بعضی از 
سرطان ها به مراقبان سلامت تعیین شده در برنامه 
سلامت خانواده )در واقع مراقبان سلامت در مناطق 
شهری مسئولیت بهورزان در مناطق روستایی و برنامه 

پزشکی خانواده را برعهده دارند( مراجعه کنند.
فرشیدی در پاسخ به این پرسش که آیا برنامه سلامت 
خانواده برنامه جایگزین طرح پزشکی خانواده است، 
گفت: اگر برنامه سلامت خانواده به طور کامل اجرا 
شود، برنامه پزشکی خانواده از آن حاصل می شود و در 
واقع با اجرای طرح سلامت خانواده، زیرساخت ها و 
زمینه اجرای برنامه پزشکی خانواده در مناطق شهری 

فراهم خواهد شد.
ضرورت کاهش فاصله بین مردم و پایگاه های سلامت

وی افزود: برای تقویت خدمات بهداشتی در کشور باید 
فاصله بین مردم و پایگاه های سلامت کم می شد که 
با اجرای کامل برنامه سلامت خانواده این امر مهم 
تحقق خواهد یافت. اما تحقق کامل این برنامه نیازمند 
نیروی انسانی بود. در استان های فارس و مازندران که 
برنامه پزشکی خانواده در حال اجراست به ازای هر ۲ 
هزار و ۵۰۰ نفر یک کارشناس بهداشت به عنوان 
مراقب سلامت داریم. اما در برنامه سلامت خانواده با 
افزایش تعداد مراقبان هر یک هزار و ۵۰۰ نفر را تحت 
تا مراقبان  نظر یک کارشناس بهداشت قرار دادیم 
مانند  بتوانند،  بیماران  شناسایی  درصورت  سلامت 
پیگیر  فعال  به شکل  روستایی  مناطق  در  بهورزان 

سلامت افراد تحت پوشش خود باشند.
وی ادامه داد: البته اعتقاد ما بر این بود که به ازای هر 
هزار نفر یک مراقب سلامت داشته باشیم، اما به دلیل 
نیرو،  برای جذب  بودجه  و  برنامه  مخالفت سازمان 
جمعیت تحت پوشش مراقبان سلامت هزار و ۵۰۰ 

نفر تعیین شد.
بر  علاوه  گفت:  بهداشت  وزارت  بهداشت  معاون 
پرفشاری خون و دیابت برخی از سرطان ها ازجمله 
سرطان پستان و سرطان روده بزرگ نیز از جمله 
قابل  بخش  که  هستند  غیرواگیری  بیماری های 
توجهی از آمار مرگ و میر کشور را به خود اختصاص 
داده اند؛ بنابراین ضرورت دارد مراقبان سلامت با انجام 
به  به تشخیص  تست های تشخیصی ساده نسبت 
بتوانند  بیماران  تا  کنند  اقدام  بیماری ها  این  هنگام 
بیماری  انتشار  از  را قبل  نیاز  اقدامات درمانی مورد 
دریافت نمایند. زیرا در بسیاری از موارد سرطان ها در 
موارد اولیه خاموش و بدون علامت هستند و اگر به 
موقع تشخیص داده نشوند و وارد فاز چهارم بیماری 
)انتشار سرطان در بدن( شوند اقدامات درمانی بی تاثیر 
و  بهداشتی  شبکه  موفقیت آمیز  اجرای  است.وی 
درمانی در مناطق شهری را مستلزم فرهنگ سازی 
می داند و گفت: اگر سواد سلامت مردم افزایش یابد، 
درک درستی از اهمیت تشخیص به موقع بیماری ها 
و پیشگیری از ابتلاء به آن ها پیدا می کنند و هر چند 
اختصاص  به چکاپ  را  زمان مشخصی  ماه یک بار 
از  بسیاری  به  ابتلا  از  ترتیب  این  به  می دهند، 
هزینه هایی که  آن  پی  در  و  غیرواگیر  بیماری های 
ممکن است در آینده براثر ابتلاء به بیماری به افراد و 
نظام سلامت کشور تحمیل شود، پیشگیری خواهد 

شد.
فرشیدی افزود: در حال حاضر برنامه سلامت خانواده 
در ۱۹۵ شهر کشور اجرا شده و ۲۷ میلیون نفر تحت 
طبق  و  اند  گرفته  قرار  برنامه  این  پوشش 
برنامه ریزی های انجام شده تا پایان سال جاری باید 
کل جمعیت شهری کشور یعنی ۲۸ میلیون نفر دیگر 
)به جز جمعیت شهری استان های فارس و مازندران 
که همچنان برنامه پزشکی خانواده در این دو استان 
سلامت  برنامه  پوشش  تحت  است(  اجرا  درحال 

خانواده قرار گیرند.
و درمانی در  بهداشتی  تقویت شبکه  به گفته وی 
مناطق شهری با هدف کنترل بیماری های نخستین 
اولویت در حوزه بهداشت و درمان است که باید به 

عنوان مهم ترین برنامه دولت آینده در این حوزه در 
دستور کار نظام سلامت قرار گیرد.
اهمیت نظام مراقبت از بیماری ها

معاون بهداشت وزارت بهداشت تقویت نظام مراقبت 
از بیماری ها را دومین اولویت در این حوزه دانست و 
بیان داشت: زمان شیوع کرونا سیستم بهداشتی و 
درمانی کشور آمادگی مقابله با این بیماری را نداشت و 
اگر اجرای برنامه هایی مثل طرح شهید سلیمانی نبود، 
با این بیماری مقابله کنیم. بر همین  نمی توانستیم 
اساس ما تقویت نظام مراقبت از بیماری ها را نه تنها 
داخل کشور بلکه در کشور های همسایه در دستور کار 
ورود  از  قبل  تا  داریم  وزارتخانه  بهداشتی  معاونت 
بیماری به کشور آمادگی لازم برای مقابله و پیشگیری 

از گسترش آن در سطح کشور را داشته باشیم.
برنامه  نمونه سال ۱۳۹۵،  عنوان  به  داد:  ادامه  وی 
مراقبت از پشه آئدس در کشور آغاز شد و از سال 
۱۳۹۹ که مواردی از ابتلا به بیماری عفونی »تب 
نظام  ما  شد،  گزارش  پاکستان  کشور  در  دنگی« 
معاونت  کار  در دستور  را  دانگی«  از »تب  مراقبت 
بهداشتی وزارت بهداشت قرار دادیم، یعنی علاوه بر 
اقداماتی که در رابطه با شناسایی محل های زندگی 
پشه آئدس و سم پاشی این محل ها انجام می شد، 
بیماری یابی در مبادی ورودی کشور نیز به مراجع 

ذی ربط ابلاغ شد.
از پشه  برنامه مراقبت  از آغاز  فرشیدی اضافه کرد: 
آئدس تا ۲۶ اردیبهشت سال جاری، ۱۲۲ مورد ابتلا 
به تب دنگی گزارش شده، اما از ۲۶ اردیبهشت تاکنون 
۹۲ مورد ابتلا به بیماری تب دنگی در کشور شناسایی 
شده است که بیشتر آن ها از کشور های امارات، عمان 
این  از  تعدادی  البته  و  ایران شده  وارد  پاکستان  و 
بیماران نیز ایرانیانی هستند که به کشور های همسایه 
از سال  بنابراین اگر ما  سفر کرده و مبتلا شده اند؛ 
کار  دستور  در  را  تب دنگی  از  نظام مراقبت   ۱۳۹۹
معاونت بهداشتی وزارتخانه قرار نداده بودیم، اکنون با 
گسترش این بیماری در کشور دچار بحران می شدیم.
وی با اشاره به این که شیوع تب دنگی در کشور های 
گرمسیری و نیمه گرمسیری رو به گسترش است و 
نیمی از جمعیت جهان در معرض خطر ابتلا به این 
بیماری قرار دارند، گفت: سازمان جهانی بهداشت در 
خصوص مراسم اربعین و حضور زائران بیش از ۴۰ 
کشور در این مراسم، تقویت و به روز بودن نظام مراقبت 
از بیماری ها را به این کشور ها )به منظور تشخیص 
زودهنگام و پیشگیری از شیوع بیماری های واگیردار( 

اخطار داده است.
معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به این که پشه 
آئدس، عامل ابتلا به تب دنگی است و اگر خواهان 
پیشگیری از بیماری تب دنگی هستیم باید به دو نکته 
توجه کنیم، تصریح کرد: نخست این که پشه آئدس 
در کشور حضور نداشته باشد و اقدام دوم شناسایی 
زودهنگام بیماران است. ضمن آنکه باید توجه داشته 
باشیم که کنترل پشه آئدس و تب دنگی مانند مالاریا 
ساده نیست و نیازمند همت همه جانبه است. بر همین 
هدف  با  آئدس  پشه  با  مبارزه  ملی  سند  اساس 
رئیس  امضای  با  تب دنگی  گسترش  از  پیشگیری 
سازمان پدافند کشور به همه دستگاه ها ابلاغ شده 

است.
فرشیدی با بیان این که ادغام آموزش پزشکی در 
خدمات درمانی یکی از اقدامات بسیار خوب آقای 
دکتر مرندی پس از پیروزی انقلاب اسلامی بود که 
اظهار  است،  بهداشت  جهانی  سازمان  تایید  مورد 
داشت: دولت آینده باید تکمیل ادغام را به عنوان یکی 
از اولویت های حوزه بهداشت و درمان مورد توجه قرار 

دهد.

وی توضیح داد: ادغام آموزش پزشکی و درمان به 
خوبی انجام شده، اما هنوز در حوزه بهداشت این ادغام 
کامل نشده است. به طوری که ما در وزارتخانه معاون 
بهداشت داریم، اما دانشگاه های بهداشت بازوی علمی 

معاونت بهداشتی نیستند و باید این مهم انجام شود.
وی به روز رسانی محتوای آموزشی دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور اعم از حوزه بهداشت و درمان، مبتنی 
بر هوش مصنوعی و به کارگیری سیستم نرم افزاریِ 
برای ایجاد نظام خود مراقبتی را یکی دیگر از نیاز های 
ضروری حوزه بهداشت و درمان دانست و گفت: دولت 
شرکت های  آوردن  کار  پای  با  می تواند  آینده 

دانش بنیان، این امر مهم را تحقق بخشد.
معاون بهداشت وزیر بهداشت با تاکید بر اهمیت حفظ 
و  بهداشت  در حوزه  با سازمان های جهانی  ارتباط 
این  نظریه های  سازی  بومی  کرد:  اضافه  درمان، 
سازمان ها متناسب با فرهنگ ایرانی و اسلامی ما نکته 
حائز اهمیتی است که انتظار می رود مورد توجه دولت 

آینده قرار گیرد.
اهمیت توجه به ابعاد مختلف سلامت

فرشیدی با اشاره به ابعاد مختلف سلامت و نقشی که 
هر یک از این ابعاد در سلامت فردی افراد جامعه دارد، 
ابراز داشت: فرد سالم کسی است که علاوه بر سلامت 
جسمی از سلامت روانی، اجتماعی و معنوی برخوردار 
مختلف  ابعاد  که  باشیم  داشته  توجه  باید  و  باشد 
سلامت بر سلامت جسمی افراد تاثیرگذار است. به 
طوری که بیش از ۷۰ درصد آنچه ما در حوزه سلامت 
با آن مواجه می شویم خارج از حوزه سلامت است و 
در واقع بخش اجتماعی سلامت محسوب می شود که 

بر بعد روانی سلامت بسیار تاثیرگذار است.
دلیل  به  که  هستند  بیمارانی  بسا  چه  افزود:  وی 
درد های جسمی و علائم ظاهری بیماری قلبی یا 
گوارشی به پزشکان متخصص مراجعه می کنند، اما در 
آزمایش های  نتیجه  حتی  و  بالینی  معاینه های 
بیماری در آن ها مشاهده  از  اثری  تشخیصی هیچ 
نمی شود و پس از بررسی ها مشخص می شود فرد به 
لحاظ روانی یا اجتماعی تحت فشار است که با رفع 
عامل فشار از زندگی این افراد، درد های جسمی آن ها 

نیز برطرف شده است.
فرشیدی بیان کرد: بر همین اساس از سال گذشته 
توسعه مراکز سراج )سلامت روانی، اجتماعی( با هدف 
با  و  اجتماعی  و  روانی  آسیب های  از  پیشگیری 
همکاری وزارت کشور در دستور کار معاونت بهداشتی 
شهید  مساعدت  با  و  گرفت  قرار  بهداشت  وزارت 
به ۹۸ مرکز  از ۲۳ مرکز  این مراکز  تعداد  رئیسی 
گسترش یافت تا با بررسی و انتقال مشکلات اجتماعی 
مددکاران  طریق  از  شهر ها  مختلف  مناطق  افراد 
این  رفع  و  فرمانداری ها  به  مراکز  این  اجتماعی 
مشکلات، سلامت روان شهروندان حاصل و بخشی از 
سلامت مردم خارج از بیمارستان ها و مراکز درمانی 
ابراز  با  بهداشت  وزارت  بهداشت  تامین شود.معاون 
امیدواری نسبت به ادامه اقداماتی از قبیل شروع برنامه 
حذف هپاتیت سی در کشور، تولید نان کامل توسط 
۱۸۰۰ نانوایی و تعمیم آن به همه نانوایی های کشور 
طرح  اجرای  بیماری ها،  کاهش  و  کنترل  هدف  با 
تحت  ابتدایی  مدارس  در  تراپی«  فلوراید  »وارنیش 
دندان  پوسیدگی  درمان  بیمه،  رایگان  پوشش 
دانش آموزان، افزایش رقم مالیات دخانیات، الکترونیک 
کردن صدور شناسنامه از زایشگاه و سایر برنامه ها و 
اقداماتی که در حوزه بهداشت و درمان انجام شده 
است، یادآور شد: تقویت مشارکت مردم اعم از سفیران 
و رابطان سلامت در حوزه بهداشت از دیگر اقداماتی 
است که باید مورد توجه تولیت آینده نظام سلامت 

قرار گیرد.

۹۷ درصد جمعیت روستایی کشور تحت پوشش برنامه پزشکی  
خانواده هستند

سردار منتظرالمهدی خبر داد؛
آماده باش صددرصد پلیس برای تامین 

امنیت انتخابات ریاست جمهوری
سخنگوی پلیس از آمادگی کامل پلیس برای انتخاباتی پر نشاط 
در سایه امنیت و انتظام کامل در پهنه جغرافیای ایران زمین خبر 
داد.سردار سعید منتظرالمهدی گفت: بیش از ۲۲۰ هزار نیرو که 
قریب به ۱۹۰ هزار نفرشان در پای صندوق های رأی گیری از 
آغاز تا پایان شمارش آرا حضور و رصد، پایش و تأمین امنیت 
انتخابات را عهده دار هستند. همکاری عزیزان بسیج با پلیس در 
پای صندوق های رأی نیز قابل توجه و تقدیر می باشد.وی گفت: 
سازمان اطلاعات پلیس، فرماندهی مرزبانی فراجا و یگان های 
تکاوری و ویژه و دیگر پلیس های تخصصی در این عملیات بزرگ 
سیاسی و اجتماعی در کنار مردمی که برای کاری بزرگ؛ آگاهانه 
دارند. حضور  آیند،  می  میدان  به  شایسته  انتخاب  برای 

منتظرالمهدی با اشاره به اینکه پلیس قبل، حین و پس از فرایند 
انتخابات در کنار مردم خواهد بود، افزود: خادمان شما در فراجا 
روز جمعه ۸ تیرماه برای تأمین امنیت شعب انتخابات در سراسر 
کشور و تا شمارش آخرین برگه رأی و اعلام نتایج، به منظور 
صیانت از حقوق مردم و نامزدها در کنار مردم خواهند بود.

سخنگوی فراجا متذکر شد: اقدامات امنیت ساز در کل پهنه 
جغرافیای ایران و در همه ابعاد در دستور کار پلیس بوده و ارائه 
سایر خدمات انتظامی به شهروندان نیز برای پلیس تعطیل بردار 
نبوده و با توازنِ نیروها و امکانات تأمین امنیت در تمامی ابعاد آن، 

مورد اهتمام و توجه است.

تعداد اتوبوس های اورهال شده در تهران 
چقدر است؟

به منظور ارتقای سطح کیفی حمل و نقل عمومی، به ویژه در 
بخش اتوبوسرانی، ضمن انعقاد قراردادهای داخلی و خارجی برای 
نوسازی ناوگان، اقداماتی برای اورهال اتوبوس ها نیز در برنامه قرار 
گرفت.در دوره فعلی مدیریت شهری تهران، شهروندان در انتظار 
بودند تا روند تغییر و تحول در شهر به ویژه در حوزه حمل و نقل 
عمومی که وضعیت بحرانی را سپری می کرد، آغاز شود. برای 
اینکه شهر تهران در حوزه اتوبوسرانی با مشکل مواجه نباشد 
حداقل به ۷ تا ۹ هزار دستگاه اتوبوس نیاز دارد، این در حالی است 
که دوره پنجم مدیریت شهری، اتوبوسرانی را با حدود ۱۸۰۰ 
دستگاه به مدیریت فعلی تحویل داد و مدیریت شهری، شرایط 
دشواری برای جبران این عقب ماندگی در پیش داشت. با این حال 
به تدریج اقداماتی برای بهبود وضعیت حمل و نقل عمومی از 
جمله حوزه اتوبوسرانی انجام شد و ضمن عقد قراردادهای داخلی 
و خارجی برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی، اقداماتی برای اورهال 
آنها در دستور کار قرار گرفت. بر این اساس در سال ۱۴۰۰، ۲۴۹ 
دستگاه اتوبوس بهسازی و مخازن سی ان جی، ۱۶۴ دستگاه 
اتوبوس هم تعویض شد. در سال ۱۴۰۱ نیز ۱۴۵ دستگاه اتوبوس 
بازسازی شد که ۴۶ دستگاه آن مربوط به اتوبوس های شهرداری 
و ۹۹ دستگاه آن مربوط به اتوبوس های بخش خصوصی بود؛ 
علاوه بر این ۵۲۴ دستگاه اتوبوس هم بهسازی و مخازن سی ان 
جی ۲۳۶ دستگاه اتوبوس تعویض شد. در سال ۱۴۰۲ هم ۲۸۵ 
به  مربوط  دستگاه   ۱۹۰ که  شد  بازسازی  اتوبوس  دستگاه 
اتوبوس های شهرداری و ۹۵ دستگاه مربوط به اتوبوس های بخش 
اتوبوس بهسازی و  خصوصی بود. علاوه بر این ۱۵۲ دستگاه 
مخزن سی ان جی ۶۰ دستگاه اتوبوس نیز تعویض شد.در سال 
جاری نیز ۲۸ دستگاه اتوبوس بازسازی شده که ۲۷ مورد آن 
بخش  اتوبوس های  از  مورد  یک  و  شهرداری  اتوبوس های 
خصوصی است؛ علاوه بر این تاکنون ۱۶ قرارداد بازسازی برای 

۵۳۳ دستگاه اتوبوس فرسوده منعقد شده است. 

دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر: 
رشد شیوع اعتیاد در کشور متوقف 

شده است
دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه آهنگ رشد شیوع 
اعتیاد در کشور متوقف شده است گفت: در حال حاضر بیش از ۸ 
هزار مرکز درمانی اعتیاد در حال فعالیت هستند.اسکندر مومنی در 
و  موادمخدر  پدیده  موادمخدر،  با  مبارزه  جهانی  روز  همایش 
روان گردان ها را یکی از مهم ترین چالش های بشریت عنوان کرد و 
آسیب  اولویت دارترین  را  اعتیاد  ایران  اسلامی  جمهوری  گفت: 
اجتماعی دانست و با رویکرد راهبردی و تحول گرا ضمن اولویت ها و 
انتخاب برنامه های روزآمد، هدفمند و موثر با تلاش و اهتمام جدی و 
به  نسبت  غیردولتی  و  دولتی  ظرفیت های  و  امکانات  بسیج  با 
پیشگیری از آن مبادرت کرده است.وی ضمن اشاره به برنامه های 
بند  از ۱۱  بند  داد: ۳  ادامه  مخدر  مواد  مصرف  از  پیشگیری 
سیاست های کلان جمهور اسلامی که توسط رهبر انقلاب تدوین 
شده مربوط به حوزه پیشگیری است و جمهوری اسلامی ایران ایران 
با استفاده از همه ظرفیت ها، پیشگیری را در قالب های هدف از جمله 
خانواده ها، محیط های آموزشی، فرهنگی و محله ها گسترش داده که 
دستاوردهای خوبی هم در این زمینه داشته است. در این مسیر 
هنرمندان،  مرجع،  گروه های  خیرین،  نهاد،  مردم  سازمان های 
فرهیختگان و ورزشکاران و... اهتمام جدی داشتند و هم اکنون 
حدود ۳ هزار سازمان مردم نهاد در این زمینه فعالیت می کنند.دبیر 
کل ستاد مبارزه با مواد مخدر افزود: آهنگ رشد شیوع اعتیاد در 
کشور متوقف شده و این حاصل زحمات و تلاش گسترده ایران در 
این زمینه  است و این در حالیست که در دنیا شاهد افزایش شیوع 
تدوین  اعتیاد  درمان  در حوزه  بیان کرد:  مصرف هستیم.مومنی 
سیاست های کلان و سند جامع درمان و استفاده از شیوه های جدید 
درمان در اولویت قرار گرفت و همه افرادی که دچار اعتیاد شدند به 
داروها و خدمات پزشکی لازم دسترسی دارند، در حال حاضر بیش 
از ۸ هزار مرکز درمانی اعتیاد در حال فعالیت هستند که براساس 
کنوانسیون های بین المللی و آخرین یافته های داخلی و بین المللی، به 
تمام شیوه های نوین درمانی و انواع داروها دسترسی دارند.وی توضیح 
داد: با اهتمام جدی و همکاری خوب دستگاه های مختلف از جمله 
قوه قضاییه، وزارت  کشور، استانداران، فرماندهی انتظامی و وزارت 
اطلاعات تمرکز را بر کاهش عرضه و ترانزیت قرار داده و سال گذشته 
بیش از ۲ هزار تن مواد مخدر که مقصدش جامعه جهانی از جمله 
اورپا بود، کشف شد. این نتیجه با تقدیم ده ها شهید و جانباز محقق 
شد. برای جمهوری اسلامی فرقی ندارد مواد مخدر داخل یا خارج 
کشور توزیع شود.دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه 
انتظار ما این است که جامعه جهانی در جهت کنترل تولید مواد 
مخدر در کشور مبداء و همسایگی شرقی ایران تلاش بیشتری 
داشته باشد، گفت: با وجود اینکه گفته شده که تولید مواد مخدر در 
افغانستان کاهش پیدا کرده اما مستندات نشان می دهد، کاهش پیدا 
نکرده چرا که در ورود و کشفیات ما تغییر محسوسی ایجاد نشده و 
قاچاق مواد مخدر صنعتی و شیشه نیز افزایش پیدا کرده و اگر برای 
کنترل و پیشگیری این امر اقدام نکنیم همه دنیا را درگیر می کند.

مومنی بیان کرد: پایه اصلی تولید مواد مخدر صنعتی پیش سازهایی 
هستند که ممنوع و غیرقانونی نیستند اما پایه اصلی تولید شیشه اند 
و از کشورهای اروپایی وارد افغانستان می شوند و در آنجا به مواد 
مخدر صنعتی تبدیل می شود، پیشنهاد ما به سازمان ملل و جامعه 
جهانی این است که پیش سازها نیز باید از مبداء تا مقصد تحت 
کنترل قرار گیرند و یک کشور به تنهایی نمی تواند این پدیده را به 
سامان کند.وی عنوان کرد: جمهوری  اسلامی ایران با تمام توان و با 
استفاده از همه ظرفیت های موجود همچنان در خط مقدم مبارزه 
جهانی با مواد مخدر ایفای وظیفه می کند و شعار امسال تاکید بر 
پیشگیری است و برنامه اصلی ما نیز پیشگیری از این امر است.سردار 
احمدرضا رادان، فرمانده کل انتظامی کشور نیز در همایش ضمن 
گرامی داشت یاد و خاطره شهدا به ویژه شهدای عرصه مبارزه با مواد 
مخدر و شهدای بالگرد رئیس جمهور شهید گفت: انتخاب روزی به 
نام روز جهانی مبارزه با مواد مخدر نشان دهنده این است که دنیا با 
این موضوع درگیر شده است، وجود میلیون ها معتاد در جهان و 
آسیب اثرات مواد مخدر نشان می دهد که مشکلات کشور ها در 
بخش عمده ای از مسائل مربوط به حوزه مواد مخدر است و یکی از 

کارهای اصلی باید مبارزه با مواد مخدر در همه حوزه ها باشد.

محمودزاده مطرح کرد؛
سه نوع شهریه در مدارس غیردولتی از 

خانواده ها اخذ می شود
پریا حاجیان: رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی گفت: 
کارگروه تعیین شهریه در هر منطقه وجود دارد که به ریاست 
مدیر منطقه به ارزیابی اطلاعات مدارس خواهد پرداخت.احمد 
از اخذ شهریه های  محمودزاده در خصوص گزارشات مردمی 
سال  شهریه  الگوی  گفت:  غیردولتی  مدارس  در  نامتعارف 
تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ در تاریخ ۳ اردیبهشت امسال بر اساس 
ماده ۱۵ و ۱۶ قانون تأسیس مدارس غیردولتی به استان ها ابلاغ 
شد. فرایندی را ما از ابتدای دولت سیزدهم پیگیری کردیم که بر 
این اساس قانون باید الگوی شهریه را تعیین کند.محمودزاده با 
بیان اینکه سال ۱۴۰۱ اولین سال اجرای این الگوی آزمایشی 
شهریه بود؛ گفت: امروز این طرح پیشرفت اجرایی مطلوبی داشته 
است. امسال هم عین قانون را بر اساس الگوی شهری ابلاغ 
کردیم. در ماده ۱۵ این الگوی شهریه ۷ عامل را برای محاسبه 
شهریه هر مدرسه تعیین کردیم؛ یکی از این عوامل تعیین شهریه، 
کیفیت آموزش است که خود ۱۵۰ شاخص دارد؛ عامل دیگر 
میزان فوق برنامه مدارس است که باید ۶ ساعت در هفته باشد، 
عامل دیگر تورم آن منطقه و توجه به آمایش سرزمینی است، 
عامل دیگری که در تعیین نرخ شهریه اثرگذار است بحث فضا، 
امکانات و تجهیزات و کیفیت نیروی انسانی مدرسه است.رئیس 
سازمان مدارس و مراکز غیردولتی گفت: مدیر و هیئت امنای 
مدرسه اطلاعات لازم را در سامانه بارگذاری می کنند و همکاران 
ما در منطقه به صورت جزئی اطلاعات ارسال شده را ارزیابی 
خواهند کرد. کارگروه تعیین شهریه در منطقه وجود دارد که به 
ریاست مدیر منطقه به ارزیابی اطلاعات مدارس خواهد پرداخت. 
همین ارزیابی جزئی برای هر مدرسه موجب طولانی شدن فرایند 
تعیین شهریه مدارس می شود. بعد از اینکه منطقه شهریه مطلوب 
مورد نظر را تعیین کرد، مسئولان استانی شهریه را ابلاغ می کنند؛ 
اگر مدیر و هیئت امنای مدرسه نسبت به شهریه اعلامی اعتراضی 
کنند.  ثبت  سامانه  در  را  اعتراض خود  باشند ی توانند  داشته 
همین  به  تا  است  شده  تشکیل  معاونت  در  هم  کارگروهی 
اخیر  اینکه در سال های  بیان  با  اعتراضات رسیدگی شود.وی 
شهریه برخی مدارس واقعاً پایین بود گفت: کف شهریه را در 
مناطق مختلف تعیین کردیم. جنبه نظارتی خود را هم همچنان 
پیگیری خواهیم کرد تا شهریه مدارس از سقف مورد نظر هم 
تجاوز نکند.محمودزاده با بیان اینکه سه نوع وجه از خانواده ها در 
مدارس غیردولتی دریافت می شود؛ گفت: یکی شهریه ثبت نام در 
مدرسه است که برای تدریس ارائه برنامه های درسی اخذ می شود. 
مبلغ این شهریه به صورت دقیق در سامانه برای اطلاع خانواده ها 

درج شده است.

تنظیم قولنامه عادی ممنوع شد
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اعلام کرد: هر سند 
عادی  که پس از ۳ تیر امسال تنظیم شده باشد در دادگاه ها و 
اداره های دولتی پذیرفته نمی شود.حسن بابایی رئیس سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور اعلام کرد: هر سند عادی که پس از ۳ 
دولتی  اداره های  و  دادگاه ها  در  باشد  شده  تنظیم  امسال  تیر 
پذیرفته نمی شود. با راه اندازی سامانه ساماندهی اسناد عادی یک 
سال به مردم فرصت می دهیم که اسناد عادی خود که قبل از این 
تاریخ صادر شده را ثبت کنند و یک سال بعد از ثبت اسناد عادی 
به دریافت سند رسمی اقدام کنند.وی گفت: طبق قانون، از این 

پس تنظیم قولنامه عادی ممنوع است.

وزارت  اول  متوسطه  آموزش  دفتر  مدیرکل 
آموزش و پرورش با اشاره به صدور کارنامه پایه 
نهم برای آغاز انتخاب رشته دانش آموزان گفت: 
بعد از اعلام نتایج تا ۵ روز فرصت اعتراض وجود 

دارد.
حمید یزدانی، درباره اعلام نمرات دانش آموزان 
پایه نهم و آغاز هدایت تحصیلی گفت: فرآیند 
هدایت تحصیلی دانش آموزان پایه نهم بر عهده 
معاونت  و  است  فرهنگی  و  پرورشی  معاونت 
آموزش متوسطه وظیفه داشت سریع تر نمرات 
)سامانه  "سیدا"  سامانه  در  را  دانش آموزان 
دانش آموزی وزارت آموزش و پرورش( ثبت کند 

تا برگه هدایت تحصیلی توسط ادارات آموزش و 
پرورش صادر شود.

وی افزود: قرار بود تا ۱۱ تیر کارنامه دانش آموزان 
پایه نهم را ارائه کنیم اما این کار سریع تر انجام شد 
و از روز گذشته )یکشنبه ۳ تیر ۱۴۰۳( کارنامه 
دانش آموزان پایه نهم تحویل داده شد و نمرات 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار دانش آموز پایه نهم در 

سامانه سیدا ثبت شده است.
وزارت  اول  متوسطه  آموزش  دفتر  مدیرکل 
آموزش و پرورش تصریح کرد: هم اکنون اگر در 
دانش آموزان  تحصیلی  هدایت  برگه  صدور 
صادر  دلیل  به  باشد  داشته  وجود  مشکلاتی 

سامانه های  با  مرتبط  و  نیست  کارنامه  نشدن 
هدایت تحصیلی است.

۵ روز فرصت برای اعتراض
وی ادامه داد: دانش آموزان پس از اعلام نمرات تا 
۵ روز فرصت ثبت اعتراض دارند که بلافاصله 
اعتراض آنها بررسی و در مدت یک روز پاسخ 
داده می شود؛ معلمان خود دانش آموزان که برگه 
امتحانی را تصحیح کرده اند بعد از اعتراض مجدد 

برگه امتحان را تصحیح می کنند.
یزدانی در پاسخ به این پرسش که دانش آموز 
نسبت به نمره معلم اعتراض دارد چرا مجدد بعد 
از اعتراض تصحیح را به همان معلم می سپارید! 

آیا این بی توجهی به حقوق دانش آموزان نیست؟ 
دلیل  به  دانش آموز  نمره  است  ممکن  گفت: 
حجم کار معلم و تصحیح زیاد اوراق امتحانی 
پایین شده باشد و خطای دشمنی و غرض ورزی 
ثبت نام  برای  ظرفیت سازی  درباره  نداریم!وی 
دانش آموزان در هنرستان ها عنوان کرد: آئین نامه 
مهارت آموزی در دولت شهید رئیسی مصوب 
شد و این موضوع سرلوحه کار است به همین 
پرورش  و  آموزش  مختلف  مناطق  در  دلیل 
هنرستان هایی ایجاد شده است و تلاش می شود 
رشته های مورد اقبال دانش آموزان مانند طراحی 

و دوخت را ایجاد کنند.

یزدانی خبر داد؛

صدور کارنامه دانش آموزان پایه نهم

و  پزشکی حج  مرکز  رئیس  رحمان شجاعی: 
هزار  از ۷۵۰  بیش  ارائه  از  هلال احمر  زیارت 
خدمت بهداشتی و درمانی به حجاج ایرانی در 

عربستان تا امروز خبر داد.
سید علی مرعشی، رئیس مرکز پزشکی حج و 
عملیات  شروع  از  گفت:  هلال احمر  زیارت 
بهداشتی و درمانی هلال احمر در حج تمتع سال 
جاری، ۷۵۰ هزار و ۴۴۲ خدمت )شامل ویزیت 

خدمات  نسخه،  و  دارو  تخصصی،  و  عمومی 
به  و....(  انتقال  و  امداد  پرستاری،  پاراکلینیک، 
زائران ارائه شده که از این میزان، ۷۰۸ هزار و 
۱۵۹ خدمت در مکه و مشاعر و ۴۲ هزار و ۲۸۳ 
خدمت در مدینه ارائه شده است. در حال حاضر 
۲۶ زائر در بیمارستان هلال احمر و ۲۴ زائر در 

بیمارستان سعودی بستری هستند.
وی افزود: تا امروز ۱۹ زائر ایرانی در عربستان جان 

باخته اند.
بیمار  داد: سومین گروه حجاج  ادامه  مرعشی 
روند  ادامه  برای  گذشته  نفر شب  شامل ۱۸ 
درمان به کشور اعزام شدند. در مجموع تاکنون 
بازگردانده  ۳۵ نفر از حجاج تاکنون به کشور 
شدند و ۵۰ نفر دیگر در مراکز درمانی مرکز 

پزشکی هلال احمر بستری هستند.
و  بهداشتی  کادر  نفر  که ۳۸۰  است  گفتنی 

زائران  به  خدمت  برای  هلال احمر  درمانی 
کشورمان در عربستان حضور دارند. )به ازای هر 
۶۰۰ زائر یک پزشک انتخاب شده تا خدمات 
بهداشتی و درمانی را ارائه دهند.( این کادر شامل 
پزشکان، پرستاران، امدادگران و … هلال احمر 
با فعالیت ۲۴ ساعته، آماده خدمت رسانی و ارائه 
ایرانی  حجاج  به  درمانی  و  بهداشتی  خدمات 

هستند.

مرعشی در گفتگو با پیشرو خبر داد؛

ارائه بیش از ۷۵0 هزار خدمت درمانی به حجاج کشورمان 
در عربستان
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روزنامــه
  پیشـــرو

       011-33300231-3  
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خبرخبر

غافلی: حمیدرضا گلپایگانی در نشست 
خبری با اصحاب رسانه خوزستان، ضمن 
اظهار کرد: شرکت  تبریک دهه ولایت، 
ملی حفاری ۲ بنیان گذار دارد، حضرت 
امام یک بنیان گذار و بنیان گذار دیگر 
که  جهت  این  از  بودند  رئیسی  شهید 
ایشان برای ما نقطه عطفی ایجاد کرد که 
به آن تولد دوباره می گوییم؛ امیدواریم در 
سالی که حضرت آقا با نام جهش تولید با 
مشارکت مردم نامگذاری کرده اند، بتوانیم 
در خط مقدم اقتصاد کشور خدماتی ارائه 

دهیم تا این شعار در عمل محقق شود.
با  ایران  ملی حفاری  مدیرعامل شرکت 
بیان اینکه این شرکت در سال ۵۸ و به 
فرمان حضرت امام تاسیس شد، تصریح 
کرد: ملی حفاری پیش از این در اختیار 
آمریکایی ها و غربی ها بود و عملا ما ایرانی 
ها در مجموعه صنعت حفاری کارگران 
آمریکایی ها بودیم اما، امام با ورودشان به 
این مساله در صنعت نفت انقلابی ایجاد 
کردند و کار با ۶ دکل آغاز شد.وی حفاری 
را کلید فتح مخازن خواند و گفت: دشمن 
به هیچ وجه تمایل نداشت که ما ایرانی 
ها به این تخصص ورود کنیم لذا رشته 
دانشگاهی هم نداشت اما دانشکده نفت در 

دهه ۷۰ رشته حفاری را وارد کرد.
رتبه اول ناوگان حفاری خشکی در 
منطقه به ملی حفاری اختصاص دارد

با  ایران  ملی حفاری  مدیرعامل شرکت 
بیان اینکه در خشکی ۷۰ دکل و در دریا 
۳ دکل داریم، بیان کرد: این شرکت رتبه 
اول ناوگان حفاری خشکی را در منطقه به 
خود اختصاص داده و در ۱۰ استان کشور 
از جمله اردبیل، تبریز، سیستان و کیش 
 ۴۵ طی  شرکت  عملکرد  دارد؛  فعالیت 

سال گذشته ۱۰ میلیون متر بوده است.
گلپایگانی با اعلام اینکه مساله خصوصی 
سازی شدن شرکت ملی حفاری از سال 
۷۹ مطرح شد، عنوان کرد: قریب به ۲۳ 
سال است که گرفتار این موضوع هستیم. 
در سال ۹۳ که بنده مدیر شرکت بودم 
بهره وری شرکت ۹۶ درصد بود در حالی 
که سال ۹۹ که مجدد مدیریت شرکت به 

بنده واگذار شد بهره وری آن به ۵۸ درصد 
رسیده بود اما باز هم توانستیم در زمان 
خودتحریمی بهره وری را به ۶۸ درصد 
برسانیم.وی اضافه کرد: همچنین در سال 
۹۳ تعداد ۷۲ دکل فعال بود که در سال 
۹۹ به ۵۵ دکل رسید، البته در حال حاضر 

۶۳ دکل فعال هستند.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران گفت: 
ملی حفاری ایران تنها شرکت در ایران و 
حتی منطقه است که تمام فعالیت های 
تکمیلی چاه اعم از سیمان کاری، لاگین، 
لایه شکافی، حفاری کج، زیر فشار، تعادل 
و … را انجام می دهد.گلپایگانی با بیان 
اینکه قرارگرفتن اسم شرکت ملی حفاری 
در بنگاه های مشمول واگذاری، بیش از 
۲۰ سال تبعاتی به همراه داشته است، 
غیرقابل  خروج  احتمال  کرد:  تصریح 
نابودی  کشور،  خارج  به  ناوگان  کنترل 
نادگان حفاری به دلیل عدم امکان تامین 
منابع مالی، عدم امکان بازنگری ساختار 
سازمانی طی ۱۰ سال گذشته، فرسودگی 
ناوگان و عدم بازسازی و نوسازی، غیرفعال 
شدن و ورشکستی کارگاه های صنعتی از 

جمله آن ها هستند.
وی با اعلام اینکه حفاری تنها سازمانی بود 
که وقتی از بدنه دولت جدا شد و در لیست 
به صورت  گرفت،  قرار  سازی  خصوصی 
درآمد هزینه ای کار می کرد، گفت: قرار 
بر نابودی شرکت بود چرا که طی ۱۵ سال 

گذشته حدود ۲۶ همت پول کمتر داده 
شد، در سال ۹۳ با روزی ۳۰ هزار دلار 
برای هر دکل کار می کردیم که در سال 
۹۸ به ۵ هزار دلار در سال رسید و این ها 

دو عامل اصلی در بحث مالی بودند.
مطرح کردن طرح هلدینگ حفاری 

در راستای چابک سازی
با  ایران  ملی حفاری  مدیرعامل شرکت 
شود،  نو  حفاری  ناوگان  اگر  اینکه  بیان 
۱۳ هزار و ۲۰۰ روز کار را به ۴ هزار روز 
کار می رسانیم، افزود: بین ما و افرادی که 
به دنبال خصوصی سازی شرکت بودند 
در  بنده  داشت،  وجود  سنگینی  مبارزه 
برعهده  را  مدیریت  که  تا ۹۳  سال ۹۱ 
داشتم طرح هلدینگ که همان شرکت 
مادر تخصصی است را مطرح کردم زیرا 
و  بودیم  دنبال چابک سازی شرکت  به 
ساختار هلدینگ یکی از الگوهای معتبر 
رشد شرکت است.گلپایگانی با اعلام اینکه 
به دنبال خصوصی سازی نبودیم، ادامه 
داد: هر سازمانی ساختارش را تغییر ندهد 
می میرد، حتی در دولت های گذشته هم 
از خصوصی سازی عبور کردیم، البته سال 
۹۸ مجدد هجمه های خصوصی سازی 
زیاد شد چون قصد داشتند ۲۰ درصد 

شرکت را به این بخش واگذار کنند.
بنده مخالف طرح خصوصی  وی گفت: 
سازی بودم که با توجه به سیاست های 
دولت سیزدهم، نگاه دولتمردان، پیگیری 

های وزیر نفت، مدیرعامل و هیئت مدیره 
ملی  شرکت  و  ایران  نفت  ملی  شرکت 
حفاری، زمینه خروج شرکت ملی حفاری 
ایران از فهرست خصوصی سازی فراهم و 
در نهایت ۲۷ خردادماه سالجاری با مصوبه 
حفاری  ملی  واگذاری  وزیران،  هیئت 
منتفی و به عنوان شرکت بالادستی در 

بدنه صنعت نفت باقی ماند.
ایران  حفاری  ملی  شرکت  مدیرعامل 
بیان کرد: باید واحدها را مدیریت کنیم 
و اگر واحدی زیان ده باشد یا باید آن را 
به واحد سودده تبدیل کنیم و یا اینکه با 
آن خداحافظی کنیم.گلپایگانی اظهار کرد: 
همچنین ۲ سال برای دستمزد ارکان ثالث 
رایزنی انجام داده ایم و با طرح موافقت شد 
چرا که بدنی اصلی شرکت حفاری ارکان 
ثالث است لذا در حال حرکت به سمتی 
هستیم که نیروهای ارکان ثالث نیز معادل 
نیروهای قراردادی دستمزد دریافت کنند.

وی با اشاره به زنجیره تامین برای تولید، 
بیان کرد: تا کنون بیش از ۷ هزار قطعه در 
اهواز ساخته ایم، تجهیزاتی هم در حال 
تولید داریم که اگر شرکت خصوصی می 

شد این ها نابود می شدند.
تغییرات در سقف حقوق نیروهای 

پیمانکاری در دستور کار است
ایران  حفاری  ملی  شرکت  مدیرعامل 
گفت: بعد از دولتی شدن شرکت وظیفه 
بنده این است که کاهش قیمت تمام شده 
را در دستور کار خود قرار دهم، همچنین 
به دنبال اجازه پرداخت کارانه بهره وری 
نیروهای  حقوق  سقف  در  تغییرات  و 
پیمانکاری براساس طرح کارمزدی هستیم 
و اگر مدل ما پیمانکاری است در سقف 
حقوق ما را رها کنند یعنی سقف حقوقی 
که در شرکت ملی نفت حاکم است برای 

ما که کارمزدی هستیم برداشته شود.
را  شرکت  ماندن  زنده  شرط  گلپایگانی 
توسعه در کمیت و کیفیت خواند و افزود: 
باید حتما گام های افزایش بهره وری و 
چابک سازی را در دستور کار خود قرار 
افزایش  را  تولید  بهره وری  اگر  و  دهیم 

ندهیم بهتر است که اصلا نباشیم.

خارج شدن ملی حفاری از فهرست خصوصی سازی

کریمی:  سامانه نوین آبیاری بارانی در سطح ۱۲۰ هکتار در 
روستای بیژگرد شهرستان بروجن چهارمحال و بختیاری 
قالب طرح چله خدمت  در  اعتبار  ریال  میلیارد  با ۸۹ 
کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس  رسید.  بهره برداری  به 
چهارمحال و بختیاری در این آیین گفت: سیستم نوین 
آبیاری بارانی روستای بیژگرد از نوع کلاسیک ثابت با 
آبپاش متحرک و کشت گندم، جو و کلزا اجرا شده است.

آبیاری  این طرح  از  بهره برداری  با  افزود:  برزگر  حسین 
نفر به صورت مستقیم  بارانی زمینه اشتغال ۷۲  نوین 
فراهم می شود. بهره مندی ۹۸ خانوار  و  و غیرمستقیم 

وی اظهار داشت: طرح آبیاری نوین بارانی در روستای 
بیژگرد بروجن با ۸۹ میلیارد ریال اعتبار اجرا شد که از 
این میزان اعتبار ۵۰ میلیارد ریال آورده متقاضی و بخش 
خصوصی و ۳۹ میلیارد ریال از محل اعتبارات بلاعوض و 
دولتی هزینه شده است.معاون آب و خاک وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: در زمان حاضر ۳۵ درصد از زمین های 
کشاورزی کشور زیرپوشش آبیاری تحت فشار قرار دارد.

صفدر نیازی افزود: سال گذشته تخصیص خوبی در بخش 
اعتبارات نبود اما امسال در صورت تخصیص اعتبارات 
نوین  اجرای سامانه های  بخش  در  به خصوص  مصوب 
آبیاری اعتبارات به ۲برابر سال گذشته افزایش می یابد.

وی با اشاره به کشاورزی مناسب در شهرستان بروجن 
اظهار داشت: این شهرستان در بخش تولیدات کشاورزی 
به خصوص سیب زمینی و گندم وضعیت بسیار مطلوب 
و امکان توسعه نیز وجود دارد.نماینده مردم بروجن در 
پررونق  دشت های  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس 
منطقه گندمان، فرادنبه، سفید دشت و بلداجی گفت: 
شهرستان بروجن میزبان بهترین و مرغوب ترین زمین های 
چهارمحال و بختیاری است و فرصت سرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی در این شهرستان وجود دارد.غلامرضا 
گندمان  کشاورزان  درخواست  براساس  افزود:  میرزایی 
۲۰۰ هکتار از زمین های کشاورزی این منطقه زیرپوشش 
حمایت یارانه ای دولت قرار گیرند.وی با اشاره به اختصاص 
یارانه دولتی به ۳۰ هکتار از زمین های کشاورزی بروجن 

اظهار داشت: زمین های کشاورزی این شهرستان نسبت 
به سایر شهرستان های استان بیشتر است به همین دلیل 
انتظار می رود سهمیه یارانه ای این شهرستان کاهش پیدا 

نکند.
فرماندار بروجن با اشاره به اینکه این شهرستان پیشانی 
خشکسالی در چهارمحال و بختیاری است گفت: توسعه 
طرح های آبیاری تحت فشار با توجه به توانمندی ها و 
باید تقویت و  این شهرستان  قابلیت های کشاورزی در 
توسعه یابد.فتاح کرمی افزود: حمایت از بخش کشاورزی 
در شهرستانی که بیشترین و بهترین زمین و خاک را دارد 
شهرستان  کشاورزی  بخش  بهره برداران  است.  ضروری 
و ۸۰۰ خانوار هستند.چهارمحال و  بروجن هفت هزار 
و  کارون  زاینده رود،  رودخانه های  سرچشمه  بختیاری 
بخشی از دز است و افزایش یا کاهش بارش ها در این 
استان، استان های خوزستان، اصفهان و فلات مرکزی را 
تحت تاثیر خود قرار می دهد.بروجن در ۶۰ کیلومتری 

مرکز چهارمحال و بختیاری واقع شده است.

سامانه  نوین آبیاری بروجن چهارمحال و بختیاری بهره برداری شد

یزدانی: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سمنان گفت: 
۸۰ درصد مشترکان آب و فاضلاب استان خوش مصرف و 
۲۰ درصد بدمصرف محسوب می شوند.منصور کشاورزیان 
افزود: میانگین سرانه مصرف آب در سمنان متناسب با 
میزان کشوری و حدود ۱۵۰ لیتر بر ثانیه در هر شبانه روز 
بیان  با  فاضلاب سمنان  و  آب  است.مدیرعامل شرکت 
اینکه سمنان نخستین استان کم بارش کشور است، ادامه 
داد: همراهی شهروندان در زمینه صرفه جویی در مصرف 
آب و رعایت الگوی مصرف برای گذر از اوج مصرف آب 
در تابستان ضروری است.وی بیان کرد: به دلیل کاهش 
میزان  گذشته  چندسال  و خشکسالی ها طی  بارندگی 
آبدهی منابع آبی سمنان تا ۸۰ لیتر بر ثانیه کاهش یافت و 
این آمارها ضرورت صرفه جویی برای گذر از اوج مصرف در 
تابستان را نشان می دهد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
سمنان گفت: استفاده از سایبان برای کولرهای آبی در 
شهرهای گرم استان، استفاده از سرشیرهای مخلوط، و 
انتقال زمان آبیاری فضای سبز از روز به ساعات شب، 

برخی از توصیه ها برای صرفه جویی در مصرف آب است.
 با توجه به میزان داشته های منابع آبی، صرفه جویی و 
به طور صرف نمی تواند  برهه کنونی  بهینه در  مصرف 
باید  باشد و  تامین آب آشامیدنی شهروندان  جوابگوی 
شود. اندیشیده  شرایط  این  از  گذر  برای  راهکارهایی 

هم اکنون در روزهای آغازین تابستان، شهروندان در نقاط 
مختلف سمنان از فشار کم آب و حتی نرسیدن آب به 
طبقات دوم و سوم گلایه دارند، حتی برخی افراد اذعان 
دارند ساکن طبقه دوم یک ساختمان هشت طبقه هستند 
که با وجود پمپ، آب فشار کمی دارد.کارشناسان شرکت 
آب و فاضلاب اعلام کردند باید پمپ آب با قدرت بیشتر 
خریداری شود.از سوی دیگر، تعطیلی موقت پنجشنبه ها 
در استان سمنان کاهش مصرف را به همراه دارد و در 

بهبود خدمت رسانی به شهروندان موثر است.
سمنان سالانه ۱۳۳ میلیون متر مکعب کسری آب های 
زیرزمینی و سه و ۲ دهم میلیارد مترمکعب کسری مخزن 
انباشته دارد و صرفه جویی ۱۷۸ میلیون مترمکعبی آب در 

سند سازگاری با کم آبی استان تا سال ۱۴۰۵ هدفگذاری 
میلیون   ۴۰ و  میلیارد  یک  آمارها،  است.طبق  شده 
استحصال  آب  سمنان،  نیاز  به  پاسخ  برای  مترمکعب 
می شود و از مجموع آب استحصالی برای رفع نیاز آبی 
دیگر  و  است  باکیفیت  آب  تنها ۳۰ درصد  استان  این 
چاه های آب دارای هدایت الکتریکی)ec( بالا است.شرکت 
آب و فاضلاب سمنان ۲۸۱ هزار و ۵۶۰ مشترک شهری 
و ۷۱ هزار و ۳۸۱ مشترک روستایی دارد۸۲۴ میلیون 
مترمکعب آب مصرفی سمنان از محل منابع آب زیرزمینی 
شامل چاه، چشمه و قنات و ۱۹۲ میلیون متر مکعب از 
محل منابع آب های سطحی شامل رودخانه و نهرها تامین 
شده است.از میزان آب مصرف شده از محل منابع آب 
زیرزمینی، ۸۳ درصد در بخش کشاورزی، ۱۳ درصد در 
بخش آشامیدنی و چهار درصد در بخش صنعت مصرف 
می شود و از ۱۹۲ میلیون متر مکعب آب سطحی مصرف 
شده، ۹۳ درصد در بخش کشاورزی، ۶ درصد در بخش 

شرب و یک درصد در بخش صنعت است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سمنان :

۸0 درصد مشترکان آب در سمنان خوش مصرف هستند

اصفهان-خبرنگار پیشرو:  مسوول پایش پل های تاریخی 
اصفهان گفت: پشت بام بنای تاریخی »سی و سه پل« پس 
از ۱۰ سال به صورت جامع و اساسی مرمت می شود.هادی 
اللهیاری افزود: مرحله نخست مرمت از پشت بام  جانب 
شرق این پل زیر نظر دفتر فنی اداره کل میراث فرهنگی 
اصلاح  و شامل سبک سازی،  آغاز شده  اصفهان  استان 
ناودان ها و آجرفرش هاست.به گفته وی آخرین بار حداقل 

یک دهه پیش مرمت پشت بام سی و سه پل به صورت 
جامع صورت گرفت و در سال های اخیر نیز توسط گروه 
امانی اداره کل میراث فرهنگی اصفهان مرمت های موضعی 
و موردی انجام شده است.اللهیاری اظهار داشت: فرسودگی 
آجرها و مداخله هایی که از سال های گذشته بویژه زمانی 
که این پل مسیر تردد خودرو بوده از دلایل انجام مرمت 
جامع سی و سه پل است.وی خاطرنشان کرد: پشت بام  

سی  و سه پل نیازمند دست کم ۲ مرحله مرمت است که 
پس از تکمیل این مراحل باید در گام بعدی به مرمت 
بدنه  و درهای سی  و سه پل نیز پرداخت.مسوول پایش 
پل های تاریخی اصفهان افزود: پایش سی و سه پل به طور 
مرتب انجام و مرمت های موردی توسط گروه امانی انجام 
می شود اما تصمیم بر این شد که مرمت کلی و جامع در 

چند مرحله بر روی آن انجام شود.

پشت بام سی و سه پل اصفهان مرمت می شود

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان قزوین  خبرداد:

 بهسازی 21 دستگاه اتوبوس و
 مینی بوس از سوی راهداری قزوین

اداره کل  قزوین -خبرنگار پیشرو:  معاون حمل و نقل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قزوین گفت: ۱۶ 
دستگاه اتوبوس و پنج دستگاه مینی بوس پس از آماده 
سازی و بهسازی به حوزه حمل و نقل مسافر این استان 
اضافه خواهد شد.علیرضا معیری پور اظهار کرد: با توجه به 
اینکه میانگین عمر ناوگان حمل و نقل مسافر استان بیش 
از ۲۰ سال است و فرآینده تولید و واردات آن نیز در کشور 
با مشکلاتی روبرو است، همین مساله باعث شده تا سطح 
خدماتی که بایستی به مردم ارایه دهیم را نتوانیم به شکل 
صحیح و مطلوبی، به ویژه در مناسبت های خاص مثل 
ایام اربعین حسینی به انجام برسانیم.وی ادامه داد: براساس 
بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه، مقرر شد که امسال برای 
استان قزوین ۱۶ دستگاه اتوبوس و پنج دستگاه مینی بوس 
آماده سازی و بازسازی شود تا برای خدمت به عموم مردم 
در حوزه حمل و نقل وارد این سامانه شوند.وی به میزان 
تسهیلات ارایه شده در این زمینه نیز اشاره کرد و گفت: به 
همین منظور و برای آماده سازی و بازسازی هر دستگاه 
اتوبوس پنج میلیارد و ۸۵۰ میلیون ریال و برای هر دستگاه 
مینی بوس نیز یک میلیارد و ۹۵۰ میلیون ریال در نظر 
گرفته شده است.معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان قزوین خاطرنشان کرد: براین 
اساس، تا امروز ۹۷ میلیارد ریال از این تسهیلات، یعنی 
۸۳ درصد سقف تعهدات پرداخت شده و به همین جهت، 
قزوین جزو سه استان برتر و ممتاز کشور است که در زمینه 
پرداخت تسهیلات یاد شده از سوی صندوق کارآفرینی 
امید قرار گرفته است.معیری پور ادامه داد: تمامی تسهیلات 
یاد شده از سوی صندوق کارآفرینی امید و با کارمزد چهار 
و  شود  می  پرداخت  خودروها  این  متقاضیان  به  درصد 
همکاری های لازم در این زمینه نیز از سوی این صندوق با 
اداره کل امور اقتصادی هم انجام می شود.به گفته وی، این 
طرح امسال و برای دومین سال متوالی است که اجرایی می 
شود و سال گذشته نیز ۱۷ دستگاه اتوبوس در استان قزوین 
مورد بازسازی و بهسازی قرار گرفت.معیری پور با اشاره به 
اینکه تسهیلات یاد شده به صورت سالانه و براساس تبصره 
ای که در قانون بودجه گنجانده شده، پرداخت می شود، 
یادآور شد: شرایط پرداخت این تسهیلات به طور کلی به 
ناوگانی تعلق می گیرد که در ادامه بتوانند در حوزه حمل 
و نقل مسافر به فعالیت بپردازند، یعنی پس از بازسازی و 
بهسازی به جمع ناوگان مسافری استان در جهت خدمت 

رسانی به حوزه مسافر، به ویژه در ایام خاص ملحق شوند.

مدیرمخابرات منطقه کردستان:
زیرساخت های ارتباطی در شعب اخذ 

رای کردستان ایجاد شد
گفت:  کردستان  منطقه  مخابرات  مدیر  مقدم:   نادری 
زیرساخت های ارتباطی در شعب اخذ رای برای برگزاری 
استان  در  ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  چهاردهمین 
انتخابات پیش  به  با اشاره  ایجاد شده است.آزاد حکمت 
رو در هشتم تیرماه و اجرای کامل کابلکشی فیبرنوری در 
بخشداری ها و فرمانداری های استان، اظهار کرد: این مهم 
شرایط برگزاری انتخابات و هرگونه فعالیت الکترونیکی و 
اینترنتی را در سطح مطلوب فراهم آورده است.وی افزود: 
منظور  به  کردستان  بخشداری های  و  فرمانداری ها  تمام 
تسهیل در فرآیند کاری به صورت ۱۰۰ درصد به فناوری 
فیبرنوری تجهیز و متصل هستند و این مهم در تسریع 
بخشی و کیفیت فرآیندها و امور اداری آنها تاثیر بسزایی 
خواهد اشت.مدیرمخابرات منطقه کردستان ادامه داد: تامین 
امنیت در انتقال داده های بین سازمانی بربستر مطمئن، 
ایجاد شرایط مطلوب در خدمت رسانی به مراجعان از وظایف 
مخابرات نسبت به مشتریان است که بر اساس شاخص 
ها و معیارهای موجود عملیاتی شده است.وی با اشاره به 
برخی حساسیت های موجود در بخش امنیت و حفاظت 
منطقه  مخابرات  گفت:  ادارات،  در  الکترونیکی  اسناد  از 
علاوه بر رسالت ها و استراتژی های کاری خود در راستای 
تحقق برنامه مسئولیت اجتماعی نیز در کوتاه ترین زمان 
نسبت به تجهیز فرمانداری ها و بخشداری ها به فیبر نوری 
و ایجاد زیرساخت های آن اقدام کرده است.حکمت، ارتقا و 
بروزرسانی زیرساخت های مخابراتی در ارائه خدمات بهتر و 
بیشتر به شهروندان را از برنامه های اصلی شرکت مخابرات 
ایران اعلام کرد و افزود: این منطقه نیز همسو با سیاست 
های کلان مخابرات ایران با سرمایه گذاری و ایجاد فضای 
بهتر شرایط بهره مندی مشتریان از سرویس ها و خدمات 

مخابراتی را مهیا ساخته است.

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای
 استان کرمانشاه:

زیرساخت های مرز رسمی خسروی 
برای اربعین امسال توسعه می یابد

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
زیرساخت های مرز  توسعه  و  آماده سازی  به  اشاره  با 
خسروی برای تردد زائران در اربعین امسال گفت: بیش 
از ۱۰۵ هزار نفر در سه ماه سپری شده از سال جاری از 
مرز خسروی تردد کرده اند.سید شهرام کهریزی  افزود: 
ار مجموع ترددهای صورت گرفته زائران از مرز خسروی 
طی سه ماهه اول امسال ۴۲ هزار و ۷۵۰ زائر ایرانی و 
عراقی در خرداد ماه، ۳۴ هزار و ۵۰۰ نفر در اردیبهشت و 
حدود ۲۸ هزار نفر نیز در فروردین ماه از این مرز رسمی 
به عنوان اصلی ترین مرز تردد زوار عازم عراق شده و یا 
به کشورمان بازگشته اند.وی اظهار کرد: با نزدیک شدن 
به ایام محرم و اربعین بر حجم زائرانی که این مرز را برای 
رفت و آمد انتخاب می کنند افزوده می شود.مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه با بیان 
اینکه اقدام های متعددی برای آماده سازی این مرز برای 
ایام اربعین در حال انجام است، اظهار کرد: هم اکنون 
تردد از مرز خسروی به صورت شبانه روزی در حال 
انجام است و محدودیتی برای پذیرش زوار از این مرز 
اکنون  مرز خسروی  کرد:  اضافه  ندارد.کهریزی  وجود 
از زیرساخت ها و امکانات مناسبی برخوردار است، اما 
برنامه هایی برای ارائه بهتر خدمات به زوار در این مرز 
را در دستور کار داریم.وی یکی از مهم ترین این برنامه ها 
را اجرای طرح امام سجاد )ع( در مرز خسروی اعلام 
کرد که با هماهنگی ۲ طرف ایرانی و عراقی در دست 
اقدام است و با اجرای آن در ایام اربعین زوار بدون توقف 
شد.مدیرکل  خواهند  معلی  کربلای  عازم  ایستایی  و 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه ابراز 
امیدواری کرد، با تلاش شبانه روزی که در حال انجام 
است جاده ترانزیتی برکت به منظور جداسازی تردد 
زائران از ترانزیت نیز تا قبل از ایام اربعین به بهره برداری 
برسد تا در ایامی که تردد زوار را داریم، تردد خودروهای 
ترانزیتی به این جاده منتقل شود.به گفته کهریزی، در 
پایانه مرزی خسروی نیز ۱۲ هزار مترمربع سایبان نصب 
شده که حدود سه هزار مترمربع آن امسال اجرا شده 
و کمک بسزایی به رفاه زوار برای تردد در فصل گرما 
خواهد کرد.وی بهینه سازی سیستم برق و روشنایی 
مسیر تردد زوار، بهبود وضعیت سرویس های بهداشتی 
و سایر امکانات رفاهی را نیز از دیگر اقداماتی برشمرد 
که برای ایام اربعین در مرز خسروی در دستورکار است.

خسروی کوتاهترین مسیر به کربلای معلی
مرز خسروی در شهرستان مرزی قصرشیرین در گذشته 
جزئی از راه ابریشم بوده است که خسروی - منذریه 
مسیر اصلی به سمت جاده بغداد پایتخت عراق و از 
این طریق به کشور سوریه و در نهایت به بندر حلب 
در ساحل دریای مدیترانه متصل می شود.مرز رسمی 
خسروی در فاصله ۱۵ کیلومتری قصرشیرین تا بغداد 
پایتخت عراق ۱۹۰، نجف ۳۸۰، کربلا ۳۰۰، کاظمین 
۲۰۳ و تا سامرا ۳۲۶ کیلومتر فاصله دارد و به دلیل 
مسافت کوتاهی که نسبت به سایر مرزهای کشورمان 
با شهرهای زیارتی و مهم عراق دارد، کانونی مهم برای 
تردد مسافران و زائران ایرانی و عراقی است.قصرشیرین 
در غرب کرمانشاه بیش از ۲۷ هزار نفر جمعیت و بیش 
از ۱۸۶ کیلومتر مرز با عراق دارد که دارای ۲ مرز رسمی 
خسروی و پرویزخان است.در این شهرستان ۱۴ واحد 
اقامتی شامل هتل و مهمانپذیر درجه یک تا درجه سه با 
۳۲۲ اتاق و یک هزار و۵۰ تخت از اوایل دهه ۸۰ ساخته 
شده تا زائران عتبات عالیات در مسیر تردد خود به عراق، 
یک شب را در این منطقه مرزی اقامت داشته باشند، 
این مهم با هدف رونق بخشیدن به شهر و بهره مندی 
مردم قصرشیرین از مزایای تردد زوار صورت می گرفت.

خسروی یکی از مرزهای مهم و با موقعیت راهبردی 
کشورمان است که این مرز بین المللی قدیمی ترین مرز 
رسمی کشورمان با عراق برای تردد زائران عتبات عالیات 

است که در گذشته جزئی از راه ابریشم بوده است.

آغاز ساخت پل بایلر گنبدکاووس با 
حضور استاندار گلستان

 عملیات اجرایی ساخت پل بایلر در مسیر راه ارتباطی 
گنبدکاووس - کلاله با حضور استاندار گلستان و جمعی 
اداره  شد.رییس  آغاز  محلی  و  استانی  مسوولان  از 
راهداری و حمل و نقل جاده ای گنبدکاووس در حاشیه 
این مراسم گفت: این پل شامل ۲ دهنه ۲۵ متری با 
اعتبار ۶۳۵ میلیارد ریال توسط پیمانکار ساخته می شود.

جاده  در  پل  این  ساخت  قرارداد  افزود:  اونق  موسی 
گنبدکاووس - کلاله بر روی رودخانه اوقان ۱۸ ماهه 
است.وی بیان کرد: اعتبار مورد نیاز برای ساخت این پل 
از منابع سازمان راهداری، حمل و نقل جاده ای تامین 
نقل جاده ای  و  و حمل  راهداری  اداره  می شود.رییس 
گنبدکاووس گفت: پل بتنی و قدیمی بایلر این شهرستان 
با هشت متر عرض و ۲۵ متر طول، بیش از ۴۰ سال 
قدمت دارد و جوابگوی نیاز فعلی چه تردد خودروها و 
چه آب گذری نیست.اونق ارتفاع پل جدید را ۱۲ متر 
اعلام کرد و افزود: پایه های پل جدید بتُنی و بدنه عرشه 
آن فلزی )فولادی( با روکش آسفالت خواهد بود.وی بیان 
کرد: آبگرفتگی پلُ قدیمی بایلر گنبدکاووس معمولا 
براثر بارندگی در مناطق جنگلی و کوهستانی بالادست 
یعنی گالیکش و طغیان رودخانه »اوغان« این شهرستان 
بایلر  از حاشیه روستای  از مسیر خود  که در بخشی 
گنبدکاووس عبور می کند، همواره گلایه اهالی ساکن 
داشت. دنبال  به  را  تردد  در حال  مردم  و  منطقه  در 

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای گنبدکاووس 
تاکید کرد: با ساخت پل جدید با ارتفاع بالا نگرانی مردم 
این شهرستان و کلاله برای تردد در هنگان بارندگی و 

سیلاب برطرف خواهد شد.
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طی دولت سیزدهم؛
پوشش آبرسانی روستایی در هرمزگان 

از مرز ۹۰ درصد عبور کرد
تامین آب و آبرسانی به مناطق روستایی و محروم از آب 
پایدار، یکی از اقدامات اثرگذر و تحولی دولت سیزدهم و 
وزارت نیرو با مشارکت نهادهای انقلابی در نقطه به نقطه 
این استان است؛ به گونه ای که هم اکنون بیش از ۹۰ 
درصد از روستاهای این استان از آب آشامیدنی بهداشتی 
فاضلاب  و  آب  شرکت  هستند.مدیرعامل  برخوردار 
هرمزگان با اشاره به اینکه در حوزه آبرسانی به روستاهای 
استان، در دولت سیزدهم تلاش بسیار چشمگیری انجام 
شده است، گفت: به برکت انقلاب اسلامی و دولتمردان 
به ویژه دولت شهید جمهور هم اکنون تعداد ۱۷۱ هزار و 
۱۶۳ خانوار روستایی هرمزگان با جمعیتی افزون بر ۷۵۹ 
هزار نفر دارای آب آشامیدنی سالم هستند؛ طول شبکه 
آب روستایی این استان نیز در دولت خدمتگزار با ۴۰ 
درصد توسعه به بیش از یکهزار و ۱۰۰ کیلومتر و حجم 
مخازن آب روستایی با بیش از ۳۷ درصد توسعه به بیش 
از ۱۲۰ هزار مترمکعب رسیده است.عبدالحمید حمزه پور 
افزود: علاوه براین، اکنون همه شبکه های آب روستایی 
به طور مرتب تحت آزمایشات کلرزنی )ماهانه(، اندازه گیری 
آزمایشات  )فصلی(،  فیزیکی  و  شیمیایی  پارامترهای 
باکتریولوژی )ماهانه(، آزمایشات وجود فلزات سنگین و 
مواد آلی )فصلی( و سایر کنترل های بهداشتی است.وی 
بیان کرد: همچنین در این دولت مردمی، جمعیت شهری 
تحت پوشش آب بهداشتی در استان هرمزگان نیز به یک 
میلیون و ۴۸ هزار و ۱۰۸ نفر رسید؛ که در واقع میزان 
از ۹۸.۵  آشامیدنی  آب  از  برخورداری جمعیت شهری 
درصد به ۹۹.۸ درصد افزایش پیدا کرده است.مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان اظهار کرد: با این تفاسیر 
هم اکنون بیش از ۹۰ درصد از جمعیت روستایی و ۹۹.۸ 
درصد از جمعیت شهری هرمزگان از نعمت آب آشامیدنی 
بهداشتی و پایدار برخوردار هستند؛ و در مجموع رشد 
هشت درصدی جمعیت شهری و روستایی برخوردار از آب 
آشامیدنی در طول دولت سیزدهم در این استان جنوبی را 
شاهد هستیم.حمزه پور با اشاره به تحول در حوزه آبرسانی 
طی دولت سیزدهم، یادآور شد: از ابتدای دولت مردمی 
آبرسانی شده  هرمزگان  و ۶ شهر  روستا  تاکنون ۲۳۱ 
و از تنش آبی خارج شد که آبرسانی به ۱۱۰ روستا با 
جمعیت ۹۹ هزار و ۸۰۰ نفر با مشارکت قرارگاه محرومیت 
زدایی امام حسن مجتبی)ع( انجام شده است.از ابتدای 
و ۶ شهر هرمزگان  روستا  تاکنون ۲۳۱  مردمی  دولت 
آبرسانی شده و از تنش آبی خارج شد که آبرسانی به 
۱۱۰ روستا با جمعیت ۹۹ هزار و ۸۰۰ نفر با مشارکت 
قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن مجتبی)ع( انجام شده 
است.وی ابراز کرد: افزایش تولید آب در جزایر هرمز، تنب 
بزرگ، قشم و بوموسی، افزایش ۴۰ درصدی تولید آب 
در قشم از ۲۵ هزار مترمکعب در شبانه روز به ۲۵ هزار 
مترمکعب در شبانه روز، احداث هفت آب شیرین کن، 
افزایش ظرفیت آب شیرین کن از ۴۲ درصد به ۵۱ درصد، 
آغاز راه اندازی تصفیه خانه آب بشاگرد به ظرفیت ۱۸۴ 
لیتر در ثانیه، تکمیل مدول اول تصفیه خانه فاضلاب 
تصفیه  فاز  تکمیل ۲  بشاگرد،  شهر  خمینی  و  میناب 
فاضلاب بندرعباس و انتقال پساب به صنایع و پیشرفت 
فاز سه از دیگر طرح های تحولی در حوزه آب و فاضلاب 
هرمزگان در دولت سیزدهم استمدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب هرمزگان تصریح کرد: به برکت دولت شهید 
رییسی، یک هزار کیلومتر شبکه توزیع، ۸۰۰ کیلومتر خط 
انتقال، ۶۸ باب مخزن آب به حجم ۶۳ هزار مترمکعب، 
۲۴ ایستگاه پمپاژ و حفر و تجهیز ۴۰ حلقه چاه در این 
استان انجام شده است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان همچنین به اقدامات شاخص و ارتقا یافته حوزه 
آبفا در دولت سیزدهم نسبت به دولت قبلی اشاره کرد 
و گفت: ظرفیت تامین آب در پایان دولت گذشته ۲۱۸ 
میلیون مترمکعب در سال بود که در دولت مردمی به 
۲۲۲ میلیون مترمکعب رسیده است و میزان عملکرد آن 
به ۱.۸ درصد ارتقا یافته است.حمزه پور ادامه داد: همچنین 
حجم آب تصفیه شده نیز در پایان دولت قبلی ۴۶ میلیون 
مترمکعب در سال بود که با افزایش ۱۷.۴ درصد در دولت 
ابراز کرد:  سیزدهم به ۵۴ میلیون مترمکعب است.وی 
جمعیت روستایی برخوردار از آب آشامیدنی تحت پوشش 
آبفا نیز در پایان دولت دوازدهم ۶۹۷ هزار و ۴۲۲ نفر 
بود که در دولت مردمی با ۸.۹ درصد افزایش به ۷۵۹ 
هزار و ۶۰۰ نفر رسیده است؛ همچنین تعداد روستاهای 
نیز  از آب آشامیدنی تحت پوشش هرمزگان  برخوردار 
پیش از دولت سیزدهم یک هزار و ۱۲۸ روستا بوده که 
با ۶ درصد ارتقا به یک هزار و ۱۹۵ روستا رسیده است.

جمعیت روستایی برخوردار از آب آشامیدنی تحت پوشش 
آبفا نیز در پایان دولت دوازدهم ۶۹۷ هزار و ۴۲۲ نفر بود 
که در دولت مردمی با ۸.۹ درصد افزایش به ۷۵۹ هزار و 
۶۰۰ نفر رسیده است؛ همچنین تعداد روستاهای برخوردار 
از آب آشامیدنی تحت پوشش هرمزگان نیز پیش از دولت 
سیزدهم یک هزار و ۱۲۸ روستا بوده که با ۶ درصد ارتقا 
به یک هزار و ۱۹۵ روستا رسیده است.این مسئول تصریح 
کرد: جمعیت شهری برخوردار از آب آشامیدنی نیز پیش 
از دولت سیزدهم ۹۶۰ هزار و ۵۰۷ نفر بود که در طول 
سه سال این دولت خدمتگزار به یک میلیون و ۴۸ هزار 
و ۱۰۸ نفر رسیده که معادل ۹.۱ درصد افزایش داشته 
است؛ تعداد شهرهای برخوردار از آب آشامیدنی تحت 
پوشش آبفای هرمزگان نیز در دولت سیزدهم ۴۷ روستا 
بود که ۱۱.۹۰ درصد افزایش یافته است؛ در حالی که در 
دولت قبل تعداد روستاهای بهره مند از این نعمت الهی ۴۲ 
روستا بوده است.حمزه پور اضافه کرد: شاخص بهره مندی 
آب روستایی نیز در دولت دوازدهم ۵۴ درصد بود که در 
دولت سیزدهم به ۵۸.۸ درصد رسیده است یعنی معادل 
۸.۸ درصد افزایش نشان می دهد؛ شاخص برخورداری آب 
روستایی هرمزگان در دولت مردمی به ۹۶.۴ درصد رسید 
درحالی که در دولت قبلی ۹۶ درصد بوده و ۴۱ صدم 

درصد افزایش داشته است.

احیای واحدهای معدنی؛ محرکی 
برای موثرترین بخش اقتصادی 

آذربایجان غربی
دهها واحد معدنی در طول سه سال فعالیت دولت سیزدهم 
در آذربایجان غربی به چرخه تولید بازگشت که این موضوع 
گامی مهم در رونق اقتصادی در منطقه و ایجاد اشتغال در 
بخش معدن به عنوان موثرترین بخش اقتصادی و دارنده 
بالاترین سهم در رشد اقتصادی این استان به شمار می 
رود.آذربایجان غربی از استان های غنی معدنی کشور به 
شمار می رود که البته تا پیش از دولت سیزدهم توجه 
ویژه ای به این بخش نشده بود ولی در دولت سیزدهم، این 
بخش به یکی از پیشران های اصلی توسعه استان تبدیل 
شده و مورد توجه قرار گرفت.این منطقه دارای ظرفیت 
های بسیاری در بخش تولیدات و فراورده های معدنی با 
دارابودن بیش از ۵۰۰ معدن و بیش از ۵۰ نوع تنوع معدنی 
است که مهمترین آنها شامل تیتان، کان سنگ طلا، باریت، 
فلدسپات، میکا، کان سنگ نقره و انواع سنگهای تزیینی 
مانند گرانیت، دولومیت، تراورتن، مرمر، گنگلومرا و بازالت 
معادن  قطعی  ذخیره  معدنی  کارشناسان  گفته  است.به 
آذربایجان غربی نیز به بیش از یک میلیارد و ۱۹۷ میلیون 
تن می رسد که ظرفیتی بی نظیر برای توسعه به شمار می 
رود.اما تا پیش از فعالیت دولت سیزدهم، رکود در بخش 
قابل توجهی از معادن آذربایجان غربی سایه انداخته بود 
و بسیاری از فعالیت ها در این بخش عملا تعطیل شده یا 
به کمترین میزان فعالیت رسیده بود که با روی کارآمدن 
دولت سیزدهم، بخش قابل توجهی از آنها به چرخه فعالیت 
بازگشتند.هدف گذاری ۹ درصدی در رشد اقتصادی بخش 
معدن آذربایجان غربی نیز مزید بر علت بود تا زمینه برای 
رشد و شکوفایی معادن آذربایجان غربی فراهم و تلاش 
ها گسترده تر شود.استاندار آذربایجان غربی که همواره 
بر نقش توسعه معادن در راستای پیشرفت استان تاکید 
 ۶ جزو  غربی  آذربایجان  گفت:  خصوص  این  در  داشته 
استان نخست از نظر تکثر مواد معدنی است.محمدصادق 
معتمدیان افزود: این استان از مواد معدنی متنوعی همانند 
تیتانیوم، مس، طلا و اورانیوم برخوردار است ولی در کنار 
استخراج مواد معدنی باید زمینه برای فراوری نیز فراهم 
شود که در این راستا، هیچ معدنی واگذار نمی شود مگر 
اینکه در کنارش واحد فراوری ایجاد شود.وی با بیان اینکه 
نقش معدن در اقتصاد ما خود را نشان می دهد، اضافه کرد: 
سیاست ما حمایت از بخش خصوصی است و حتما باید 
زمینه ای فراهم کنیم تا این مهم محقق شود.وی با اشاره به 
مطالعات در زمینه ژئوفیزیک هوایی در جنوب استان اظهار 
کرد: موضوع اولین پروژه در استان و سومین پروژه کلان 
کشوری در این راستا بوده و نیازمند پیگیری های جدی 
است و استانداری هم در راستای رفع مشکلات در این 
زمینه آماده حمایت است تا در هفته دولت سال جاری این 
اقدام به اتمام برسد.استاندار آذربایجان غربی با تاکید بر انجام 
مطالعات ژئوفیزیک هوایی در شمال استان آذربایجان غربی 
با توجه به قابلیت های موجود در منطقه اظهار کرد: نیازمند 
تدوین اطلاعات پایه در بخش معدن هستیم و باید جایگاه 
معادن در رشد اقتصادی در نظر گرفته شود.معتمدیان با 
بیان اینکه پیگیری و اجرایی کردن تفاهم نامه های موجود 
با بخش های مختلف لازم است، بیان کرد: رشد اقتصادی 
استان هشت درصد پیش بینی شده که سهم بخش معدن 
۹ درصد است و نیازمند اطلاعات دقیق و پایه از نظارت ها، 
تصمیم گیری و ظرفیت ها هستیم و لازم است اثر این بخش 

در اشتغال استان هم بررسی دقیق شود.
تهیه شناسنامه معادن در آذربایجان غربی

سرپرست اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی هم 
در این خصوص گفت: شناسنامه معادن استان با هدف اطلاع 
از آخرین وضعیت معادن استان، دسترسی آسان و سریع به 
اطلاعاتی نظیر میزان حقوق دولتی، ضمانتنامه های بانکی، حضور 
یا عدم حضور مسئولان فنی در معادن و موارد مرتبط با حوزه 
معدن تهیه می شود.صابر پرنیان افزودک تحلیل بازار، پیش بینی 
قیمت ها و تنظیم گری در راستای فراوانی کالا، تکریم ارباب 
رجوع و اهتمام جدی در تسهیل و تسریع امور مراجعه کنندگان 
و افزایش رضایتمندی و پیگیری جدی در جهت تسویه حقوق 
دولتی معادنی که دارای معوقه هستند، از جمله اقداماتی است که 
با انجام آنها می توان زمینه ارتقای بخش معدن آذربایجان غربی 
را فراهم کرد.وی با اشاره به اینکه ظرفیت قابل توجهی در حوزه 
معادن آذربایجان غربی وجود دارد، گفت: تلاش های زیادی برای 
استفاده از این ظرفیت صورت رگفته ولی تلاش می شود که این 
روند روز به روز رشد و گسترش یابد.معاون امور معدن اداره کل 
صنعت معدن و تجارت آذربایجان غربی میزان سرمایه گذاری 
سه ساله در این بخش را بیش از ۹ هزار میلیارد ریال بیان کرد و 
گفت: در این مدت میزان سرمایه گذاری صورت گرفته بر روی 
معادن دارای پروانه های بهره برداری بیش از پنج هزار و ۵۶۰ 
میلیارد ریال بوده است.جلال دسترنج با بیان اینکه میزان سرمایه 
گذاری در حوزه معادن دارای گواهی کشف نیز ۵۰۰ میلیارد 
ریال بوده است، افزود: میزان حقوق دولتی دریافتی در طی سه 
سال از معادن آذربایجان غربی به بیش از ۱۱ هزار میلیارد ریال 
رسید که در نوع خود بی نظیر است.وی اظهار کرد: ۱۴۸ پروانه 
اکتشاف نیز در این سه سال صادر شده و هم اکنون ۲۳۴ پروانه 
اکتشاف موجود و فعال است.وی ادامه داد: از مجموع ۵۱۹ معدن 
در آذربایجان غربی ۳۴ معدن فلزی، ۷۳ غیر فلزی، ۲۱۸ تزیینی، 
۱۹۴ معدن طبقه یک است و از مجموع یک میلیارد و ۱۹۷ 
هزار تن ذخیره قطعی معادن استان ۹۹ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
فلزی است.معاون امور معدن اداره کل صنعت معدن و تجارت 
آذربایجان غربی با بیان اینکه ۵۶ میلیون و ۷۲۹ هزار تن ذخایر 
غیر فلزی، ۶۹ میلیون و ۶۸۵ هزار تن سنگهای تزیینی، هستند، 
افزود: بیشترین تعداد معادن استان در ارومیه با ۱۰۲ معدن قرار 
دارد که ۸۱۵ نفر در این بخش کار می کنند و بیشترین استخراج 
سالانه با ۶ هزار و ۸۰۰ تن نیز از معادن این شهرستان ثبت شده 
است.دسترنج با اشاره به احیای ۷۴ واحد معدنی در سه سال 
گذشته بیان کرد: شهرستان تکاب با ۱۱۸ معدن و اشتغال یکهزار 
و ۳۸۳ نفر بیشترین تعداد اشتغال در بخش معدن را داراست و 
شهرستان مهاباد با ۵۸ معدن و ۴۶۲ نفر اشتغال زایی در رتبه 

سوم استانی ایستاده است.

محمدزاده ثانی:  سه هزار و ۸۳۰ واحد مسکونی شهری و 
روستایی با حضور ویدئو کنفرانسی محمد مخبر سرپرست 
ریاست جمهوری، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و 
جمعی از مسئولان استانی در گلستان شهر بجنورد افتتاح 
شد.مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی در حاشیه 
آیین افتتاح این طرح ها اظهارکرد: سه هزار واحد مسکن 
بازآفرینی،  مسکن،  ملی  نهضت  واحد   ۸۳۰ روستایی، 
شد.سیدعلی  افتتاح  استان  در  حمایتی  و  خودمالکی 
میرکریمی اظهارکرد: مساحت زمین واحدهای مسکونی 
۲۵ هکتار را شامل می شود که برای هر واحد بین سه 
میلیارد تا پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال تسهیلات بلند 
ملی  نهضت  طرح  افزود:  است.وی  شده  پرداخت  مدت 
مسکن در خراسان شمالی با ۴۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
در حال اجرا است که در مجموع ساخت ۲۸ هزار و ۲۰۰ 
واحد مسکونی در دست ساخت دارد و حدود ۲۵ هزار نفر 

در این استان واجد شرایط ثبت نام در این طرح شدند.
۲ هزار و ۲۰۰ هکتار زمین مورد نیاز

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی اضافه کرد: برای 
ساخت طرح نهضت ملی مسکن در این استان ۲ هزار و 
۲۰۰ هکتار زمین مورد نیاز است که تمام اقدامات لازم 
برای آن انجام و تنها مصوبات نهایی باقی مانده است که 

باید از طریق وزارتخانه و شورای عالی ابلاغ شود.وی ادامه 
داد: ۵۰۰ هکتار زمین الحاق از مجموع کل زمین مورد نیاز 
برای اجرای این طرح در استان تامین شده است و اینک در 
۲ شهر شیروان و بجنورد مشکل زمین وجود دارد که نیاز 
به همکاری جهاد کشاورزی است.میرکریمی گفت: طبق 
برنامه ریزی های انجام شده قرار است تا هفته دولت امسال 
بیش از ۶ هزار واحد مسکونی به مردم تحویل داده شود.بر 
اساس اعلام مسوولان در اداره کل راه و شهرسازی خراسان 
شمالی، در شهر بجنورد، مرکز این استان، ۶۴ هزار واحد 
مسکونی وجود دارد که ساکنان ۲۴ هزار واحد مستاجر 
هستند.شهر بجنورد ۶۷ هزار خانوار جمعیت دارد که بر این 
اساس، باید سه هزار منزل مسکونی برای پاسخ به کمبود 
مسکن ساخته شود اما نیاز به مسکن با احتساب تامین 
مسکن مستحکم و مقاوم، بیش از این رقم است.خراسان 
شمالی با بیش از یک میلیون نفر جمعیت در شمالشرق 
کشور واقع است و ۲۵ نقطه شهری دارد که ۴۴ درصد از 

جمعیت این استان در روستاها سکونت دارند.

محدزاده ثانی:  مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
خراسان جنوبی گفت: سه ماه ابتدای امسال سه هزار و ۱۹ 
تن انواع کودهای کشاورزی یارانه ای در این استان توزیع 

شده است.
احمد احمدی نژاد افزود: از این مقدار ۲ هزار و ۶۹۶ تن ازته، 
۲۱۶ تن پتاسه و ۱۰۷ تن فسفاته بوده که از مبادی حمل، 
از طریق  و  انبارها  پتروشیمی ها همچنین محل ذخیره 
شبکه بزرگ کارگزاران استان به مقصد ۴۴ کارگزار شرکت 
در تمامی شهرستان های خراسان جنوبی ارسال شده است.

وی با بیان اینکه این کودها براساس حواله الکترونیکی به 
کشاورزان داده می شود گفت: مجوز صدور حواله الکترونیک 
و  از صحت سنجی  پس  فقط  کشاورزان  کودی  سهمیه 
شناسایی مالکیت شماره همراه کشاورز براساس کد ملی 

انجام خواهد شد.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی خراسان جنوبی با 
اشاره به بهره برداری سامانه شاهکار از ۱۶ خرداد سال جاری 
در وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: این سامانه در راستای 
اجرای قوانین پولشویی، بررسی آنلاین عملکرد کارگزاران، 

پیشگیری از وقفه در خدمت رسانی به کشاورزان، پایش و 
کنترل صحت توزیع کارگزاران راه اندازی شده است.وی با 
بیان اینکه ساختار نظارت و پایش بر توزیع کود یارانه ای 
از  محموله ها  تمامی  بر  دقیق  نظارت  گفت:  دارد  وجود 
کارخانه یا کشتی تا زمان تحویل به کشاورزان به صورت 
دقیق انجام می شود و پس از ثبت، این اطلاعات در سامانه 
حمل  و نقل و پایش مواد کودی شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی و پنجره واحد سامانه ستاد مباره با قاچاق کالا و 

ارز قابل مشاهده است.

زنجان -خبرنگار پیشرو:  مدیرکل آموزش و پرورش استان 
زنجان با بیان اینکه در استان زنجان ۴۷۰ پایگاه تابستانی 
در رشته های مختلف برای دانش آموزان ایجاد شده است، 
گفت: حدود ۸۰ هزار نفر روز در رشته های متعدد برای 
دانش آموزان برنامه خواهیم داشت.علی اسماعیلی  افزود: 
امسال استان زنجان به عنوان دبیرخانه کشوری برنامه ها 
و فعالیت های تابستانی انتخاب شده است.وی با اشاره به 
بدون  "تربیت  تابستانی  فعالیت های  امسال  شعار  اینکه 

توقف" انتخاب شده است، اظهار داشت: سال قبل اتفاقات 
بسیار خوبی در قالب برنامه های تابستانی و اوقات فراغت 
انجام شد که امسال نیز اقدامات لازم برای دانش آموزان 
در قالب برنامه های متعدد برنامه ریزی شده است.مدیرکل 
آموزش و پرورش زنجان ادامه داد: برنامه ها در قالب ۱۴ 
کارویژه برنامه های فرهنگی، هنری، ورزشی، اجتماعی و 
سایر زمینه برای دانش آموزان در کشور و متعاقب آن در 
استان زنجان تعریف شده است.به گفته این مسوول، تلاش 

می شود از همه فضاها و موقعیت های تربیتی در این راستا 
استفاده شود.وی با اشاره به اینکه تلاش خواهیم کرد تا 
برای دانش آموزان ساعات و لحظات آموزنده و مفرحی را 
رقم بزنیم، خاطرنشان کرد: روند تعلیم و تربیت هیچ گاه 
تعطیل پذیر نیست و ما به  عنوان تسهیلگران تلاش خود را 
خواهیم کرد.این مسوول ابراز امیدواری کرد که کلاس های 
اوقات فراغت تابستانی برای گروه های هدف به شکوفایی 

استعدادهای نهفته آنان منجر شود.

و  آب  شرکت  مدیرعامل  میری:   زائری 
فاضلاب سیستان و بلوچستان با اشاره به 
سیزدهم  دولت  در  شرکت  این  عملکرد 
در  سال ۱۴۰۲  در  اعتباری  رشد  گفت: 
فعالیت  کار  به  شروع  ابتدای  با  مقایسه 
یافت.علیرضا  برابر جهش  این دولت ۱۲ 
قاسمی بیان کرد: شهادت این عزیزان در 
راه خدمت برگ زرین دیگری بر افتخارات 
نظام جمهوری اسلامی افزود، آن ها نشان 
دادند که در مسیر خدمت حاضر به فدا 
به  اشاره  با  هستند.وی  جانشان  کردن 
در دولت سیزدهم،  این شرکت  عملکرد 
در  سال ۱۴۰۲  در  اعتباری  رشد  گفت: 
مقایسه با ابتدای شروع به کار فعالیت این 
به گونه ای  یافت،  برابر جهش  دولت ۱۲ 
که در سال ۹۹ اعتبار تخصیص یافته به 
آب و فاضلاب در راستای اجرای پروژه ها 
حدود چهار هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال بود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان 
در  اعتبارات  این  داد:  ادامه  بلوچستان  و 
اواخر  در  که  ردیف هایی  با   ۱۴۰۰ سال 
از ۲۰  سال تخصیص پیدا کرد به بیش 
نیز  ریال و در سال ۱۴۰۱  میلیارد  هزار 
به ۳۱ هزار میلیارد ریال رسید؛ اما سال 
۱۴۰۲ با تخصیص ۶۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد 
ریال، جهش ۱۰۰ درصدی نسبت به سال 
۱۴۰۱ و رشد ۱۲ برابری نسبت به آغاز 
فعالیت دولت سیزدهم رقم خورد.وی تاکید 
کرد: این در حالیست که اگر با دستگاه های 
اجرایی سیستان و بلوچستان مقایسه ای 
انجام دهیم، کل اعتبارات استانی که امسال 
در مرحله اول توزیع شده، ۶۶ هزارمیلیارد 
ریال بوده است.قاسمی با اشاره به طرح های 
مهم و متعددی که در دولت سیزدهم اجرا 

شد، افزود: طرح بزرگ و حیاتی تأمین آب 
اضطراری سیستان و زاهدان که بر اساس 
خشکسالی  بحران  در  بود  قرار  مصوبات 
حمایت  با  باشد،  نیمه ها  چاه  جایگزین 
اهتمام  و  استاندار  نیرو،  وزارت  بی مثال 
رئیس جمهور شهید با سرعت بی نظیری 
برای رفع دغدغه مردم به مرحله اجرا و به 

پایان رسید.
طرح بزرگ و حیاتی تأمین آب اضطراری 
سیستان و زاهدان که بر اساس مصوبات 
بحران خشکسالی جایگزین  بود در  قرار 
چاه نیمه ها باشد، با حمایت بی مثال وزارت 
نیرو، استاندار و اهتمام رئیس جمهور شهید 
با سرعت بی نظیری برای رفع دغدغه مردم 

به مرحله اجرا و به پایان رسید
وی بیان کرد: در این راستا، اقداماتی شامل 
حفر و تجهیز چاه، احداث ۱۰۵ کیلومتر 
جاده دسترسی به چاه ها، اجرای خطوط 
برق رسانی و آبرسانی و با توجه به مناسب 
نبودن کیفیت آب استحصالی و ساخت 
هزار   ۱۰۰ ظرفیت  به  آب شیرین کن 
مترمکعب در شبانه روز انجام شد.مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان 

اظهار کرد: البته قرار نیست طرح اضطراری 
کمبودها و قطعی های آب در سطح شهر 
زاهدان و منطقه سیستان را مرتفع کند، 
زیرا برای حل این موضوع نیاز به افزایش 
ظرفیت تامین و خطوط انتقال است که در 
طرح های تهلاب )ابخوان شرقی( و دریای 
گفت:  است.وی  شده  پیش بینی  عمان 
خوشبختانه با ورود آب به ایران، چاه نیمه ها 
جانی تازه گرفتند و مردم شمال سیستان 
و بلوچستان با سرمایه ای که رئیس جمهور 
شهید از خود به یادگار گذاشت، نگرانی و 
دغدغه ای بابت آب شرب در شرایط بی آبی 
و بی وفایی کشور همسایه نخواهند داشت.

قاسمی از طرح جهاد آبرسانی به روستاها 
نیز به عنوان یکی دیگر از طرح های بزرگ 
یاد کرد و ادامه داد: حدود سه هزار کیلومتر 
لوله گذاری خطوط انتقال و شبکه توزیع 
آب در قالب این طرح اجرا شده، معادل 
روزی سه کیلومتر لوله گذاری در استان که 

کار بزرگی است.
ارتقای شاخص آبرسانی در روستاها و 

شهرها
به  که  روستاهایی  مجموع  با  گفت:  وی 

تازگی به شبکه آب متصل شدند، ۴۳۰ 
روستا با جمعیت ۱۸۰ هزار نفر از خدمات 
آبرسانی برخوردار شدند؛ همچنین تنش 
آبی ۵۳۶ روستا و ۶ شهر رفع شد و علاوه 
شهری  جمعیت  از  نفر  هزار  این ۲۸  بر 

استان نیز از آب شرب بهره مند شدند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان 
و بلوچستان از حفاری، تجهیز و لایروبی 
۲۵۰ حلقه چاه در سطح استان خبر داد 
و بیان کرد: هر سال با تداوم خشکسالی 
و عدم بارش مناسب منابع آب روستاها از 
مدار خارج می شد که باید مجدد احیا یا 
چاه جدید حفر شود.با مجموع روستاهایی 
که به تازگی به شبکه آب متصل شدند، 
۴۳۰ روستا با جمعیت ۱۸۰ هزار نفر از 

خدمات آبرسانی برخوردار شدند
وی تامین و افزایش ۳ هزار و ۴۰۰ لیتر در 
ثانیه به ظرفیت تولید آب را حاصل انجام 
این اقدام ها برشمرد و افزود: در مجموع ۵.۵ 
مترمکعب در ثانیه آب به ظرفیت افزوده 
 ۲ احداث  کرد:  بیان  است.قاسمی  شده 
واحد تصفیه خانه در مجتمع های روستایی 
جنوب استان با هدف بهره مندی بیش از 
دشتیاری،  شهرستان های  روستای   ۴۵۰
چابهار و قصرقند و اصلاح ۲۲ کیلومتر از 
خط فرسوده شهر چابهار از دیگر اتفاق های 
این مدت شاهد آن  مهمی است که در 
بودیم.وی از انعقاد قرارداد واگذاری پساب 
تصفیه خانه فاضلاب زابل به عنوان دیگر 
اقدام مهم نام برد و گفت: مبادله قرارداد 
توسعه  شرکت  به  زابل  پساب  واگذاری 
ارزش  با  جانجا  مس  معادن  و  صنایع 
سرمایه گذاری ۱۷ هزار میلیارد ریالی برای 

مدت ۱۵ سال منعقد شده است.

گام های بزرگ دولت سیزدهم در حوزه آب و فاضلاب
 سیستان و بلوچستان؛جهش ۱۲ برابری رشد اعتباری

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی :

حدود چهار هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی
 در خراسان شمالی افتتاح شد

 مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی خراسان جنوبی :

سه هزار تن کود یارانه ای در خراسان جنوبی توزیع شد

 مدیرکل آموزش و پرورش استان زنجان :

پایگاه های تابستانی در زنجان به دانش آموزان خدمات ارائه می کنند
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ملی  تیم  سرپرست  ورزشی:  گروه 
خوب  شرایط  به  اشاره  با  وزنه برداری 
گفت:  کشورمان  المپیکی  ملی پوش   ۲
رکوردی  رشته  در  مدال  پیش بینی 

وزنه برداری کار راحتی نیست.
تیم ملی وزنه برداری ایران بعد از یک اردو 
۲۵ روزه در جزیره کیش به تهران بازگشته 
تا تمرینات خود را برای حضور مقتدرانه 
در المپیک ۲۰۲۴ پاریس پیگیری کند. 
در این اردو افزون بر میرمصطفی جوادی 
و علی داودی ۲ نماینده ایران در المپیک 
نیز  جوانان  از  شماری  پاریس،   ۲۰۲۴
دعوت  با  نصیرشلال  نواب  دارند.  حضور 
از استعدادهای وزنه برداری عملا به دنبال 
یک برنامه مدون برای پشتوانه سازی در 

این تیم است.
برنامه ای که به گواه بهادر مولایی سرپرست 
تیم ملی به معنای پایان ستارگانی مانند 
کرمی،  مهدی  معتمدی،  سیدرسول 
حسین سلطانی و .. نیست بلکه تقویت 
یک رقابت درون تیمی است تا در آینده 
بتوانند وزنه برداری ایران را به ریل موفقیت 

بازگردانند.
مولایی در خصوص اردوهای تیم ملی و 
میزان آمادگی المپین ها گفت: در کیش 
و  شد  برگزار  خوب  بسیار  اردوی  یک 
درصد  بالای ۸۰  آمادگی  به  ملی پوشان 

رسیدند.
متن کامل این مصاحبه در زیر آمده است؛
اردوی کیش به پایان رسید و تیم به تهران 

بازگشت. این اردو چه تاثیری در میزان 
آمادگی پولادمردان المپیکی داشت؟

اردوهای تیم ملی وزنه برداری در ۱۵ ماه 
گذشته به صورت مستمر در تهران و چند 
شهر دیگر برگزار شد. ماه پیش این اردو با 
پیشنهاد کادر فنی و موافقت فدراسیون در 
جزیره کیش برپا شد. آب و هوا و امکانات 
با تلاش  و  بود  این جزیره تجربه خوبی 
کادر فنی و برنامه های فدراسیون اکنون 
درصد  بالای ۸۰  آمادگی  به  ملی پوشان 

رسیدند.
این میزان آمادگی شامل علی داودی و 

میرمصطفی جوادی هم هست؟
خوبی  بسیار  شرایط  ما  المپین   ۲ بله 
از  البته شرایط داودی کمی بهتر  دارند. 
جوادی است. میرمصطفی نیز تلاش دارد 
تا المپیک به نهایت آمادگی برسد. این ۲ 
قهرمان نماینده ایران در پاریس هستند و 

شرایط مطلوبی برای رقابت دارند.
پس می شود از آنان انتظار مدال المپیک 

را داشت؟
رکوردی  رشته  در  مدال  پیش بینی 
اما  نیست  راحتی  کار  وزنه برداری 
نمایندگان ایران اکنون در جایگاه چهارم 
برترین های گزینشی المپیک قرار دارند و 

به مدال نزدیک هستند.
فدراسیون یک پاداش بسیار خوب نیز برای 
مدال در نظر گرفته؛ این پاداش چه تاثیری 

می تواند بر روحیه آنان داشته باشد؟
فدراسیون در سال المپیک، تمام توان خود 

را برای موفقیت وزنه برداری به کار گرفته 
است. 

در  و  است  زیاد  وزنه برداری  از  انتظار 
در  را  پرتعدادی  مدال های  ما  گذشته 
آوردگاه المپیک کسب کردیم. این پاداش 
می تواند یک شارژ روحی برای ورزشکاران 
باشد. همچنین پاداش های وزارت ورزش و 
کمیته ملی المپییک برای مدال آوران یک 

انگیزه ایجاد خواهد کرد.
دگرگون  المپیک  مدال  حساب  این  با 

کننده زندگی قهرمان است؟
بله مدال المپیک از چند جهت می تواند 
ورزشکار را تامین کند. یکی بحث مالی و 
پاداش است و دیگر هم وجهه بین المللی و 
ملی. مجموع این عوامل می تواند زندگی 
به  را  ما  قهرمانان  اجتماعی  و  ورزشی 
بهترین شکل ممکن تحت تاثیر قرار دهد.

در کنار المپین ها شماری از جوانان نیز 
حضور دارند.

برای  نصیرشلال  نواب  راهبرد  این  بله 
تقویت پشتوانه های تیم ملی است. جوانان 
مستعد در کنار المپین ها هم کسب تجربه 
خواهند کرد و هم با الفبای زندگی حرفه ای 
بیشتر آشنا خواهند شد. باید تلاش کنیم 
تا پشتوانه ها را به سطح تیم اصلی برسانیم 
و وزنه برداری را رقابتی کنیم. می توانیم در 
هر وزن چند مدعی داشته باشیم اما لازمه 

این مهم توجه ویژه به استعدادها است.
حضور این جوانان به معنای پایان چند 

وزنه بردار نام آشنا است؟

جدید  دره  در  اما  نیست  این گونه  نه 
اردو دعوت خواهد  به  فرد  شایسته ترین 
نام های  استعدادها  این  کنار  در  ما  شد. 
بزرگی مانند سیدرسول معتمدی، مهدی 
کرمی، حسین سلطانی و چند نخبه دیگر 
داریم. این قهرمانان اکنون با درخواست 
خود یا به خاطر مصدومیت از اردو دور 

هستند.
شرایط خاصی برای حضور دیگر قهرمانان 

در اردو وجود دارد؟
تیرماه مسابقات قهرمانی کشور در اصفهان 
برگزار می شود و تاکید فدراسیون بر حضور 
تمام مدعیان در این رقابت ها است. البته 
ممکن است استثناهایی هم وجود داشته 
و  انوشیروانی  سجاد  تاکید  با  اما  باشد 
رقابت های  در  باید  مدعیان  فدراسیون، 
قهرمانی کشور خود را نشان بدهند تا به 

دوبنده تیم ملی برسند.
سال پرکاری پیش روی فدراسیون است و 

باید اعزام های زیادی داشته باشد.
تمرکز  ما  برنامه  اصلی ترین  و  مهمترین 
میرمصطفی  و  داودی  علی  موفقیت  بر 
جوادی در المپیک است. بعد از المپیک 
برای مسابقات داخل سالن آسیا و قهرمانی 
جهان در بحرین برنامه ریزی خواهد شد. 
ویژه ای  برنامه  باید  فدراسیون  همچنین 
برای اعزام جوانان و نوجوانان به قهرمانی 
جهان در اسپانیا داشته باشد. تیم جوانان 
و نوجوانان نیز اکنون زیر نظر سیدهادی 

پانزوان تمرین می کنند.

مولایی: 

شرایط ۲ وزنه بردار المپیکی خوب است دبیر فدراسیون ووشو: 
جوان گرایی نیاز به زمان دارد

اینکه  بیان  با  ووشو  فدراسیون  دبیر  حاجیان:  حافظ 
جوان گرایی در تیم های ملی نیاز به زمان دارد تا با شرایط 
دلخواه برسد، گفت: در ساندای بانوان نیز پوست اندازی 
خواهیم داشت.مجید ملکی به تشریح شرایط فدراسیون 
فروردین ماه  پنج  از  داشت:  اظهار  و  پرداخت  ووشو 
اردوهای تیم ملی را برای انتخابی جام جهانی آغاز کردیم. 
بعد از حضور موفق در این رویداد، بلافاصله در بازی های 
بریکس شرکت کردیم و در آنجا نیز ۲۵ مدال کسب 
کردیم.وی افزود: اکنون نیز ملی پوشان پس از استراحتی 
کوتاه، تمرینات خود را برای حضور در مسابقات آسیایی 
ماکائو آغاز کردند تا بتوانیم در این رویداد نیز بار دیگر 
قدرت ووشوی ایران را ثابت کنیم.دبیر فدراسیون ووشو، 
ادامه داد: پس از قهرمانی آسیا، جام جهانی را خواهیم 
داشت و در ادامه تیم کوراش باید در کامبت گیمز به 
میدان برود. یقین داشته باشید چنانچه ووشو مشکل 
مالی نداشته باشد، بازهم برای ورزش ایران افتخارآفرین 
خواهد بود.مدیر تیم های ملی در خصوص جوانگرایی 
ایجاد شده در ساندا و تالوی مردان، گفت: این روند چند 
وقتی است آغاز شده و نفرات بسیار خوبی از تیم جوانان 
به بزرگسالان آمده و در همین مدت با بهترین های ووشو 
جهان رقابت کرده و نتایج خوبی هم گرفته اند. ووشوکاران 
جوان نیاز به زمان دارند تا به شرایط دلخواهی که در 
نظر داریم، برسند.وی در پاسخ به این سئوال که چرا در 
ساندای بانوان کمتر شاهد جوان گرایی هستیم، توضیح 
داد: در این بخش نیز کار آغاز شده و به طور مثال سوگند 
سینکاهی را داریم که در همین بازی های بریکس به 
مدال طلا رسید. فکر می کنم تا یک سال آینده چند 
مهره تاثیرگذار از تیم جوانان به بزرگسالان اضافه شوند 

تا ساندای بانوان نیز در مسیر پوست اندازی قرار بگیرد.

تیم ملی روئینگ گفت: شرایط  مربی 
کمپ کازان روسیه، خیلی خوب است 
بازی های  از  قبل  گذشته  سال  زیرا 
آسیایی در این کمپ تمرین کردیم و 

نتیجه آن را دیدیم.
اردوی  شرایط  درباره  خاتمی  هما 
روسیه  اردوی  در  المپیکی  ملی پوشان 
و کمپ روئینگ کازان، اظهار داشت: از 
۲۰ خرداد ماه ۱۴۰۳ وارد پیست کازان 
برای کمپ یک ماهه جهت آماده سازی 
شرایط  شدیم.  المپیک  در  ملی پوشان 
زیرا  است  واقعا خیلی خوب  ما  کمپ 
سال گذشته قبل از بازی های آسیایی در 
اینجا تمرین کردیم و نتیجه آن را دیدیم.

دارد  احتیاج  روئینگ  افزود: رشته  وی 
و  استاندارد  پیست  آن در  تمرینات  تا 
مسافت بلند باشد تا بچه ها به آمادگی 
خودمان  کشور  در  متاسفانه  برسند. 
این  و همواره  نداریم  استاندارد  پیست 
موضوع را گفتیم اما الان شرایط روحی 

بچه ها خوب است و به تمرینات خود 
نیز  و  فنی  کادر  هم  می دهند.  ادامه 
تلاش  یکدیگر  کمک  با  ملی پوشان 
می کنیم تا نتیجه مطلوب را در بازی های 

المپیک بگیریم.
شد:  یادآور  روئینگ  ملی  تیم  مربی 
قبل  از  نمی توانیم  را  المپیک  شرایط 
قرار  حتما  بگوییم  و  کنیم  پیش بینی 
است مدال بگیریم یا اینکه رتبه ما از 
دوازدهم به نهم برسد اما نهایت تلاش 
جوی  شرایط  داشت.  خواهیم  را  خود 
خیلی روی نتایج ما تاثیرگذار است اما 
نمی توانیم از قبل پیش بینی کنیم آن 
لحظه چه اتفاقی می افتد یا جلوی باد را 
بگیریم. مطمئن هستم که بچه ها همه 

توان خود را می گذارند.
نداشتن  خصوص  در  همچنین  وی 
پیست استاندارد در کشور توضیح داد: 
نداشتن  ما  ضعف  نقطه  بزرگ ترین 
تجهیزات  نگهداری  شرایط  و  پیست 

قایقرانی است اما نقطه قوت ما این است 
که ورزشکاران جوانی داریم و پای کار 
هستند و با کمی ها و کاستی ها تلاش 
می کنند تا در تورنمنت های بین المللی 

بهترین حضور را داشته باشند.
سطح  درباره  روئینگ  ملی  تیم  مربی 
مسابقات روئینگ بریکس کازان و حضور 
دانشگاه آزاد اسلامی در این رقابت ها و 
برای  برنز عنوان کرد:  کسب دو مدال 
اولین بار در این مسابقات تماشاگر بودیم 
و آن هم لذت های خودش را داشت که 
از دور نگاه می کنیم اما خیلی از بچه ها 
اولین بار بود که در مسابقات خارج از 
ایران شرکت کردند. از این بابت خیلی 
برای آنها خوشحالم که توانستند مدال 

بگیرند. خیلی خوب درخشیدند.
وی ادامه داد: به هر حال بچه ها تجربه 
کافی را نداشتند اما همین که در کنار 
قهرمانان اروپا و جهان سرخط ایستادند و 
مسابقه دادند واقعا یک برد و تجربه برای 

شروع خوب بود. سطح مسابقات خیلی 
بالا بود زیرا قهرمانان اروپا و جهانی در 
این مسابقات حضور داشتند و بچه ها 
در کل خوب بودند و آنطور که انتظار 

می رفت عمل کردند.
تا   ۲۴ از  بریکس  روئینگ  مسابقات 
کشور   ۱۰ حضور  با  ماه  خرداد   ۲۷
روسیه، بلاروس، صربستان، ازبکستان، 
متحده  امارات  ارمنستان،  قزاقستان، 
و  آذربایحان  جمهوری  هند،  عربی، 
ایران در شهر کازان روسیه برگزار شد 
اسلامی  آزاد  دانشگاه  روئینگ  تیم  و 
ورزشکار   ۶ ترکیب  با  ایران  نماینده 
امیرحسین محمودپور، امیررضا عبدالی، 
کیمیا زارعی، ساقی ملکی، مهنا حاجی 
حسینی، آیگین کریمی در این مسابقات 
سخت  تلاش  کرد.حاصل  شرکت 
پاروزنان ایران در این مسابقات کسب ۲ 
مدال برنز در سنگین وزن دونفره و چهار 

نفره بانوان بود.

مربی تیم ملی روئینگ: 

شرایط کمپ روسیه برای المپیکی ها بسیار خوب است

تمرین شناگران پارالمپیکی در کمپ 
تیم های ملی کشتی

شناگر پارالمپیکی گفت: این دوره با حمایتی که علیرضا 
در  را  تمریناتم  داشت  پارالمپیکی  شناگران  از  دبیر 
کمپ تیم های ملی کشتی پیگیری می کنم و شرایط 
از نظر امکانات راضی کننده است.شاهین ایزدیار در 
پاسخ به این پرسش که با توجه به این که حضورتان 
در پارالمپیک پاریس قطعی شده است چقدر امید به 
کسب سکو دارید، اظهار کرد: شنا یک ورزش رکوردی 
است که صدم ثانیه ها جایگاه را تعیین می کند. این  
دوره حریفان سرسختی در ماده صد متر قورباغه از 
رقابت  که  دارم  و..  روسیه  ایتالیا،  فرانسه،  کشورهای 
سنگین و کسب مدال امکانپذیر نیست. ایران هیچ وقت 
حتی در بخش سالم ها نیز حرفی برای گفتن در شنا 
نداشته و از سایر کشورها عقب است. رقابت در شنا به 
حدی سنگین است که به اعتقاد من حضور در فینال 
به منزله کسب مدال است.وی گفت: یکی از افتخاراتم 
این است که دو بار در پارالمپیک حضور داشتم و در 
هر دوره توانستم به فینال راه پیدا کنم و هشتم شدم، 
ارتقاء ببخشم و در  را  بتوانم جایگاهم  اگر  این دوره 
جایگاه هفتم قرار بگیرم به منزله کسب مدال است و 
کار بزرگی انجام داده ام.عضو تیم ملی پاراشنا در پاسخ 
به این پرسش که آیا سینا ضغیمی نژاد نیز در ماده 
صد متر قورباغه در پارالمپیک پاریس شنا خواهد کرد، 
خاطرنشان کرد: هر دو در این ماده شنا خواهیم کرد که 
با توجه به حریفان قدری که در صد متر قورباغه داریم 
کسب سکو حتی توسط ضیغمی نژاد نیز در پارالمپیک 
پاریس امکانپذیر نیست، البته در ورزش هیچ چیزی 
قابل پیش بینی نیست و شاید شرایط به شکل دیگری 
رقم بخورد.ایزدیار درباره تمریناتش گفت: هفته ای ۱۰ 
جلسه )۶ جلسه تمرینات شنا و ۴ جلسه بدنسازی( دارم 
که با تمام قدرت و انگیزه بالا در استخر آزادی تمریناتم 
را پیگیری می کنم تا این دوره بهترین عملکرد را داشته 
باشم.وی همچنین با اشاره به برگزاری اردوی تدارکاتی 
برون مرزی در کره، افزود: کمیته ملی پارالمپیک قول 
برپایی این اردو را طی ۲۰ روز آینده در کره را به ما داده 
که امیدوارم عملیاتی شود. قطعا شرکت در این اردوی 
عملکرد  روی  بر  زیادی  تاثیر  مرزی  برون  تدارکاتی 
من و سینا ضغیمی نژاد خواهد داشت تا با آمادگی 
بهتری عازم پاریس شویم.ایزدیار در پایان با تشکر از 
حمایت های علیرضا دبیر به خاطر در اختیار گذاشتن 
کمپ تیم های ملی کشتی برای پیگیری تمرینات این 
دو شناگر پارالمپیکی، گفت: این دوره بهترین شرایط را 
برای تمرین داریم به ویژه با حمایتی که علیرضا دبیر از 
من و سینا ضیغمی نژاد داشت قرار است تا زمان اعزام 
به پارالمپیک پاریس تمرینات خود را در کمپ تیم های 
ملی کشتی انجام دهیم. اکنون شرایط راضی کننده 

است و مشکل خاصی وجود ندارد.

دوازدهمی تیم اپه زنان ایران 
در بین 13 تیم آسیا!

مسابقات  در  ایران  زنان  اپه  شمشیربازی  ملی  تیم 
قهرمانی آسیا کویت دوازدهم شد. رقابت بخش تیمی 
شمشیربازی قهرمانی آسیا در کویت آغاز شد. در روز 
رقابت  به  مردان  سابر  و  زنان  اپه  اسلحه  دو  نخست 
پرداختند. در اسلحه اپه زنان، ریحانه رضایی طادی، 
کیمیا رضایی مقدم به همراه شیدا حسینی برای ایران 
رقابت کردند. از آنجا که اپه زنان دو شمشیرباز داشت 
برای حضور در بخش تیمی شیدا حسینی از فلوره در 
ترکیب تیم اپه هم قرار گرفت. تیم اپه ایران با شکست 
مقابل قزاقستان از صعود به یک چهارم نهایی بازماند. 
همچنین در تعیین جایگاه هم برابر هند و عربستان 
مغلوب شد. تیم ایران در بین ۱۳ تیم شرکت کننده در 

اسلحه اپه قهرمانی آسیا دوازدهم شد.
نتیجه به شرح زیر است: 
مرحله یک هشتم نهایی 
ایران ۲۷ - قزاقستان ۴۵

کسب مقام نهم تا شانزدهم 
ایران ۳۱  - هند ۴۵

ایران ۳۹ - عربستان ۴۵

توضیحات باشگاه استقلال در مورد 
نقل و انتقالات

باشگاه استقلال نوشت؛ پس از وقفه ای کوتاه، مذاکرات 
جهت انعقاد قرارداد با برخی از بازیکنان فصل گذشته  
از  تعدادی  رسیده،  پایان  به  قراردادشان  که  باشگاه 
بازیکنان مؤثر لیگ برتر و همچنین بازیکنان خارجی 
که در لیست سرمربی محترم باشگاه اقای نکونام قرار 
داشتند، ادامه یافته است.باشگاه استقلال ضمن ابراز 
اطلاع  می رساند  به  خود،  پرشور  هواداران  به  احترام 
که در طی مدت زمان رسمی تعیین شده برای نقل و 
انتقالات، گزارش اقدامات صورت گرفته در این خصوص 
به اطلاع هواداران عزیز باشگاه بزرگ استقلال خواهد 
رسید.بدیهی است، باشگاه با درک خواسته  هواداران 
پرقدرت  حضوری  دنبال  به  خود،  میلیونی  ده  چند 
در مسابقات فصل آتی لیگ برتر، جام حذفی و لیگ 
نخبگان آسیا بوده و جهت نیل به این هدف، همچون 
گذشته نیازمند حمایت و همدلی بی وقفه شما هواداران 

گرامی است.

گزینه  نهایی نیمکت تیم ملی 
بسکتبال کیست؟

بسکتبال،  فدراسیون  فنی  کمیته  سخنگوی 
درباره آخرین گزینه های مد نظر فدراسیون برای 
سرمربیگری تیم ملی صحبت کرد.سعید تابش نیا 
درباره گزینه های مد نظر فدراسیون بسکتبال برای 
انتخاب سرمربی تیم ملی توضیح داد: همانطور که 
پس از جلسه آخر کمیته فنی اعلام شد، ما دو گزینه 
خارجی و دو گزینه داخلی را مد نظر داشتیم که در 
حال حاضر از میان آن ها دو گزینه )یکی داخلی و 
یکی خارجی( باقی مانده اند.او ادامه داد: فدراسیون 
بسکتبال آقایان مهران شاهین طبع و مهران حاتمی 
که  داشت  نظر  مد  داخلی  گزینه  دو  عنوان  به  را 
برای  لازم  شرایط  کردند  اعلام  شاهین طبع  آقای 
همکاری با فدراسیون را ندارند. به این ترتیب تنها 
گزینه داخلی ما آقای حاتمی هستند که قرار شد 
پس از بررسی های لازم، نظر خود را اعلام کنند.

سخنگوی کمیته فنی فدراسیون بسکتبال ادامه داد: 
»مارکو راموندینو«ی ۴۳ساله از ایتالیا و »رادووان 
تریفانوویچ« ۵۴ساله از اسلوونی نیز دو گزینه خارجی 
پیشنهاد  نیز  راموندینو  آقای  که  بودند  ملی  تیم 
سرمربیگری تیم ملی ایران را رد کرده است. دلیل 
این موضوع هم عدم هماهنگی برنامه های ایشان با 
پنجره های انتخابی کاپ آسیا بود.او در پاسخ به این 
سوال که آیا امکان انتخاب مربی خارجی بیشتر از 
داخلی است: همه چیز به شرایط بستگی دارد اما 
من فکر می کنم که انتخاب نهایی فدراسیون گزینه 
داخلی باشد که البته باید منتظر تصمیم نهایی آقای 
مهران حاتمی باشیم. تابش نیا در پاسخ به این سوال 
اضافه شدن گزینه های دیگر وجود  امکان  آیا  که 
دارد، توضیح داد: با توجه به اینکه آقایان راموندینو 
و شاهین طبع پیشنهاد فدراسیون را رد کرده اند و 
گزینه های ما کاهش یافتند، احتمالا دو یا سه گزینه 
خارجی هم به این دو فرد باقی مانده اضافه شوند. 
فدراسیون در تلاش است تا بهترین گزینه را انتخاب 
کند.او در پاسخ به این سوال که پیش بینی می کند 
تا چه زمانی سرمربی تیم ملی معرفی شود، توضیح 
داد: قرار بود بعد از اتمام لیگ این اتفاق رخ دهد و 
اکنون به نظرم تا پایان تیر ماه، سرمربی جدید معرفی 

می شود تا تکلیف تیم ملی مشخص شود.

اسکواش رده های سنی قهرمانی آسیا؛
 قضاوت داور ایرانی در 4 رده سنی

داور ایران در روز نخست رقابت های اسکواش رده های 
سنی قهرمانی آسیا در هر چهار رده سنی قضاوت کرد.
رقابت های اسکواش رده های سنی قهرمانی آسیا از امروز 
در اسلام آباد پاکستان آغاز شد. تیم های اسکواش پسران 
و دختران ایران نیز در این مسابقات حضور دارند. در کنار 
حضور اسکواش بازان ایران داوران ایران نیز با دعوت 
کنفدراسیون اسکواش آسیا در این رقابتها حضور یافته 
و قضاوت می کنند.در روز نخست این رقابت ها رامین 
مجیدی داور جوان اسکواش ایران، در بازی های دور اول 
در هر چهار رده سنی کمتر از ۱۳, ۱۵ ,۱۷ و ۱۹ سال 
به عنوان داور به قضاوت پرداخت.حضور داوران ایرانی در 
این مسابقات با رایزنی های فدراسیون با کمیته داوران 
اسکواش آسیا و حمایت های فدراسیون جهت ارتقا سطح 
داوری صورت گرفته تا همپای حوزه فنی در اسکواش، 
داوری ایران رشد و پیشرفت داشته باشد.اگرچه مهدی 
مختاری رئیس کمیته داوران فدراسیون اسکواش جزو 
داوران اسکواش آسیاست که در رقابت های بین المللی 
تعداد  می کند  تلاش  فدراسیون  اما  می کند  قضاوت 

داوران اسکواش ایران در آسیا افزایش پیدا کند.

با  کشورمان  نوجوانان  آزاد  کشتی  تیم 
کسب ۵ طلا و ۲ مدال برنز قهرمان آسیا 

شد.
رقابت های کشتی آزاد نوجوانان قهرمانی 
آسیا روزهای ۴ و ۵ تیرماه در شهر امان 
ایران  تیم  پایان  در  و  شد  برگزار  اردن 
توسط سام ارشد در وزن ۵۱ کیلوگرم، 
آرین مهرعلیزاده در وزن ۵۵ کیلوگرم، 
ابوالفضل شمسی پور در وزن ۷۱ کیلوگرم، 
رضا افشار در وزن ۸۰ کیلوگرم و امیررضا 
علیپور در وزن ۹۲ کیلوگرم به مدال طلا، 
امیرعباس رمضانی در وزن ۴۵ کیلوگرم و 
امیرعباس علیزاده در وزن ۴۸ کیلوگرم به 

مدال برنز دست یافت.
در رده بندی تیمی ایران با ۱۸۳ امتیاز 
به عنوان قهرمانی دست یافت و تیم های 
قرقیزستان و قزاقستان به ترتیب با ۱۵۶ و 

۱۵۱ امتیاز دوم و سوم شدند.
نتایج نمایندگان کشورمان به شرح زیر 
امیرعباس  کیلوگرم   ۴۵ وزن  است:در 
رمضانی پس از استراحت در دور نخست، 
مغلوب   ۲ بر   ۳ نتیجه  با  دوم  دور  در 
جورابک رحمان اف از ازبکستان شد و با 
توجه به حضور حریفش در دیدار فینال، 
به گروه بازنده ها رفت. وی در این گروه با 
نتیجه ۱۰ بر صفر کنتا ساکاکیهارا از ژاپن 
را شکست داد و به دیدار رده بندی رفت. 
رمضانی در این دیدار با نتیجه ۱۰ بر صفر 
عمر مصلح از اردن را مغلوب کرد و به 

مدال برنز رسید.
در وزن ۴۸ کیلوگرم امیرعباس علیزاده 
در دور اول با نتیجه ۹ بر ۴ ژاکشیلیک 

رو  پیش  از  را  قرقیزستان  از  بروبایف 
برداشت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. 
وی در این مرحله با نتیجه ۸ بر ۶ مغلوب 
ویشال شیلیمکار از هند شد و به دیدار 
با  این دیدار  رده بندی رفت. علیزاده در 
نتیجه ۱۰ بر صفر بودسایخان یانداگ از 
مغولستان را شکست داد و صاحب مدال 

برنز شد.
پس  ارشد  سام  کیلوگرم   ۵۱ وزن  در 
از استراحت در دور اول، در دور دوم با 
نتیجه ۶ بر ۳ از سد ابراهیم یسکاکبک از 
قزاقستان گذشت و به مرحله نیمه نهایی 
راه یافت. وی در این مرحله با نتیجه ۶ 
بر یک خیرالله احمدعلی اف از ازبکستان 
را از پیش رو برداشت و به دیدار فینال 
راه یافت. ارشد در دیدار پایانی با نتیجه 
۴ بر ۱ از سد نورتیلیک ضمیربکوف از 
قرقیزستان گذشت و به مدال طلا دست 

یافت.
مهرعلیزاده  آرین  کیلوگرم  وزن ۵۵  در 
پس از استراحت در دور نخست، در دور 
دوم با نتیجه ۱۱ بر ۲ آنوج ویشنوی از 
هند را مغلوب کرد و راهی مرحله نیمه 
نهایی شد. وی در این مرحله با نتیجه ۵ 
بر ۲ فرخ الدین نصیرالدینوف از ازبکستان 
را شکست داد و به دیدار فینال راه یافت. 
مهرعلیزاده در این دیدار با نتیجه ۳ بر ۱ 
را  قرقیزستان  از  ایساکوف  کورسانتبک 

شکست داد و صاحب مدال طلا شد.
یاسین طیبی در  در وزن ۶۰ کیلوگرم 
ژنیو  بر صفر  نتیجه ۱۰  با  نخست  دور 
ژونگ از سنگاپور را مغلوب کرد. وی در 

دور بعد با نتیجه ۱۲ بر ۱ آشیرگولی اف 
از ترکمنستان را مغلوب کرد و به مرحله 
نیمه نهایی راه یافت. وی در این مرحله 
مغلوب  بر صفر  نتیجه ۱۰  با  نتیجه  با 
بکاسیل آسامبک از قزاقستان شد و به 
دیدار رده بندی رفت. طیبی در این دیدار 
مغلوب  فنی  ضربه  و  بر ۱  نتیجه ۹  با 
سیتندر از هند شد و در جایگاه پنجم 

ایستاد.
در وزن ۶۵ کیلوگرم امیرعلی ولی پور در 
دور اول با نتیجه ۱۲ بر ۲ مناف الرشیدی 
از عربستان را مغلوب کرد. وی در دور 
بعد با نتیجه ۱۲ بر ۲ مقابل بیک دولت 
با  و  شد  مغلوب  قزاقستان  از  آکیماژان 
توجه به شکست این کشتی گیر در مرحله 

نیمه نهایی، از دور رقابت ها کنار رفت.
در وزن ۷۱ کیلوگرم ابوالفضل شمسی پور 
پس از استراحت در دور نخست، در دور 
با نتیجه ۹ بر صفر مقابل علیرضا  دوم 
بهرام اف از تاجیکستان به برتری دست 
شد.  نهایی  نیمه  مرحله  راهی  و  یافت 
وی در این مرحله با نتیجه ۸ بر ۴ از سد 
عمرخان مویدینوف از ازبکستان گذشت 
یافت. شمسی پور  راه  فینال  دیدار  به  و 
در دیدار پایانی با نتیجه ۴ بر ۱ نیشانت 
راهول از هند را شکست داد و طلایی شد.
در وزن ۸۰ کیلوگرم رضا افشار در دور 
نخست با نتیجه ۱۱ بر صفر مقابل صمداله 
الیم جانوف از قرقیزستان به برتری دست 
گامبات  مقابل  بعد  دور  در  وی  یافت. 
تسرنپونتاگ از مغولستان با نتیجه ۱۱ بر 
صفر پیروز شد و به مرحله نیمه نهایی راه 

یافت. وی در این مرحله با نتیجه ۶ بر صفر 
یسیلکر نورهیشا از چین را شکست داد و 
به دیدار فینال راه یافت. افشار با نتیجه 
۴ بر صفر بنیاد روفاتوف از ازبکستان را 

شکست داد و به مدال طلا رسید.
علیپور  امیررضا  کیلوگرم   ۹۲ وزن  در 
از سد  بر صفر  نتیجه ۹  با  اول  در دور 
ارکینجانوف از ازبکستان گذشت. وی در 
دور بعد با نتیجه ۸ بر ۲ آرجون راهول از 
هند را مغلوب کرد و به مرحله نیمه نهایی 
بالجینیام  مرحله  این  در  یافت. وی  راه 
آلتانخویاگ از مغولستان را با نتیجه ۱۱ 
بر صفر از پیش رو برداشت و راهی دیدار 
فینال شد. علیپور در این دیدار با نتیجه 
۱۰ بر صفر مقابل ژنیو یانگ از چین به 
پیروزی رسید و به مدال طلا دست یافت.
در وزن ۱۱۰ کیلوگرم ابوالفضل محمدنژاد 
دور  در  اول،  دور  در  استراحت  از  پس 
آیبارو احمتوف  بر ۱  نتیجه ۱۱  با  دوم 
از ازبکستان را شکست داد و به مرحله 
با  نیمه نهایی رفت. وی در این مرحله 
نتیجه ۲ بر ۲ مغلوب یدیگه کاسیمبک از 
قزاقستان شد و به دیدار رده بندی رفت. 
محمدنژاد در این دیدار با نتیجه ۴ بر ۲ 
مقابل سینگ جاسپوران از مغلوب شد و 

در جایگاه پنجم ایستاد.
رده بندی تیمی: ۱- ایران ۱۸۳ امتیاز ۲- 
قرقیزستان ۱۵۶ امتیاز ۳- قزاقستان ۱۵۳ 
امتیاز ۴- هند ۱۴۸ امتیاز ۵- ازبکستان 
۱۳۴ امتیاز ۶- چین ۸۱ امتیاز ۷- ژاپن 
۷۹ امتیاز ۸- مغولستان ۵۸ امتیاز ۹- کره 

جنوبی ۵۷ امتیاز ۱۰- عراق ۲۶ امتیاز

تیم کشتی آزاد نوجوانان ایران قهرمان آسیا شد
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روزنامه           پیشروروزنامه
خبر

وزارت جهاد کشاورزی اجازه صادرات 
مرغ مازاد را صادر کرد

طبق یک بخشنامه صادر شده در تاریخ ۴ تیرماه، مجوز صادرات 
گوشت مرغ مازاد بر مصرف استانها توسط معاونت امور تولیدات 
دامی وزارت جهاد کشاورزی صادر شده است.در بخشنامه ای 
که از سوی محمد ابراهیم حسن نژاد - معاونت امور تولیدات 
دامی وزارت جهاد کشاورزی خطاب به معاون وزیر و رئیس 
سازمان دامپزشکی کشور صادر شده، آمده است: پیرو مجوز 
شماره ۳۰۴۲۹ مورخ ۱۴۰۴/۲/۱۲ و به استناد ابلاغیه شماره 
۰۲۰/۱۸۴۳۳ مورخ ۱۴۰۳/۲/۱ وزیر محترم جهاد کشاورزی، 
به منظور استمرار تولید و حمایت از تولید کنندگان، صادرات 
مقدار اعلام شده گوشت مرغ مازاد بر مصرف استانها در مجوز 
فوق الذکر تا اطلاع ثانوی و بدون محدودیت زمانی بلامانع 
است. همچنین در ادامه این بخشنامه آمده است: با هدف 
تامین نیاز مصرف کنندگان و کنترل قیمت در بازار داخلی 
تاکید میگردد با اعلام روسای سازمان جهاد کشاورزی استانها 
و هماهنگی با دفتر امور طیور این معاونت، استانهایی که قیمت 
مرغ زنده در آنها به بالاتر از ۵۸۰ هزار ریال در هر کیلوگرم 
رسیده است، می بایست انجماد و ذخیره سازی گوشت مرغ 

در آنها متوقف گردد.

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی از 
احتمال تعیین سقف ۲۵ تا ۳۰ درصدی افزایش اجاره بها 
مسکن تهران در جلسه شورای عالی مسکن خبر داد. 
واحد  میلیون  این که ۲.۶  یادآوری  با  نوروزی  ابوالفضل 
نهضت ملی مسکن در مراحل مختلف ساخت قرار دارد 
که ماهانه بخش زیادی از این واحدها تحویل متقاضیان 
واجد شرایط می شود، اظهار کرد: امروز قرار است ۶۶ هزار 
و ۷۹۱ واحد مسکونی افتتاح و بیش از ۵۰ هزار قطعه 
زمین به متقاضیان واگذار شود.وی توضیح داد: بیش از 
۵۰ درصد هزینه ساخت یک واحد مسکونی هزینه زمین 
است که در این طرح به شکل اجاره ۹۹ ساله به مردم 
واگذار می شود. در افتتاح ها و واگذاری های ۶ تیرماه 
تقریبا تمامی استان ها به جز استان های تهران، سیستان 
و بلوچستان و خراسان رضوی که در هفته ها و ماه های 

گذشته افتتاح های آنها انجام شد، مشمول هستند.
تصمیم گیری درباره اجاره بها در جلسه هجدهم

این که در جلسه  بیان  با  اقتصاد مسکن  مدیرکل دفتر 
هجدهم شورای عالی مسکن یکی از مواردی که مورد 
بررسی قرار می گیرد سقف اجاره بهاست، گفت:  وزارت راه 
و شهرسازی در کنار ساخت و ساز و اجرا طرح نهضت ملی 
مسکن، برای تنظیم بازار اجاره، تعیین سقف اجاره بها را 
در برنامه قرار داد تا با این کار هم حقوق مستاجران و هم 

موجران رعایت شود.
نوروزی اضافه کرد:  بر اساس ماده ۷ قانون ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها دولت مکلف شده در استان هایی 
که تورم بالای ۳۰ درصد است، نرخ رشد اجاره بها را تعیین 
کند. نرخ اجاره بها بعد از جلسه امروز شورای عالی مسکن 
تعیین خواهد شد که رقمی بین ۲۵ تا ۳۰ درصد در استان 
تهران است.وی با یادآوری این که در قانون ضمانت های 
اجرایی برای رعایت نشدن سقف اجاره بها توسط موجران 
در نظر گرفته شده به مثالی در این رابطه اشاره کردو افزود: 
به عنوان نمونه یکی از ضمانت های اجرایی این است که 

اگر موجری اجاره را بیش از سقف تعیین شده از مستاجر 
دریافت کند، مستاجر می تواند تا ۵ سال از موجر شکایت 
کند. موجر هم مکلف می شود تا مبلغ اضافی را به مستاجر 
بازگرداند. همچنین بیش از سه برابر اجاره بها در یک ماه، 
سبب جریمه موجر خواهد شد و مبلغ جریمه باید به 

حساب دولت واریز شود.
نوروزی گفت: در قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بها، موضوع مشاوران املاک جدی است. مشاوران 
املاک طبق این قانون مکلف هستند تا قراردادهای اجاره 
یک واحد مسکونی را برای دو سال قبل بررسی کنند و 
بیش از سقف اجاره بهای تعیین شده نباشد.وی تصریح 
کرد: در قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها 
منافع  هم  و  موجران  منافع  هم  تا  است  شده  تلاش 
مستاجران در نظر گرفته شود. در قانون برای موجرانی که 
قانون را رعایت می کنند مشوق هایی در نظر گرفته شده 

است.

ضمن  تهران  طلای  اتحادیه  رییس 
طلای  فروش  ممنوعیت  دلایل  تشریح 
دست دوم، گفت: دارندگان جواز رسمی 
فروش طلای دست دوم، یک ماه مهلت 
دارند که رسته شغلی خود را به »خرده 
کیومرث  دهند.  تغییر  طلا«  فروشی 
امیریان، رئیس کمیسیون تخصصی طلا 
کرد  اعلام  ایران  اصناف  اتاق  جواهر  و 
که »با توجه به اهمیت موضوع حمایت 
از تولید کنندگان و همچنین حمایت از 
مردم و خریداران برای جلوگیری از خرید 
طلاهای فاقد استاندارد، هیچ واحد صنفی 
اجازه فروش طلای دست دوم ندارد.«او 
همچنین از برخورد با طلافروشان متخلف 
نیز خبر داده و گفته بود که »اتحادیه های 
سراسر کشور می توانند با اطلاع رسانی و 
ارسال اخطاریه لازم به واحدهای صنفی 
تحت پوشش خود و مشخص کردن یک 
ضرب الاجل یک ماهه، نسبت به اعمال 
ماده ۲۷ و ۲۸ قانون نظام صنفی برای 
پلمب و یا ابطال پروانه کسب واحدهای 
صنفی متخلفی که اقدام به فروش طلای 
دست دوم بدون استاندارد می کنند، اقدام 

کنند.«
علت ممنوعیت فروش طلای

 دست دوم
در این رابطه نادر بذرافشان رئیس اتحادیه 
جواهر  و  طلا  سازندگان  و  فروشندگان 
تهران در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار 
از سال های قبل پیگیر ممنوعیت  کرد: 
فروش طلای دست دوم از طریق وزارت 
صمت و اتاق اصناف بودیم زیرا فروش این 
نوع طلا موجب ورود آسیب و خسارت به 
چرخه تولید و توزیع طلا شده بود. از این 
رو اتحادیه با پیگیری های مداوم به دنبال 
دست  فروش طلای  موضوع  ساماندهی 
نوع طلا  این  تداوم فروش  زیرا  بود  دوم 
آسیب های جدی به تولید طلا در کشور 
نگاری های  نامه  افزود:  می کرد.وی  وارد 
بود منتهی  اتاق اصناف شده  زیادی در 
قبل  اتاق  طلای  تخصصی  کمیسیون 
کرد. ابلاغ  را  خبر  این  رسمی،  ابلاغ  از 

بذرافشان تصریح کرد: در حال حاضر اعلام 
اولیه مبنی بر حذف کد آیسیک فروش 
اصناف  نوین  از سامانه  طلای مستعمل 
شده است و مقرر شده طی روزهای آینده 

این کد به صورت رسمی حذف شود.
فرصت یک ماهه به فروشندگان 

طلای دست دوم برای تغییر رسته 
شغلی

رسمی  جواز  که  کسانی  داد:  ادامه  وی 
فروش طلای دست دوم را گرفته بودند 
یک ماه مهلت دارند که رسته شغلی خود 
را در سیستم به »خرده فروشی طلا« تغییر 
دهند. این موضوع طی روزهای آینده ابلاغ 
خواهد شد. در صورتی که این تغییر رسته 
شغلی انجام نشود از طریق بازرسی های 
اتاق اصناف و اتحادیه ها نسبت به برخورد 
شد.  خواهد  اقدام  متخلف  واحدهای  با 
بدون  که  فروشندگانی  سایر  همچنین 
جواز نسبت به فروش طلای دست دوم 
اقدام می کردند باید این طلاها را جمع 
کنند.این مقام صنفی تصریح کرد: البته 
مردم می توانند طلای خود را بفروشند اما 
فروشنده پس از خرید باید طلا را ذوب 
مستعمل  نمی تواند طلای  دیگر  و  کند 
را مجدد بفروشد.بذرافشان با بیان اینکه 
ممنوعیت فروش طلای دست دوم برای 
توسعه تولید طلا در کشور است، گفت: 

فروش طلای دست دوم از پایه اشتباه بود 
زیرا زمینه سودجویی را فراهم کرده بود و 
فروش طلای نو کاهش یافته بود. از سویی 
دیگر طی سالهای گذشته عده ای با فروش 
استاندارد و  طلای دست دومِ بدون کد 

تخلفات عیار، بازار را برهم زده بودند.
رئیس اتحادیه طلای تهران افزود: مردم 
در زمان خرید طلا دقت داشته باشند 
و از خرید طلای دست دوم خودداری 
کنند. مصنوعات طلا در انواع مختلف 
انواع آن  از  برخی  هستند و حتی در 
با اجرت های مختلفی از ۵ تا ۲۵ هم 
تولید می شود که با قیمت طلای دست 
دوم برابری می کند و مردمی که با خرید 
پس انداز  دنبال  به  دوم  دست  طلای 
بعد طلای  به  این  از  می توانند  بودند 
با اجرت پایین و یا طلای آب شده را 
بخرند.وی اضافه کرد: تولید مصنوعات 
طلا به قدری ارتقا یافته که در بخش 
صادرات هم حرف های زیادی برای زدن 
داریم اما متأسفانه موانع و قوانین باعث 
شده چندان نتوانیم نسبت به صادرات 

اقدام کنیم.

خبر مهم وزارت راه برای مستاجران

سقف اجاره بها در تهران مشخص شد

خریداران طلا بخوانند

چرا فروش طلای دست دوم رسما ممنوع شد؟

مصوبه پرداخت مبلغ علی الحساب متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان لشکری و کشوری ابلاغ شد.هیئت وزیران در 
جلسه ۱۴۰۳/۴/۳ به پیشنهاد مشترک وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد 
جمهوری  اساسی  قانون  هشتم  و  سی  و  یکصد  اصل 
اسلامی ایران و بند )ر( تبصره )۶( و بند )د( تبصره )۱۵( 

قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور تصویب کرد:
۱ ـ با توجه به لازم الاجرا بودن قانون بودجه سال ۱۴۰۳ 

کل کشور و تا زمان ابلاغ آیین نامه متناسب سازی حقوق 
گروه های  از  یک  هر  به  مربوط  و جداول  بازنشستگان 
پیشرفت،  هفتم  برنامه  قانون  براساس  بازنشستگان 
ماهانه مبلغ ده میلیون ۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال به هر یک از 
بازنشستگان به صورت علی الحساب از ابتدای سال ۱۴۰۳ 

توسط صندوق بازنشستگی ذی ربط پرداخت می شود.
۲ ـ بار مالی مربوط به بازنشستگان کشوری، لشکری و 
صندوق بازنشستگی فولاد از محل بند )ر( تبصره )۶( 

قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور و بار مالی مربوط به 
بازنشستگان تأمین اجتماعی از محل بند )د( تبصره )۱۵( 

قانون یادشده تأمین و پرداخت می شود.
۳ ـ سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است نسبت 
به ابلاغ و تخصیص اعتبار از محل منابع یادشده برای 
ماه های فروردین، اردیبهشت و خرداد ماه اقدام کند و 
هریک از صندوق ها نیز موظفند فوراً نسبت به پرداخت 

مبلغ علی الحساب سه ماهه یادشده اقدام نمایند.

مدیرعامل شرکت فرودگاهها با تأکید بر "با هیچ بدهکاری 
مماشات نمی کنیم."، گفت: به هیچ  عنوان نسبت به تضییع 
حقوق بیت المال کوتاه نخواهیم آمد. رضا نخجوانی با اشاره 
به سودآوری شرکت فرودگاهها در یک سال اخیر اظهار 
کرد: این اتفاق درحالی رقم خورد که نرخ هزینه های جاری 
و عمرانی شرکت براساس آمار و تورم به صورت روزافزون با 

افزایش همراه بوده است.

وی گفت: سودآوری شرکت علاوه بر انجام تمامی خدمات 
فرودگاه ها،  شرکت  مختلف  حوزه های  در  تخصصی 
مرهون مسئولیت پذیری مدیران و کارشناسان در وصول 
مطالبات، انطباق اداری و مالی شرکت و رعایت قوانین 
و مقررات در حوزه های مختلف است.وی با بیان این که 
"در وصول مطالبات شرکت فرودگاه ها با هیچ بدهکاری 
مماشات نمی کنیم."، تصریح کرد:  نسبت به بدهکارانی که 

در پرداخت دیون شرکت اقدام نمی کردند، موضع قاطعی 
اتخاذ کردیم و به هیچ  عنوان نسبت به تضییع حقوق 

بیت المال کوتاه نخواهیم آمد.
ایران  هوایی  ناوبری  و  فرودگاهها  شرکت  مدیرعامل 
درخصوص آخرین وضعیت تجهیزات ناوبری نیز گفت: با 
وجود تحریم های ظالمانه علیه صنعت هوانوردی اتفاقات 

مطلوبی در این حوزه روی داده است.

 افزایش ۱میلیون تومانی حقوق ماهانه بازنشستگان از فروردین

 شرکت فرودگاه ها:

 با بدهکاران مماشات نمی کنیم

به گفته مدیر نظارت بر ناشران سازمان 
بورس به محض اینکه سود سهام عدالت 
شرکت ها  سوی  از  کامل  صورت  به 
واریز شود، سود مرحله سوم به حساب 

سهامداران عدالت واریز می شود.
 برای نخستین بار در تاریخ سهام عدالت، 
پرداخت سود این سهام سه مرحله ای شده 
است و پس از واریز سود مرحله نخست 
و دوم در ابتدای زمستان و انتهای سال 
گذشته، حالا سهامداران منتظر دریافت 
سود مرحله سود سهام عدالت هستند.بر 

این اساس در حالی که به تازگی عسگر 
شرکت های  مدیره  هیات  رئیس  توکلی 
تعاونی سهام عدالت کشور از واریز سود 
شرکت های   ۱۴۰۱ سال  عدالت  سهام 
سرمایه پذیر حداکثر تا پایان هفته گذشته 
به حساب آن ها خبر داده بود، حالا ولی اله 
جعفری، مدیر نظارت بر ناشران سازمان 
برخی  است  گفته  بهادار  اوراق  و  بورس 
از شرکت ها سود سهام عدالت مربوط به 
کامل  به شکل  را  مالی ۱۴۰۱  عملکرد 
 ۴ شرکت ها،  این  از  و  نکرده اند  واریز 

شرکت همچون فجر انرژی خلیج فارس 
اعلام کردند برنامه افزایش سرمایه دارند 
و درخواست خود برای افزایش سرمایه را 

هم بر روی سامانه کدال منتشر کردند.
این در حالی است که دو شرکت، سود 
واریز  کامل  بصورت  را  عدالت  سهام 
افزایش  درباره  هم  اعلامی  و  نکرده اند 

سرمایه نداشته اند.
 بر این اساس به محض اینکه این سود 
مرحله سوم سهام عدالت به شکل کامل 
از سمت شرکت ها واریز شود، مجوز های 

لازم از شورای عالی بورس برای واریز اخذ 
خواهد شد، اما تا زمان تکمیل این وجه 
نمی توانیم برای واریز مرحله سوم زمان 

دقیق اعلام کنیم.
حالا باید منتظر ماند و دید مرحله سوم 
به  مربوط  عدالت  سهام  سود  پرداخت 
سال مالی ۱۴۰۱، آیا در تیرماه به حساب 
این که  یا  واریز خواهد شد،  سهامداران 
کماکان زور شرکتهای سهام عدالتی بر 
سپرده گذاری  شرکت  و  بورس  سازمان 

مرکزی می چربد؟!

 واریز مرحله سوم سود سهام عدالت؛ شاید وقتی دیگر

 صادرات روغن نباتی یک هفته ای
 ممنوع شد

سازمان توسعه تجارت در نامه ای به گمرک نامه یک هفته 
قبل خود را باطل و اعلام کرد: با توجه به اینکه واردات انواع 
روغن های خام مشمول ارز ترجیحی ۲۸۵۰۰ تومانی بوده و 
تابع قیمت گذاری عرضه در شبکه توزیع است، از صادرات انواع 
روغن خوراکی ممانعت به عمل آورید. سازمان توسعه تجارت 
در نامه ای به گمرک اعلام کرد: با توجه به اینکه واردات انواع 
روغن های خام مشمول ارز ترجیحی ۲۸۵۰۰ تومانی بوده و 
تابع قیمت گذاری عرضه  در شبکه توزیع است، خواهشمند 
ست دستور فرمایید از صادرات انواع روغن خوراکی ممانعت 
به عمل آید.نرگس باقری مدیر کل دفتر صادرات و واردات 
سازمان توسعه تجارت  با ارسال نامه ای به شامانی مدیر کل 
انواع  دفتر صادرات گمرک در خصوص ممنوعیت صادرات 
مورخ  شماره ۲۸۶۷۷۳۷  نامه  پیرو  نوشت:  خوراکی  روغن 
۱۴۰۳/۰۳/۱۳ به پیوست تصویر نامه شماره ۶۷۶۹۱ مورخ 
۱۴۰۳/۰۳/۲۳ معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
درباره لزوم ممنوعیت صادرات انواع روغن، به دلیل واردات انواع 
روغن خام با ارز ۲۸۵۰۰ ارسال تاییدمی شود.به استناد مفاد 
بند ب ماده ۲۳ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور 
صادرات کالاهای که دولت برای تأمین آنها یارانه مستقیم 

پرداخت می نماید، ممنوع است.
چرا صادرات روغن نباتی به یک باره آزاد شد؟

پیش از این  خبرگزاری تسنیم نسبت به آزاد سازی واردات 
روغن نباتی نوشت:» درحالی صادرات روغن نباتی آزاد شده 
که بخش عمده روغن های خوراکی موجود در بازار از طریق 
روغن های وارداتی با ارز دولتی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی تامین 
شده و مشخص نیست که با چه سازوکاری  اجازه صادرات این 
محصولات صادر شده است.«بنابراین گزارش مدت زمان اعمال 
دوباره ممنوعیت واردات روغن حدود یک هفته بود و مشخص 
نیست که در این مدت محموله روغن که برای تامین آن از ارز 
۲۸۵۰۰ تومانی استفاده شده بود از کشور خارج شده است 
یا خیر.سازمان توسعه تجارت دلیل رفع ممنوعیت صادرات 
روغن نباتی را رای دیوان عدالت اداری اعلام کرده بود. پیش 
از این فردی به دیوان عدالت اداری درباره صادرات روغن نباتی 

شکایت کرده بود و دیوان به نفع وی رای صادر کرد.

 افتتاح ۶۷ هزار واحد مسکونی در 
جلسه شورای عالی مسکن

دولت  در  مسکن  عالی  شورای  جلسه  هجدهمین  در 
مسکن  ملی  نهضت  واحد   ۷۹۱ و  هزار   ۶۶ سیزدهم 
افتتاح و به ۵۱ هزار و ۷۴۰ متقاضی واجد شرایط زمین 
واگذار شد.در هجدهمین جلسه شورای عالی مسکن که 
به ریاست محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری و 
با حضور مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و سایر 
اعضای شورای عالی مسکن در ساختمان دادمان وزارت 
راه و شهرسازی برگزار شد، ۶۶ هزار و ۷۹۱ واحد نهضت 
ملی مسکن افتتاح و به و ۵۱ هزار و ۷۴۰ متقاضی واجد 
شرایط زمین واگذار شد.جزییات افتتاح های واحدهای 
نهضت ملی مسکن در هجدهمین جلسه شورای عالی 
مسکن شامل ۵۰۳ واحد در جنوب کرمان، ۵۰۰ واحد 
در هرمزگان، ۵۷۸ واحد در خراسان جنوبی، ۲۵۲۲ واحد 
در گیلان، ۳۱۹۱ واحد در لرستان، ۵۰۰ واحد در شرق 
سمنان، ۹۹۷۰ واحد در فارس، ۳۶۸ واحد در مازندران، 
۹۲۰ واحد در سمنان، ۱۷۴۷ واحد در یزد، ۱۹۴۸ واحد 
در گلستان، ۱۰۰۴ واحد در کرمانشاه، ۳۴۷ واحد در قم، 
۲۰۴۴ واحد در بوشهر، ۲۷۳۶ واحد در قزوین، ۳۰۶۹ 
واحد در زنجان، ۴۰۸۷ واحد در آذربایجان شرقی، ۷۶۰ 
واحد در اردبیل، ۸۵۳۶ واحد در آذربایجان غربی، ۳۴۰۰ 
واحد در کرمان، ۱۷۴۷ واحد در چهارمحال و بختیاری، 
۳۸۳۰ واحد در خراسان شمالی، ۹۵۰ واحد در همدان، 
۳۲۱۵ واحد در تهران، ۸۹۵ واحد در کردستان، ۲۳۲ 
واحد در ایلام، ۲۷۴۷ واحد در مرکزی، ۹۷۶ واحد در 
شهرهای جدید، ۱۳۰۰ واحد در اصفهان و ۱۷۴۹ واحد 
در خوزستان است.جزئیات واگذاری زمین در استان ها 
نیز به تفکیک شامل ۳۱۰۴ قطعه در جنوب کرمان، ۳۰۰ 
قطعه در هرمزگان، ۲۰۰۰ قطعه در خراسان جنوبی، ۴۳۴ 
قطعه در گیلان، ۱۱۷ قطعه در شرق سمنان، ۵۱۶ قطعه 
در سمنان، ۶۰۰ قطعه در یزد، ۱۰۷۲ قطعه در گلستان، 
۱۰۳۷ قطعه در کرمانشاه، ۷۵۰۰ قطعه در قم، ۱۰۰۰ 
قطعه در بوشهر، ۵۲۷۸ قطعه در لارستان، ۱۰۰۰ قطعه 
در قزوین، ۲۰۰ قطعه در آذربایجان شرقی، ۴۴۷۳ قطعه 
در آذربایجان غربی، ۲۵۸۷ قطعه در کرمان، ۶۴۸ قطعه 
در چهارمحال و بختیاری، ۱۵۹۷ قطعه در همدان، ۱۹۶ 
قطعه در البرز ۱۸۳۷ قطعه در مرکزی، ۴۴۲۰ قطعه در 

شهرهای جدید، ۱۳۲۴ قطعه در اصفهان است.

درخواست بخش خصوصی برای 
افزایش مهلت رفع تعهد ارزی مواد 

تحریمی
اتاق بازرگانی خواستار افزایش مهلت ۹ ماهه رفع تعهد ارزی 
برای واردات مواد اولیه مشمول تحریم شد.به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی اتاق بازرگان ایران، در نشست اخیر کمیته ارزی 
اتاق ایران، ناکافی بودن مهلت ۹ ماهه برای رفع تعهد ارزی 
واردات مواد اولیه تولید به ویژه آن بخش از محصولاتی که 
تحریمی هستند، مورد تأکید قرار گرفت.اعضای کمیته ارزی 
اتاق ایران در این نشست خود ناکافی بودن مهلت ۹ ماهه 
برای رفع تعهد ارزی واردات مواد اولیه تولید به ویژه آن بخش 
از محصولاتی که تحریمی هستند را مورد توجه قرار دادند و 
مقرر کردند این مسئله را از سوی شورای گفت وگو پیگیری 
کنند و زمینه افزایش مهلت رفع تعهد ارزی برای این بخش 
از کالاها را فراهم سازند.بر اساس آنچه در این جلسه عنوان 
شد، تولیدکنندگان برای تداوم فعالیت تولیدی خود به مواد 
اولیه نیاز دارند که بخش قابل توجهی از آنها وارداتی و بخشی 
از آنها مشمول تحریم می شوند. بنابراین مدت زمانی که برای 
واردات آنها لازم است، بیشتر از ۹ ماه برآورد می شود.طولانی 
شدن زمان ورود این بخش از کالاها به گمرکات کشور موجب 
می شود رفع تعهدات ارزی به موقع انجام نشود و در نهایت 
واردکننده علاوه بر پرداخت مابه التفاوت نرخ ارزی که ۹ ماه 
قبل دریافت کرده، باید جریمه هم بپردازد که این جریمه نیز 
از زمان شروع مهلت ۹ ماهه محاسبه می شود.به باور فعالان 
بخش خصوصی علاوه بر اینکه باید مهلت ۹ ماهه برای واردات 
کالاهایی که مشمول تحریم هستند، افزایش پیدا کند، لازم 
است جریمه دیرکرد در رفع تعهد نیز از پایان مهلت قانونی 
محاسبه شود و نه از شروع آن.در نهایت اعضای کمیته ارزی 
به این جمع بندی رسیدند که موضوع را از طریق شورای 
گفت وگو پیگیری کنند.از طرفی بنابر پیشنهاد مطرح شده در 
این نشست، مقرر شد آیین نامه اجرایی مربوط به یکی از مواد 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز که درباره چگونگی بازگشت 
ارز حاصل از صادرات توضیح داده به همت مرکز پژوهش های 
ایران، کمیسیون های تخصصی و شورای گفت وگوی  اتاق 
دولت و بخش خصوصی مورد بازنگری قرار بگیرد و اصلاحاتی 
که باید در راستای تسهیل شرایط پیمان سپاری ارزی رخ دهد، 
شناسایی و به مجلس و دولت پیشنهاد شود.در بخش دیگری 
از این جلسه شیوه رفع تعهد ارزی صادرکنندگان قیر مورد 
بررسی قرار گرفت چراکه اعضای انجمن قیر معتقدند قانونی 
که از ۱۵ آذر ۱۴۰۳ اجرایی شده و عرضه ارز به سامانه نیما 
را به عنوان تنها راه رفع تعهد ارزی صادرکنندگان قیر اعلام 
کرده، مانع فعالیت صادرکنندگان شده است.این درحالی است 
که از زمان شروع پیمان سپاری ارزی در سال ۱۳۹۷ تا آذر 
۱۴۰۲ صادرکنندگان قیر می توانستند برای رفع تعهد ارزی 
خود از تمام روش های پیش بینی شده در قانون استفاده کنند.

اعضای این انجمن نرخ گذاری قیر از یک سو و اجبار به 
عرضه ارز صادراتی حاصل از فروش قیر در سامانه نیما 
را غیرمنطقی ارزیابی و تأکید کردند نرخ نیما نمی تواند 
این  روند صادرات  در  که  باشد  هزینه هایی  پاسخ گوی 
محصول صرف می شود.صادرکنندگان قیر از نشست خود 
با مدیران مربوطه در بانک مرکزی برای بازنگری در قانون 
صحبت کردند و آن را بی نتیجه دانستند چراکه پیشنهاد 
بانک مرکزی برای حل این مسئله کاهش قیمت خوراک 
در این صنعت خاص بوده است. به باور بخش خصوصی 
نمی توان به صورت دستوری و مصنوعی قیمت خوراک 
را برای یک صنعت خاص کاهش داد تا هزینه تمام شده 
محصول نهایی پایین بیاید و نرخ نیما برای عرضه ارز 

صادراتی این محصول توجیه پذیر شود.

رئیس کل بانک مرکزی از پرداخت ۴۹۴ هزار فقره وام 
ودیعه مسکن به مستاجران خبر داد.

محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی با یادآوری 
این که پرداخت وام ودیعه مسکن در قانون آمده است، 
اظهار کرد: در دولت سیزدهم  ۴۹۴ هزار فقره وام ودیعه 
مسکن به مستاجران پرداخت شده است.وی افزود: علاوه 
بر این در راستای قانون جهش تولید مسکن نیز ۸۳۹ 

هزار فقره قرارداد تسهیلات امضا شده است.رئیس کل 
بانک مرکزی با بیان این که سال گذشته متغیرهای کلان 
اقتصاد )نرخ ارز و نقدینگی( را کنترل کردیم، گفت: این 
کار باعث رکود معاملات -مسکن- شد و معاملات کاهش 
یافت. پیش بینی ما این بود این رکود کوتاه مدت است 
و زمانی که انتظارات اصلاح شود مجدداً ساخت و ساز 
رشد خواهد کرد.فرزین با اشاره به تحولات قیمت بازار 

مسکن تهران، گفت: در خردادماه امسال حجم معاملات 
مسکن  ۱۴,۱ درصد نسبت به خرداد سال قبل افزایش 
یافته است. از طرف دیگر افزایش قیمت مسکن در خرداد 
امسال نسبت به ماه مشابه سال قبل ۹,۷ درصد بوده 
است.وی تاکید کرد: این در حالی است که در خرداد ماه 
۱۴۰۲ نسبت به خرداد سال ۱۴۰۱ رشد قیمت ها ۹۸,۷ 

درصد بوده است.

 پرداخت ۴۹۴ هزار وام ودیعه به مستاجران در دولت سیزدهم
 ۲۹۰۰ دستگاه خودرو ۱۰ روزه از گمرک 

ترخیص شد

بر اساس اعلام رئیس کل بانک مرکزی تا پایان خرداد ماه حدود 
۶ هزار دستگاه خودرو وارد کشور شده است.طبق آخرین آمار  
رسمی گمرک ایران، تا روز ۲۰ خرداد ماه حدود  ۱۲ هزار و 
۷۰۴ دستگاه خودروی سواری در محوطه های گمرکی موجود 
بوده و ۴ هزار و ۱۵ دستگاه خودروی سواری نیز  تا تاریخ 
مذکور ترخیص شده بود.همچنین طبق اعلام رئیس کل بانک 
مرکزی در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳، آمار انواع خودروی 
سواری وارد شده به کشور بالغ بر ۶۹۲۶ دستگاه و به ارزش 
۱۳۷ میلیون دلار بوده است. در سه ماهه نخست سال قبل 
۲۸۴ دستگاه به ارزش ۶,۸ میلیون دلار وارد کشور شده بود.بر 
این اساس طی ۱۰ روز حدود ۲۹۰۰ دستگاه خودرو از گمرک 
ترخیص شد.در سال گذشته ۱۱ هزار و ۱۲۲ دستگاه خودرو 
سواری به ارزش ۲۱۸ میلیون دلار وارد کشور شده استتعداد 
خودروهای ترخیص قطعی شده از گمرکات و وارده به کشور 
در سال جاری، بیش از ۴۰ درصد از خودروهای وارداتی در 
کل سال ۱۴۰۲ بود.از مجموع خودروهای موجود در محوطه 
گمرکی ۶ هزار و ۴۳۴ دستگاه به گمرک اظهارشده و در حال 
انجام تشریفات گمرکی است و تعداد ۶ هزار و ۲۷۰ دستگاه 

هنوز به گمرک اظهار نشده است.
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توسط چینی ها؛

ژن مقاومت در برابر 
چاقی کشف شد

محققان چینی ژنی کشف کرده اند که به افراد کمک می کند در مقابل 
چاقی مقاومت کند.

 این کشف به درک بهتر انسان از چگونگی تاثیرگذاری ژن ها بر چاقی 
کمک می کند و ممکن است به کشف راه های جدیدی برای درمان 
و جلوگیری از آن منجر شود. هرچند رژیم غذایی و توسعه اقتصادی 
اهمیت زیادی در گسترش چاقی دارند، اماپژوهشی جدید به رهبری 

جین لی و ژنگ هانگشیانگ از دانشگاه فودان چین نشان می دهد ژنتیک 
نیز نقش پررنگی در چگونگی اجتناب افراد از چاقی دارد.

گوانگشی،  های  ایالت  جمعیت  از  نمونه   ۲۸۷۷ پژوهشگران  این 
ای  ان  از دی  نوعی  آنها متوجه  بررسی کردند.  را  جیانگسو و هنان 
میتوکندریایی)mtDNA(رایج در جنوب چین و جنوب شرق آسیا 

شدند که به مقابله با چاقی کمک می کند.
جین در این باره می گوید: میتوکندری که بیشتر اوقات از آن به منبع 
انرژی سلول یاد می شود، ۸۰تا ۹۰ درصد انرژی مورد نیاز برای رفتارهای 
انسانی را تامین می کند. ارتباط عملکرد میتوکندری از مدت ها قبل 

آشکار بوده است.
mtDNA برخلاف هسته دی ان ای که از هر ۲والد به ارث می رسد، 
به طور معمول از طریق مادر به فرزند منتقل می شود و بیشتر در معرض 

جهش ژنتیک مفید در تحلیل های تکاملی قرار دارد.
جین و همکارانش تحلیلی مرتبط با ۱۶تک گروه mtDNA پایه انجام 

داند که در حقیقت به خانواده های ژنتیکی با یک اجداد مشترک مربوط 
بودند. آنها متوجه یک گروه خاص به نام M۷ شدند که به طور مداوم با 
ریسک کاهش یافته چاقی مرتبط است. تحلیل های بیشتر یک گروه زیر 
مجموعه ای به نام M۷b۱a۱ را به عنوان منبع احتمالی تاثیر محافظتی 

در مقابل چاقی مشخص کرد.
چرا دهد  می  نشان  میتوکندری  عملکرد  کاهش  معتقدند  محققان 
M۷b۱a۱ ریسک چاقی را کاهش می دهد. جین در این باره می 
نویسد: کاهش عملکردهای میتوکندری نشان دهنده تبدیل کمتر انرژی 
و تولید گرمای بیشتر است که احتمالا سبب می شود افزایش وزن 
کمتر شود.همچنین پژوهشگران متوجه شدند M۷b۱a۱ حدود ۱۵ 
هزار سال قبل در جمعیت گسترش یافته است. جین معتقد است این 
توسعه تاریخی از فرضیه آنها پشتیبانی می کند و M۷b۱a۱ قابلیت 
تولید گرمای بیشتری را دارد که احتمالا به دلیل انطباق پذیری با آب 

وهوای سرد عصر یخبندان ایجاد می شود.

حامل ماده نوترکیب؛

ریزسوزن ابداعی 
محققان ایرانی زخم 

پوستی را درمان 
می کند

سیده فاطمه میری :گروهی از محققان با کمک پژوهشگران ایرانی یک وصله 
ریزسوزن حامل نوعی ماده نوترکیب و قابل حل شدن ابداع کرده اند که به درمان 

زخم های پوستی کمک می کند. التهاب پایدار ممکن است بهبود زخم را متوقف 
کند یا به تاخیر بیاندازد. در این میان ماکروفاژها نقش اصلی را در بهبود زخم 

دارند. ماکروفاژهای التهابی مسئول حذف پاتوژن ها، بقایا و نوتروفیل ها هستند.
در این میان ماکروفاژهای ضد التهابی فرآیندهای بازسازی کننده مختلفی را 
تحریک می کنند.در همین راستا تحقیقات نشان داده پروتئوگلیکان 4 نوترکیب 
انسانی )rhPRG4( نشان داده شده است که قطبش ماکروفاژها را تعدیل می 
کند و از فیبروز و اسکار در بهبود زخم جلوگیری می کند. پروتئوگلیکان به 
پروتئین هایی گفته می شود که انبوهی از گروه شیمیایی گلیکوزیل به آنها پیوند 
خورده اند.به همین دلیل گروهی از محققان با همکاری پژمان قلیچ، محمدمهدی 
سمندری و علیرضا حسنی نجف آبادی وصله ای از میکروسوزن ها با قابلیت حل 
شدن )MNAs( و حامل rhPRG4 برای درمان زخم های پوستی ابداع کردند.

تست های آزمایشگاهی نشان داد rhPRG4 عملکرد التهابی ماکروفاژهای مشتق 
از مغز استخوان را تعدیل می کند. میکروسوزن های تجزیه پذیر و جداشدنی از 
متاکریلویل ژلاتین )GelMA( ساخته می شوند که به یک بستر ژلاتینی قابل 
 rhPRG4 های توسعه یافته می توانند دوز بالایی ازMNA .حل متصل می شوند
را از طریق انحلال ژلاتین پس از آسیب ارائه دهند.نتیجه تحقیق روی یک موش 
مدل نیز کاهش نشانگرهای التهابی و افزایش رگ زایی و رسوب کلاژن را تأیید 

کرد. در مجموع، این نتایج نشان می دهد که MNA حاوی rhPRG4 یک 
بستر نوید بخش در زمینه بهبود زخم های پوستی هستند.

نانولوله های آنزیم دار 
سلول های سرطانی 

را نابود می کنند
با قراردادن نوعی آنزیم روی نانولوله های کربنی، محققان نشان دادند 
که این ساختار روی سلول های سرطان پستان در محیط کشت سلولی 

تاثیرگذار است.
به چاپ رسیده   Molecules نشریه در  تازگی  به  مقاله ای که  در   
است، محققانی از یونان نشان دادند که می توان از نانولوله های کربنی 
چندجداره )CNTs( به عنوان حامل PTEN )فسفاتاز و هومولوگ 
تنشین حذف شده در کروموزوم ۱۰( استفاده کرد. این ساختار برای 

سرکوب سلول های سرطان پستان قابل استفاده است.
PTEN یک پروتئین سرکوبگر تومور با کاربردهای درمانی بالقوه در 
درمان سرطان است. این تحقیق با هدف بررسی اثربخشی نانولوله های 

کربنی چندجداره به عنوان سیستم رهایش برای انواع PTEN و ارزیابی 
تأثیر آن ها در مهار رشد سرطان و القای آپوپتوز انجام شده است.

کاهش میزان PTEN در سرطان های مختلف شایع است و منجر به 
 PTEN رشد و بقای سلول های خارج از کنترل می شود. درک عملکرد
و کاوش در سیستم های تحویل جدید برای روش های درمانی مبتنی 
است.  بسیار مهم  مؤثر سرطان  توسعه درمان های  برای   PTEN بر
مطالعات قبلی اهمیت دامنه C۲ را در منطقه C ترمینال PTEN برای 

فعالیت های سرکوب کننده تومور را نشان داده بود.
پستان،  سرطان  سلول های  به   PTEN انواع  تحویل  تسهیل  برای 
پروتئین های خالص شده بر روی سطح نانولوله های کربنی چندجداره 
تثبیت شدند. نانولوله های کربنی چندجداره برای سطح بزرگ، اندازه 
کوچک و توانایی نفوذ به غشای لیپیدی انتخاب شدند. قبل از تثبیت 
 )PEG( پروتئین، نانولوله های کربنی چندجداره با پلی اتیلن گلیکول

تزئین شده بودند تا زیست سازگاری و آبگریز را تقویت کنند.
این سیستم دارویی روی سلول ها در محیط کشت مورد بررسی قرار 
گرفت. بررسی نتایج با استفاده از نرم افزار مناسب انجام شد. این مطالعه 
نشان داد که واریانت PTEN با طول کامل )HPTEN۱( که روی 
نانولوله های کربنی چندجداره قرار داده شده اند، به طور قابل توجهی 
 ۷-MCF ۷۵-۱ و-ZR رشد سلول های سرطانی، به ویژه سلول های

را مهار می کند. این نتایج تأیید می کند که PTEN روی نانولوله های 
کربنی چندجداره اثرات سرکوبگرانه قدرتمندی روی تومور سرطانی دارد.
درمان با PTEN-CNT با طول کامل، رشد سلول های سرطانی را 
مهار کرده و آپوپتوز را در سلول های سرطان پستان تحریک می کند. 
این مطالعه اهمیت PTEN در تعدیل مسیرهای آپوپتوز و تنظیم بقای 
سلول را نشان می دهد و بر پتانسیل آن به عنوان یک هدف درمانی در 

درمان سرطان تأکید می کند.

آکسیوس خبر داد:

نشست مقامات واشنگتن و تل آویو 
درباره برنامه هسته ای ایران

منابع آگاه آمریکایی از برگزاری نشست مقامات واشنگتن و تل آویو پیرامون 
برنامه هسته ای ایران خبر دادند. آمریکا پس از تصمیم هفته گذشته مبنی بر 
لغو دیدار با مقامات صهیونیست به علت اظهارات بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
این رژیم، اکنون تصمیم گرفته است این دیدار برگزار شود.مقامات آگاه که 
نخواستند نامشان فاش شود در این باره اعلام کردند: دولت بایدن نشستی را 
که هفته گذشته پس از اظهارات انتقاد آمیز نخست وزیر اسرائیل لغو کرده بود، 
اکنون بار دیگر برگزار خواهد کرد.نتانیاهو در پیام ویدئویی که هفته گذشته 
منتشر شده بود از آمریکا به دلیل سنگ اندازی در مسیر ارسال تسلیحات به 
این رژیم برای استفاده در جنگ غزه انتقاد کرده بود. وی در این فیلم تاکید 
کرد: غیرقابل تصور است که آمریکا طی ماه های اخیر تسلیحات و مهمات 
مورد نیاز اسرائیل را نگه داشته و از در اختیار قرار دادن آن به تل آویو امتناع 
می کند.۵ مقام آگاه آمریکایی به آکسیوس اعلام کردند اکنون این نشست که 
قرار بود به تحولات برنامه هسته ای ایران بپردازد قرار است در ماه ژوئیه برگزار 

شود.مقامات صهیونیست تاکنون نسبت به این خبر واکنشی نشان نداده اند.

شرایط کاری امدادگران در غزه 
غیرقابل تحمل است

سخنگوی دبیر کل سازمان ملل از شرایط اسفناک غزه برای امدادگران ابراز تأسف 
کرد. استفان دوجاریک، سخنگوی دبیر کل سازمان ملل از شرایط اسفناک غزه 
برای امدادگران گلایه کرد.بر این اساس، دوجاریک در جمع خبرنگاران گفت: 
ما از اسرائیل خواسته ایم که همکاری های موثرتری با گروه های امدادی در غزه 
داشته باشد و به سازمان ملل اجازه دهد تجهیزات امنیتی ضروری استفاده کند. 
همچنین درخواست ما از ارتش اسرائیل این است که روند امدادرسانی به مردم 
غزه را تسهیل کند.وی خاطر نشان کرد: متأسفانه عملیات های بشردوستانه در 
غزه بارها در تیررس عملیات ارتش اسرائیل قرار گرفته است. اکنون امدادرسانی 
در غزه خطرناک، و اگر صادقانه بخواهم بگویم به شدت غیرقابل تحمل شده 
است.دوجاریک افزود: ما به طور روزانه اقدام به بررسی شرایط به منظور چگونگی 
توزیع کمک های بشردوستانه در غزه می کنیم. این اقدام در گام نخست برای 
امنیت کارکنان سازمان ملل و در گام بعدی برای امنیت دریافت کنندگان این 

کمک ها انجام می شود.

طرح: رضا جنگی    

سیل و آبگرفتکی در مازندران 
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عکس :حوا احمدی

پرورش کرم ابریشم در روستاهای 
سوادکوه شمالی

نوغانداری فعالیتی جنبی در کنار دیگر فعالیت های کشاورزی و دامداری در منطقه 
سوادکوه شمالی )شیرگاه و بایو( است و کار بسیار پرزحمت و سختی است. خانوارها 
با امید دست یافتن سودی اندک به این کار روی می آورند تا کمک خرج زندگی شان 
باشد و امروزه این فعالیت همچنان به صورت سنتی با روند رو به کاهش در استان 

مازندران صورت می گیرد.


